
برای سه دوره ریاست لاریجانی بر مجلس؛

قدردانی آیت الله صافی گلپایگانی از لاریجانی

شهرام جزایری به ۷ سال زندان محکوم شد

نماینده مربیان درمجمع هیات فوتبال استان قم درگفت و گو با ایمان:

متولیان ورزش قم بجای فرافکنی 
به نتیجه مجمع تمکین کنند
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مدیرعامل مخابرات استان قم  خبرداد:

 سرعت اینترنت قم 
۴ برابر افزایش می یابد 
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نماینده مربیان درمجمع هیات فوتبال استان قم گفت:مجمع هیات فوتبال استان قم کاملا قانونی برگزارشدو هیچ شبهه ای در 
برگزاری آن وجود نداردومتولیان ورزش استان قم بجای فرافکنی به نتیجه مجمع تمکین کنند. علی اصغری درگفت وگو با ایمان با 
اشاره به برگزاری مجمع فوق العاده هیات فوتبال استان قم در روز یکشنبه 28 اردیبهشت اظهارداشت:دراینجا برخود لازم می دانم از

نصب 5 هزار پورت VDSL تا سه ماه آینده

فوتبال قم نیاز به هوای تازه دارد 

شناسایی محل دپوی ۱۳8 
 خودروی صفر کیلومتر

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در استان قم گفت :همزمان با ایام ماه مبارک 
رمضان 15هزار بسته مواد غذایی به ارزش هر بسته سیصد و بیست هزار تومان از 
سوی ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره (بین افراد آسیب دیده از کرونا و نیازمندان 
در استان قم توزیع شد. حسن عندلیب در گفتگو با ایمان ضمن تشریح اقدامات 
ستاد اجرایی فرمان امام در قم در ایام کرونایی اظهار داشت :اوایل اسفند ماه سال 
گذشته همزمان با شیوع بیماری ویروس کرونا در استان قم بمنظور جلوگیری از 

ازدحام مردم در بیمارستان ها و مراکز درمانی 4 کاروان درمانگاه سیار از سوی ستاد

مدیریت  و  استانی  مسئولان  همه  تلاش  از  قم  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل 
شهری برای اتمام فاز نخست مترو تا پایان سال 99 خبر داد. منصور درویشی با 
اشاره به اهمیت اجرای به موقع پروژه خط A مترو، اظهار داشت: جلسه شورای 
سازمان قطار شهری قم برای بررسی مسائل و مشکلات پیش روی روند پروژه مترو با 
حضور استاندار قم، فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار، شهردار 
قم و مسئولان استانی برگزار شد. مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به 

محدودیت زمانی راه اندازی فاز نخست خط یک مترو طبق مصوبه شورای

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در استان قم خبرداد:

توزیع 15هزار بسته غذایی بین نیازمندان درقم
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم  خبرداد:

اهتمام مسئولان بر اتمام فاز نخست مترو تا پایان سال 
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: امسال تنها در سه 
یعنی  قم  شهر  هکتاری  هزار  بوستان های  مجموعه  از  بوستان 

بوستان های کوثر، خضر و زائر ۶۰ میلیارد تومان هزینه می شود. 
عباس حلوایی زاده ، با اشاره به پیگیری شهرداری برای تکمیل 
بوستان هزار هکتاری در جنوب شهر قم اظهار داشت: از جمله 
بوستان هایی که داخل طرح بوستان هزار هکتاری بوده می توان به 
بوستان کوثر، بوستان خضر و چند بوستان دیگر اشاره کرد.  وی با 

بیان اینکه این بوستان ها در شهر قم منحصربه فرد بوده و فرا

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بر لزوم طراحی 
مهدی  کرد.  تاکید  قم  استان  در  عمومی  روابط  بومی  الگوی 
کلانترزاده در نشست »شورای هماهنگی روابط عمومی دستگاه 
های اجرایی« که به مناسبت روز ملی روابط عمومی و ارتباطات در 
سالن کرامت استانداری برگزار شد، با اشاره به شعار امسال هفته 
روابط عمومی اظهارداشت : روابط عمومی هوشمند، انسان سالم 
و جامعه سالم است، روابط عمومی هوشمند؛ مدیر هوشمند در 
حوزه روابط عمومی، سازمان هوشمند و سلامت جسمی و معنوی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  اعلام کرد:

هزینه 60میلیارد تومانی در بوستان  
هزار هکتاری 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تاکید کرد:

لزوم طراحی الگوی بومی روابط 
عمومی در استان قم
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

8

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم



سه شنبه -سی ام اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25038

 

رؤسای جمهور ایران و عراق در تماسی تلفنی روابط دو کشور را برادرانه، تاریخی 
و فرهنگی دانستند و بر ضرورت تلاش برای توسعه، تقویت و تحکیم همه جانبه 

مناسبات تهران- بغداد تاکید کردند. 
حجت الاسلام والمسلمین  »حسن روحانی« روز دوشنبه در گفتگوی تلفنی با 
»برهم صالح« رییس جمهور عراق، با تبریک پیشاپیش فرا رسیدن عید سعید فطر 
و ابراز خرسندی از اینکه امروز روند سیاسی در عراق به نتیجه مثبتی رسیده و همه 
گروهها و طوایف عراقی در کنار هم قرار گرفتند و کابینه جدید در این کشور تشکیل و 
از پارلمان رای مثبت گرفته است، تاکید کرد: ثبات سیاسی در عراق برای منطقه حائز 
اهمیت است و مطمئنا این روند پیش زمینه بازیابی نقش برجسته عراق در منطقه 

خواهد بود.
رییس جمهوری با بیان اینکه امروز کشورهای منطقه با مشکلات فراوانی همچون 
کاهش قیمت نفت، همه گیری ویروس کرونا، معضلات امنیتی و مهمتر از همه 
مداخلات آمریکا در امور داخلی کشورها مواجه هستند، اظهار داشت: توسعه همه 

جانبه روابط و همکاری ها میان دولت ها و ملت های دوست میتواند برای عبور از 
مشکلات راهگشا باشد.

روحانی با بیان اینکه سیاست اصولی ایران تقویت مناسبات و همکاری های همه 
جانبه با عراق است، گفت: جمهوری اسلامی ایران همچون گذشته در کنار دولت و 
ملت عراق خواهد بود و خواهان حفظ حاکمیت عراق و عدم مداخلات قدرت های 

خارجی در سرنوشت ملت و دولت این کشور است.
رییس جمهور توسعه روابط و همکاری های اقتصادی ایران و عراق را حائز اهمیت 
عنوان کرد و  افزود: باید تلاش کنیم تا مبادلات تجاری دو کشور با رعایت کامل 
دستورالعمل های بهداشتی در تمامی مرزهای مشترک به روال قبلی بازگردد؛ ضمن 
اینکه با برنامه ریزی های دو کشور امیدوارم در آینده سطح روابط اقتصادی دو کشور 

بیش از پیش افزایش یابد.
برهم صالح رییس جمهور عراق نیز در این گفتگو با تبریک متقابل فرا رسیدن عید 
سعید فطر در روزهای آتی و آرزوی قبولی طاعات و عبادات در ماه مبارک رمضان، 
روابط دو کشور را در سطح مطلوبی ارزیابی کرد و بر ضرورت تلاش همه جانبه 
مسوولان دو کشور در راستای توسعه بیش از پیش مناسبات و همکاری های فی 

مابین تاکید کرد.
رییس جمهور عراق با اشاره به اهمیت روابط سیاسی دو کشور، تاکید کرد: ثبات و 
امنیت عراق نیازمند همکاری کشورهای دوست و همسایه بویژه جمهوری اسلامی 
ایران است. برهم صالح با تشریح تلاش ها و فعالیت های سیاسی انجام شده در 
جهت همگرایی گروهها، احزاب و طوایف مختلف عراقی برای تعیین نخست وزیر در 
این کشور، گفت: تحقق حاکمیت و سیادت عراق یک ضرورت انکار ناپذیر است که 
می بایست برای تصمیم گیری آینده این کشور به رسمیت شناخته شده و قدرتهای 

خارجی نباید در تعیین سرنوشت این کشور دخالتی داشته باشند.
رییس جمهور عراق با اشاره به مداخلات مخرب قدرت های خارجی در منطقه، 
اظهار داشت: منطقه خاورمیانه تاب و تحمل بحران های جدید را ندارد و از این نظر 

دخالت بیگانگان در منطقه باید به سرعت پایان یابد.

برای سه دوره ریاست لاریجانی بر مجلس؛

قدردانی آیت الله صافی گلپایگانی از لاریجانی 

آیت الله العظمی صافی گلپایگانی از مراجع عظام تقلید در پیامی از مدیریت و 
خدمات فراوان آقای لاریجانی طی سه دوره متوالی ریاست مجلس شورای اسلامی 

تشکر و قدردانی کرد.
به گزارش خانه ملت، آیت الله العظمی صافی گلپایگانی از مراجع عظام تقلید با 
صدور پیامی خطاب به آقای علی لاریجانی، رئیس قوه مقننه از مدیریت شایسته و 
خدمات فراوان وی برای اعتلا و عزت کشور طی سه دوره متوالی ریاست مجلس شورای 
اسلامی تشکر و قدردانی و با تاکید بر تجارب ارزنده شان، اظهار امیدواری کردند ایشان 

در آینده منشأ خدمات بیشتر باشند.
متن پیام حضرت آیت الله صافی گلپایگانی، مرجع عالیقدر تقلید به این شرح است:

بسمه تعالی
جناب مستطاب آقای دکتر علی لاریجانی زید عزه العالی

سلام علیکم
اکنون بعد از سه دوره متوالی که ریاست مجلس شورای اسلامی را بر عهده داشتید 
و با مدیریت شایسته خدمات فراوانی را نموده اید، لازم دیدم از جنابعالی تقدیر و تشکر 

نمایم.
بدیهی است آنچه که انسان در طول حیات خود برای رفاه مردم و اعتلای و عزت کشور 

انجام می دهد، عندالله تعالی محفوظ است و مآجور می باشد.
امیدوارم با تجارب مفید و ارزنده ای که کسب نموده اید، بتوانید در آینده منشأ خدمات 

بیشتر باشید.
۲۴ رمضان المبارک ۱۴۴۱

لطف الله صافی
 

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

 موضوع افزایش قیمت پراید شرم آور است
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با اشاره به افزایش قیمت 
پراید عنوان کرد: در حالی که کشور ما پنجمین کشور ثروتمند جهان است، این که امروز 

حرف اول اقتصاد ما پراید است، شرم آور است. 
فریدون احمدی نماینده مردم زنجان در نطق میان دستور جلسه علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی ابراز عقیده کرد: سلطان تراشی و سپس سربه نیست کردن سلطان دور 
باطلی است که شاید در سیاست جواب دهد اما در اقتصاد جواب نمی دهد. اقتصاد 

اینقدرها هم ساده نیست.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با انتقاد از سیاست 
پیش فروش سکه عنوان کرد: آثار زیان بار خروج آمریکا از برجام و تحریم های بعد از 
آن، همچنین زمین گیر شدن صنعت خودروسازی کشور را با سلطان تراشی و اعدام 
آن و پرونده سازی و گسترده و احکام جدید نمی توان از میان برد. اتفاقات بازار سال 
۱۳۹۷ را با پرونده سازی سال ۱۳۹۶ نمی توان جبران کرد. اگر هر قسمتی از اقتصاد 
برهم بریزد پرونده ای ساخته شود و سلطانی تراشیده شود و سپس وی محاکمه و به 
اشد مجازات محکوم شود، دیگر علم، شعور و تخصص را به چه کار می خواهیم؟ وی با 
تاکید بر این که داروی اقتصاد کشور کشتن صدها سلطان دیگر  و حتی زندانی و اعدام 
کردن همه فعالان اقتصادی نیست، ادامه داد: راه را باید در جایی دیگر بجوییم. امروز 
در حالی حرف اول اقتصاد کشور پراید است که پنجمین کشور ثروتمند جهان هستیم 
این موضوع شرم آور است. پراید در شأن ملت ایران نیست. نماینده مردم زنجان در 
مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود مدعی شد: شهوتی در شهر 
ایجاد شده که از دیگر شهوت ها به مراتب خطرناک تر است و عنوان آن پرونده سازی 
است. در چهار سال گذشته شاهد موضوع صیانت از نماینده مجلس شورای اسلامی 
نبودم. نماینده شما قادر به دفاع از خود نیست چه برسد به دفاع از شما مردم. اشتباه 
فکر می کردم که نماینده هستم. من فریدون احمدی هستم برعهدی که با مردم بستم 
پایبند خواهم بود. برایم پرونده ساختند اما مستندات نقض اش را نگاه کردند. حرف 
کارشناس خود را گوش نمی دهند. این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: شرایط بد اقتصادی کشور محصول کم  کاری ها، سوء مدیریت، 
بی تدبیری و باندبازی و توجه نکردن به رهنمودهای رهبر انقلاب است. این اقتصاد 
محصول کنار گذاشتن متخصصان و فرار مغزها است. وی در پایان بیان کرد: فراجناحی 
عمل کردم. اصلاح طلبان شهادت می دهند که پیگیر بوده ام. اصولگرایان می دانند که 

مقابل وزیری که همه را متهم به سیاه نمایی می کرد ایستادم.
 

علی بختیار:

قوای سه گانه باید وحدت داشته باشند
نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس شورای اسلامی گفت: اگر قوای سه گانه 
در کنار هم قرار بگیرند و برای حل مسائل کشور تلاش کنند از شرایط سخت فعلی عبور 

خواهیم کرد و کشور می تواند به اهداف عالیه خود نزدیک شود. 
علی بختیار در خصوص اولویت های قوای سه گانه در این برهه از زمان، اظهار کرد: 
در شرایط فعلی که مردم با گرفتاری هایی مواجه هستند و تحریم های ناعادلانه هم 
فشار مضاعفی بر اقتصاد کشور وارد کرده است موردی که می تواند مشکلات کشور را 
مرتفع کند در کنار هم بودن مسئولان و علیه هم حرف نزدن است. نباید حرف های غیر 

مستند بزنیم و تنها باید برای حل مشکلات کشور تمرکز کنیم.
وی افزود: قوه مجریه نباید بی انضباطی مالی و اداری داشته باشد و قوه مقننه هم 
نباید به دنبال شاخ و شانه کشیدن برای دیگر دستگاه باشد و توپ را به زمین دولت 
بیندازد و دولت هم توپ را در زمین مجلس بیندازد! بنابراین اگر قوای سه گانه در کنار 
هم قرار بگیرند و به دنبال منیت نباشند و برای حل مسائل کشور تلاش کنند از شرایط 

سخت فعلی عبور خواهیم کرد و کشور می تواند به اهداف عالیه خود نزدیک شود.
نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه قوای 
سه گانه باید وحدت داشته باشند، گفت: در روزهای پایانی مجلس دهم هستیم و بدون 
شک این مجلس هم مانند دیگر مجالس دارای نقاط ضعف و قوتی بوده است. دولت 
هم در سال آینده به پایان کار خودش می رسد و در این زمان باقیمانده از عمر دولت، 

مجلس جدید باید در کنار دولت باشد و بگذارد قوه مجریه کار خودش را انجام دهد.
وی تصریح کرد: همبستگی ها باید بیشتر شود و به طور عملی باید این وحدت و 
همبستگی مشاهده شود. فقط شعار همبستگی ندهیم و بعد بر خلاف آن عمل کنیم. 
واگرایی، مشکلات بزرگی را خواهد آفرید و در شرایط تحریم های ظالمانه و کمبود 

اعتبارات باید در کنار هم باشیم تا بتوانیم بر مشکلات غلبه کنیم.
 

نادر قاضی پور:

مستمری رزمندگان معسر پرداخت شود 
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با انتقاد از وضعیت پرداخت مستمری 

رزمندگان معسر از نایب رئیس مجلس خواست که این موضوع را پیگیری کند. 
نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی جلسه 
علنی دیروز مجلس گفت:  لایحه تشکیل وزارت واردات آمد خلاف قانون بود ولی 
نمایندگان به آن رای ندادند. آقای رئیس جمهور چرا صورت مساله را پاک می کنید؟ 
شما با نمایندگان طرف هستید چرا خودزنی می کنید؟ بار اول معاون پارلمانی وزارت 
صنعت را عزل می کنید و بار دوم وزیر صنعت را که در این اوضاع آشفته کروناویروس 

شبانه روز در حال تلاش بود.
وی افزود: روز گذشته واردات بدون انتقال ارز را تایید و ابلاغ کردید این یعنی اخلال 
در نظام اقتصادی کشور و یعنی حاکمیت قاچاقچیان بر اقتصاد ایران و کاهش مجدد 
ارزش پول ملی. این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس خطاب به مصری نایب 
رئیس مجلس عنوان کرد: از دولت بپرسید وضعیت مستمری رزمندگان معسر به کجا 

رسید. چرا مستمری آنها به اندازه حداقل دستمزد کارگران پرداخت نمی شود؟
عبدالرضا مصری خطاب به قاضی پور در این باره توضیح داد: اخیرا به صورت 
مکتوب و مستند از آقای نوبخت خواستم که افزایش حقوق آنها مورد توجه قرار گیرد، اما 
متاسفانه تاکنون اقدامی انجام نپذیرفته است. با وجود ۴۰ درصد تورم حقوق رزمندگان 
تغییری پیدا نکرده است. یعنی یک رزمنده که سالها از کشور دفاع کرده است ۷۵۰ 

هزار تومان دریافت می کند.

بایدها و شایدهای 
نمایندگی ملت

نشست  بار  به  امید  موج  خیزش  با  دهم  مجلس 
وافتتاحیه هم در میان مردم  به عنوان موکلان  و هم در 

میان منتخبان به عنوان وکیلان ملت آن سراسر شوق و امیدواری بود. شور،شوق و 
امیدواری که حالا بعد از ۴ سال به کمترین میزانش رسیده است،همه آن نگاه های 
به پیش که در جامعه شکل گرفته بود و همه اعتمادی که مردم به ائتلاف امید 
داشتند درمسیر پر فراز و فرود سیاسی – اقتصادی ۴ سال اخیر روند سینوسی 
را طی کرد و حالا شاخص این امید در پایین ترین حد نمودار ترسیم آن قرار دارد  
که دلایل کوچک و بزرگ فراوانی را می توان برشمرد؛ ازجدل های سیاسی و پایان 
نگرفتن رقابت های انتخاباتی رقبای ائتلاف امید گرفته تا بازگشت تحریم های یک 
جانبه و ظالمانه امریکا علیه ایران و تاثیرات غیرقابل کتمانش بر اقتصاد داخلی تا 
ضعف های مدیریتی – به گواه گزارش مرکز پژوهش ها تحریم ها نوزدهمین عامل 
عامل اختلال در امنیت سرمایه گزاری کشور است – گرفته،هرکدام به سهم و 
میزانی درتضعیف امید اجتماعی شکل گرفته در اسفندماه ۹۴که منجر به رشد 

اعتماد اجتماعی بی سابقه ای در کشورشده بود،نقش آفرینند.
جایگاه نمایندگی کجاست ؟

 درمیان همه این عوامل اما علل ناپیدایی وجود دارد که مخاطب عام خیلی از 
وجود و چرایی آن آگاه نیست واین عوامل در کنار هم خواسته یا ناخواسته روندی 
را ایجاد کرده اند که نمایندگی ملت آن اعتبار و تاثیرگذاری که در قانون اساسی 
بر آن تاکید شده است را از دست داده است و سبب معطل ماندن انتظارات 
مردم از خانه ملت و موکلانشان شده، کاهش نقش آفرینی و تاثیرگذاری که بعضا 
نمایندگان نیز در آن سهیم هستند اما ورود برخی نهادها به حوزه کار مجلس در 
این کاهش تاثیرگذاری موثر بوده است. به تعبیر دیگر می توان گفت که از یک سو 
برخی سازوکارهای قانونی موجود در کشور و تفسیرهای موثق از حدود اختیارات 
برخی نهادها شرایط دشواری را فراروی مجلس به وجود آورده است. به نحوی که 
نقش مجلس مقابل  پیش روی برخی نهادهای موازی مشغول رفتن به حاشیه 
رفته است،چنانچه که برخی نهادهای قانونگذاری،به موازات مجلس در حوزه  
قانونگذاری دخل و تصرف دارند و حتی برخی شوراهای عالی که ذات قانونی آنها 
سیاستگذاری نیست نیز به صورت پیشرونده ای وارد حوزه قانونگذاری شده اند؛ 

ورودی که حاصلش محدود شدن نقش مجلس در قانونگذاری است .
از سوی دیگر نیز نگاه نادرست مردم  به جایگاه نمایندگی و مطالبات آنها سبب 
دورشدن مجلس از نقش اساسی خود یعنی قانونگذاری و  نظارت بر حسن اجرای 
قانون شده است. سایه درخواست ها و مطالبات کوچک و بزرگ مردمی نمایندگان 
را به سمت لابی و رایزنی ها با مسئولان اجرایی و سازمان هایی سوق می دهد که 
امور حوزه انتخابیه اش را پیش ببرد، همین لابی و رایزنی ها استقلال رأی نماینده 
را در بزنگاه نظارت و حتی قانون گذاری از او گرفته و به جایگاه مجلس و نمایندگی 
خدشه وارد کرده است. مضاف بر شرایطی که منجر به تحلیل جایگاه نمایندگی 
و کاهش امید مردم به کرسی های نمایندگی برای حل مشکلات و معضلات 
شدن  کوچک تر  و  مردم  معیشتی  مشکلات  بروز  است،نقش  شده  یافته  بروز 
سفره های آنها را در کاهش امید جامعه نمی تواند نادیده گرفت، شرایط دشواری 
که نابسامانی های اقتصادی عامل بروزش شد و حالا با معلق شدن فعالیت برخی 
کسب و کارها به دلیل شیوع ویروس کرونا به دو چندان شده است. شرایطی که 
ساماندهی آن تقویت و استمرار کمک های معیشت به اقشار نیازمند و تدابیر لازم 

برای کنترل تورم و مهار گرانی های روز افزون را می طلبد.
چه باید کرد؟

با توجه به شرحی که از وضعیت و جایگاه نمایندگی گذشت،در پایان دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی که حقیر به عنوان خادم ملت عضو آن بودم دوست 
دارم نگاهی واقع بینانه فراتر از تعصب و شعارو به دور از بدبینی و سیاه نمایی به 
وضع موجود داشته و با بررسی نقاط ضعف و قدرت عملکرد نظام و ترسیم وضعیت 
فعلی،راهکارهایی مختصر در سطح کلان برای پیشرفت و توسعه کشور ارائه دهم.

با در نظر گرفتن مجموع این شرایط به باورم من باید برای درمان این عیوب،باید 
به  جنبه تخصصی قانونگذاری دقت و توجه  بیشتری شود  و پیش رفتن  به سمت  
نظام دو پارلمانی و تشکیل مجلس »عوام « و مجلس »خواص« یا » سنا « گامی 
موثر در احیای جایگاه نمایندگی مردم باشد، گامی اساسی که نیاز جامعه امروز 
ماست که نباید نسبت به آن بی اعتنا باشیم. مجلس عوام که به امور مردم رسیدگی 
می کنند داشته باشیم که داریم، نیازمند یک مجلس» خواص «هستیم که به 
موضوعات کلان و ملی وارد شود. من بر این باورم که این دو پارلمان در کنارهم 
می توانند سبب بروز قانونگذاری خوب وایده آل در کشور شوند و نبود هریک از 
اینها می تواند مشکل ساز باشد چرا که سبب نادیده شدن مصالح و منافع ملی 
ومردم می شود. بروز مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم و کاهش سطح اعتماد 
اجتماعی  و موازی کاری در  نهادهای صاحب قدرت تصمیم گیری و سیاستگذاری 
و... همه و همه در کنار هم سبب شکل گیری وضعیت ویژه ای در کشور شده که 
بعضا  حل یک موضوع ساده را نیز به کلاف در هم پیچیده ای بدل کرده است. به 
باور من، برای مدیریت وضعیت پیش آمده، صداقت، شفافیت،وفاق ملی و هر آنچه 
باعث افزایش  اعتماد عمومی شود فاکتورهای لازم و ضروری هستند که نمی توان 

آنها را نادیده گرفت.
شرایط بروز کرده به سبکی است که  دستگاه و گروهی به تنهایی نمی تواند از 
عهده حل آن برآید و گره این کلاف جز با وفاق ملی و مشارکت مردم باز نمی شود. 
باید بدانیم که در صورت پذیرفتن تکثر و مشارکت عمومی و بدون حذف اقشار 
مختلف مردم هر بحرانی می تواند به شکل گیری و فزونی یافتن فعالیت جمعی، 
اخلاق جمعی، سرمایه اجتماعی، اعتماد عمومی و در نهایت مشروعیت سیاسی 
منجر شود. لذا به منتخبان مجلس یازدهم که به زودی در بهارستان مستقر 
خواهندشد توصیه می کنم برای در جهت وفاق ملی با  هدف احیای سرمایه 
اجتماعی و امید اجتماعی گام بردارند.با احیای امید جامعه و همراهی مردم با 
مسئولان گرهی نیست که ناگشوده باقی بماند و این مهم میسر نخواهد شد جز 
حضور دلسوزان و صاحب نظران کشورو نظام از هر طبقه،دسته و گروه سیاسی - 
جناحی  ومذهبی . به واقع  وقت آن رسیده که به جای دفع گروهی و جناحی به 

سمت جذب حداکثری گام برداریم .
تساهل و تسامح برای نیل به جامعه آرمانی

در کنار ضرورت حصول وفاق برای ایجاد  و بازسازی اجتماعی ناگفته پیداست 
رویه عملکردی و مدیریتی ما در ۴ دهه اخیر دارای اشکالاتی بوده که رفع آنها نیز 
ضروری است.از نگاه  قانون اساسی جامعه مطلوب و آرمانی ایران جامعه ای است 
برخوردار از استقلال سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی و در سوی دیگر آن 
آزادی به منزله یکی از عوامل موثر در تحقق توسعه و رشد و تعالی جامعه مورد تاکید 
بوده است.از ویژگی های دیگر جامعه ارمانی در قانون اساسی،عدالت اجتماعی، 

ریشه کنی فقر،رونق اقتصادی،تولید و اشتغال کامل و مولد است. 
در عدم پیشرفت برنامه و حصول چشم انداز علل بسیار نهفته است اما در نگاه 
اجمالی به گذر ۴ سال اخیر که بنده در جایگاه نماینده مجلس شورای اسلامی 
توفیق خدمتگزاری مردم را داشته ام،میزان کمی و کیفی وقایع به حدی بوده 
است که شاید بتوان گفت بیشتر وقت دولت و مسئولین به مدیریت بحران گذشته 
و ناگزیر بخش اعظمی از منابع کشور از مسیر برنامه و بودجه مصوب خارج و به 
سوی مدیریت بحران سوق داده شده است . بدیهی است هر نظامی با این همه 
بحران طبیعی و تحمیلی نتواند برنامه های مصوبش را به طور کامل و جامع پیاده 

کند و از مسیر رشد و توسعه منحرف شود.
امابا این وجود با اصلاحاتی در ساختار و فرایندهای اجرایی و مدیریتی کشور و 
پیشگیری از رانت خواری و فساد و تبعیض می توان این کندی را تا حدودی جبران 
کرد. در همین راستا شناختن نقاط قوت و فرصت چون جوانی جمعیت،منابع 
و ذخایر فراوان زیرزمینی کشور و وجود جمعیتی نخبه معادل یک کشور و نقاط 
از  مغزها،ناامیدی  فرار  و  نخبگان  انزوای  چون  نظام   تهدیدهای  و  و...  ضعف 
اصلاح ،نهادهای موازی و چند مرجعی بودن امور و... می تواند کمک کننده 
باشد. نیاز امروز کشور بیش از هرچیز، حکمرانی خوب به معنی اعمال قدرت 
اقتصادی،سیاسی و اجرایی بر اساس قانون،پاسخگویی و اثربخشی است و راهکار 
برون رفت از شرایط بروز یافته، پرهیز از درگیری و اتلاف منابع و تمرکز و توجه به 
درون جامعه از طریق حکمرانی خوب با استراتژی های توسعه جامع و هدفمند 
بر مبنای اقتصاد دانش بینان برای حضور رفاه اجتماعی و حفظ کرامت انسانی 

 نماینده  مردم تهرانایرانیان است.

روحانی در تماس تلفنی با همتای عراقی مطرح شد:

سیاست اصولی ایران تقویت همکاری های همه جانبه است

اخبار

وزیرر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: ایران اسلامی 
در دفاع از امنیت ملی خود به هر دشمن متجاوزی پاسخی 
قاطع و دندان شکن خواهد داد.  به گزارش پایگاه اطلاع 
نشست  مسلح،  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  رسانی 
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  با  دفاع  وزارت  مشترک 
خارجی مجلس شورای اسلامی با حضور وزیر دفاع، رییس 
سازمان عقیدتی سیاسی، معاونین وزیر و اعضاء کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی در ستاد وزارت دفاع برگزار 
قبولی  آرزوی  با  نشست  این  در  حاتمی  سرتیپ  امیر  شد. 
طاعات و عبادات و تشکر از  حمایت های گسترده مجلس 
شورای اسلامی در ارتقاء قدرت دفاعی نظام اسلامی گفت:  
حمایت مجلس از حوزه دفاعی باعث شد بخش اعظمی از 

دستاوردهای وزارت دفاع که در برنامه ی ۴ ساله تدوین و ارائه 
شده بود در ۲ سال ابتدایی مجلس دهم محقق و به ثمر رسید.  
وی با بیان پیشرفت های دفاعی در حوزه رزم زمینی، هوایی، 
دریایی، الکترونیک و هوافضا و بویژه دستاوردهای موشکی  
که همواره خاری در چشم دشمنان اسلام بوده است گفت: 
وزارت دفاع در این حوزه در ۲ سال ابتدایی آغاز به کار دولت به 
لحاظ کمی و کیفی به رشد چند برابری دست یافت. وزیر دفاع 
با بیان پیشرفت های چشمگیر صنعت دفاعی در حوزه پدافند 
هوایی به رونمایی و عملیاتی شدن سامانه های مختلف پدافند 
هوایی برد کوتاه، متوسط و بلند- باور ۳۷۳  و ۱۵ خرداد اشاره 
کرد و گفت: با تکیه به این دستاوردهای کاملًا  بومی توانستیم 
امنیت آسمان ایران را  بیش از پیش فراهم نماییم. وزیر دفاع 

با اشاره به اقدام جنایتکارانه ی دولت آمریکا در به شهادت 
رساندن فرمانده ی نیروی قدس سپاه پاسداران سردار شهید 
ایران  نیروهای مسلح  قاسم سلیمانی گفت:  سپهبد حاج 
اسلامی پس از این اقدام ننگ آور و ضد بشری در یک تصمیم 
راهبردی و مقتدرانه که از دوران جنگ جهانی دوم به بعد بی 
سابقه بود توانست  با تکیه بر اراده و عزم ملی و قدرت بلامنازع 
»عین  استراتژیک  و  نظامی  پایگاه  باران  موشک  با  خود، 
الاسد«،  هیمنه ی پوشالی آمریکا را در منطقه و جهان فرو ریزد 
و با این صلابت و قاطعیتِ در اقدامِ به موقع به جبهه استکبار 
و نظام سلطه ثابت کرد که جمهوری اسلامی ایران در دفاع 
از منافع و امنیت ملی خود  به هر دشمن متجاوزی پاسخی 

سریع، قاطع و دندان شکن خواهد داد.

وزیرر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح :

در دفاع از امنیت ملی به هر متجاوزی پاسخی قاطع خواهیم داد

رئیس قوه قضائیه گفت: بازار نه برای مصرف کننده 
نه برای تولیدکننده وضعیت مناسبی ندارد و حضور 
کارشناسانه و مقتدرانه دستگاه های نظارتی در بازار 
تاثیرگذار است مثل ورود در موضوع خودرو که موثر 

بود. 
قضائیه،  قوه  رسانه  مرکز  دوشنبه  روز  گزارش  به 
رئیسی  ابراهیم  سید  والمسلمین  الاسلام   حجت 
در جلسه شورای عالی قوه قضائیه افزود: سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و سازمان 
تعزیرات حکومتی با بازرسی مداوم بر اصناف و قیمت 

کالاها بازار را از آشفتگی نجات دهند.
آزادی قدس اولویت امت اسلامی است

رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنانش 
با اشاره به روز قدس،  آزادی قدس را اولویت امت 
اسلامی دانست و اظهارداشت: بعد از نابودی داعش 
به  صهیونیستی  رژیم  بود،  صهیونیسم  مولود  که 
دنبال خروج از انفعال است اما تلاش امریکا و رژیم 
صهیونیستی برای تحقق معامله قرن و الحاق کرانه 
باختری به اراضی اشغالی نه تنها محقق نخواهد شد 
بلکه انتفاضه ای گسترده تر از انتفاضه های گذشته 
را در پی خواهد داشت و خروج امریکا از منطقه را که 

آغاز شده به ثمر خواهد نشاند.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: امروز هم بعد از 
72 سال نکبت رژیم صهیونیستی و نقض پیمان ها 
و جنایاتی که علیه مردم فلسطین و لبنان و دیگر 
کشورهای منطقه انجام داده اند، به دنبال پیاده سازی 

طرح ننگین معامله قرن هستند. 
به  باختری  کرانه  الحاق  موضوع  طرح  رئیسی 
برای  گام مقدماتی  به عنوان  اشغالی  سرزمین های 
رژیم  و  آمریکا  گفت:  دانست  قرن  معامله  اجرای 
صهیونیستی هرگز موفق به اجرای این طرح نمی 
شوند و انتفاضه گسترده تری نسبت به گذشته در 
خواهد  شکل  منطقه  سطح  در  حتی  و  فلسطین 

گرفت.
که  داعش  اضمحلال  از  پس  اظهارداشت:  وی 

مولود آمریکا و رژیم صهیونیستی بود، اسرائیلی ها 
همگان  بر  اما  شوند  خارج  انفعال  از  کردند  تلاش 
روشن است که آنها در وضعیت استیصال به سر می 
برند و آمریکا که همواره دنبال ایجاد آشوب و ناامنی 
در دیگر کشورهاست، با 1/5 مبتلا به کرونا و 90هزار 
کشته بر اثر شیوع این ویروس، گرفتار اعتراضات مردم 

این کشور شده است.
سکوت مدعیان حقوق بشر در برابر 
وضعیت زندانیان آمریکایی تاسف بار است

رئیسی با بیان اینکه در آمریکا روزانه تعداد زیادی 
وارد زندان می شوند که در شرایط نامناسبی به سر می 
برند و زندان های این کشور از جهات مختلف وضعیت 
اسفناکی دارد، نسبت به سکوت مدعیان حقوق بشر 
در برابر روحیه استکباری و جنایات آمریکایی ها و 
همچنین عدم توجه آنها به وضعیت زندانیان به ویژه 

رنگین پوستان ابراز تأسف کرد. 
رئیس قوه قضائیه با تأکید بر اینکه سودای شکل 
گیری خاورمیانه آمریکایی به بایگانی تاریخ سپرده 
خواهد شد، تصریح کرد: خروج آمریکا از منطقه با 
اراده مردم منطقه رقم خورده و آغاز شده و قطعاً به 
برکت خون شهید سلیمانی و شهدای مقاومت، به ثمر 

می نشیند و شرایط منطقه متفاوت خواهد شد.  
وضعیت بازار رضایتبخش نیست

رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
گزارشات و شکایاتی که نسبت به وضعیت بازار به 
قوه قضائیه رسیده است، اظهار داشت: شرایط بازار 
برای مصرف کنندگان و تولیدگران مناسب و رضایت 
بخش نیست و نیازمند یک نظارت جدی از سوی 

دستگاه های مسئول است.
از  حمایت  برای  کالاها  قیمت  گذاری  وی، 
مصرف کنندگان و برخورد با افراد متخلف و متجاسر 
به قانون را از حقوق مردم دانست و گفت: سازمان 
بازرسی، سازمان تعزیرات و سازمان حمایت از مصرف 
کنندگان با نظارت و بازرسی مداوم و کنترل قیمت ها 

در بازار، آرامش را به زندگی مردم باز گردانند.

رئیسی با بیان اینکه هر جا دستگاه های مسئول 
اثرگذار  شدند  عمل  وارد  کارشناسی  و  مقتدرانه 
وظیفه  تسعیر  و  گذاری  قیمت  افزود:  بوده اند، 
دولت ها است و امروز هم دولت و دستگاه های متولی 
کنترل بازار باید با نجات بازار از وضعیت آشفته فعلی 
و حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده، در جامعه 
آرامش ایجاد کنند و اقداماتی که در این زمینه آغاز 

شده، با جدیت بیشتر پیگیری شود. 
ورود  به  زمینه  همین  در  قضاییه  قوه  رئیس 
دستگاه های مسئول به موضوع قیمت خودرو اشاره 
کرد و متذکر شد که این اقدام موجب تاثیر بر این بازار 

و تا حدودی کنترل قیمت ها شد.
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با تقدیر از 
اقدامات جهادی همکاران دستگاه قضا در ماه های 
پرونده های  به روزرسانی  برای  گذشته  سال  پایانی 
قضایی اظهار داشت: شیوع کرونا مشکلاتی برای 
دستگاه های اجرایی و قضایی ایجاد کرد اما با بهبود 
وضعیت، امیدواریم گام های جدی برای تسریع در 
برداشته  آنها  روزآمدسازی  و  پرونده ها  به  رسیدگی 

شود.      
تأکید رئیس دستگاه قضا بر اجرای بخشنامه 

صلح و سازش
رئیس قوه قضاییه در خصوص گزارش های تحقیق 
و تفحص مجلس که برای رسیدگی به دستگاه قضایی 
ارجاع کرده است، به دادستان تهران مأموریت داد 
موضوع را بررسی و گزارشی دقیق و جامع از وضعیت 
قوه  به  شده  ارجاع  تفحص های  و  تحقیق  گزارش 

قضاییه ارائه دهد.
رئیسی با اشاره به گزارش برخی از استان ها درباره 
افزایش ورودی پرونده های صلح و سازش به بخشنامه 
سال گذشته قوه قضاییهبه اولویت بخشی موضوع 
افزود:  و  کرد  اشاره  ها  دادرسی  در  سازش  و  صلح 
اولویت های جدی دستگاه  از  رویکرد  این  پیگیری 
قضایی است و دادگستری های کل کشور لازم است 

به آن اهتمام مضاعف داشته باشند.

رئیس قوه قضائیه:

 حضور دستگاه های نظارتی در بازار تاثیرگذار است

معاون اول رئیس جمهور گفت: مسأله صلاحیت حرفه ای و مهارت آموزی باید 
به موضوع جدی در کشور تبدیل شود.

اسحاق جهانگیری صبح دیروز در دومین جلسه شورای عالی فنی و حرفه ای 
و مهارتی جلسه با تأکید بر اینکه مسأله صلاحیت حرفه ای و مهارت آموزی باید 
به موضوع جدی در کشور تبدیل شود، گفت: ایران به عنوان کشوری بزرگ 
و در حال توسعه نیازمند اهتمام بیشتر به تربیت نیروی انسانی ماهر و واجد 

صلاحیت به منظور پیشبرد برنامه های خود است.
نیروی  از  بهره وری  افزایش  برای  اینکه  بیان  با  رییس جمهور  اول  معاون 
انسانی و منابع سرمایه ای کشور نیازمند افزایش مهارت ها هستیم، تصریح 
کرد: در دوران شیوع کرونا و وضعیت اقتصاد پساکرونایی موضوعی که توجه 
سیاستگذاران کشور را جذب می کند بهره مندی از فناوری های پیشرفته و 
استفاده از ظرفیت های نوینی است که منجر به آموزش، خرید و فروش و سایر 
فعالیت های مجازی شده است که باید در این زمینه به عنوان نیاز جهان امروز 
بیش از گذشته برنامه ریزی کنیم. وی با اشاره به گزارش ارائه شده در این جلسه 
در خصوص وضعیت نیروهای فعال در بخش های مختلف صنعتی، عمرانی و 
خدماتی کشور به لحاظ دارا بودن مهارت و صلاحیت حرفه ای، این گزارش 
را قابل تأمل توصیف و اظهار امیدواری کرد؛ با توجه به کاهش روند پرشتاب 
ورودی های به مدارس و دانشگاه ها، شاهد اهتمام و تمرکز بیشتر وزارتخانه 

های آموزش و پرورش و علوم تحقیقات و فناوری بر روی موضوعات با محتوای 
افزایش مهارت و کسب صلاحیت های حرفه ای فارغ التحصیلان باشیم.

جهانگیری ادامه داد: دانشگاه ها مراکز تولید علم در کشور هستند اما نمی 
توانند نسبت به وضعیت اشتغال فارغ التحصیلان خود بی تفاوت باشند. 
همچنین نباید وضعیت نظام آموزش و پرورش به گونه ای باشد که فرزندان 
کشور پس از پایان تحصیلات در مدارس تنها انتخابشان ورود به دانشگاه از 
مسیر کنکور باشد. معاون اول رئیس جمهور افزود: کاهش تقاضا در بازار کار که 
از یک میلیون به ۷۰۰ هزار نفر رسیده و نیاز کشور به نوسازی صنایع موجب می 
شود که موضوع افزایش صلاحیت حرفه ای و مهارت را در دستور کار دولت، 
اصناف و بخش خصوصی قرار دهیم. وی ضرورت نشست و هماهنگی بیشتر 
دبیران شورای عالی فنی و حرفه ای، شورای عالی اشتغال، شورای عالی کار، 
شورای عالی آموزش و پرورش و شورای عالی عطف به منظور تمرکز بر موضوع 
آموزش حرفه ای را یادآور شد و گفت: شورای عالی فنی و حرفه ای باید سیاست 
هایی را تصویب کند که بر اساس آن در سال های آتی دستگاه ها، اصناف و 
پیمانکاران فعال در هر حوزه موظف به استفاده از خدمات نیروی کاری باشند 

که گواهینامه صلاحیت حرفه ای و مهارت را کسب کنند.
جهانگیری همچنین بر ضرورت لحاظ شدن مهارت های فنی و حرفه ای در 

موضوع حقوق و دستمزد و طبقه بندی مشاغل تأکید کرد.

معاون اول رئیس جمهور :

مهارت آموزی باید به موضوع جدی در کشور تبدیل شود 

ابوالفضل سروش  *
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تهوع و استفراغ علامت سنگ کیسه صفرا است؟

یک روان پزشک مطرح کرد:

چگونه از وسواس پسا کرونا در امان 
باشیم؟

طبق گفته یک روان پزشک در هر کشوری حدود ۴ درصد افراد، مبتلا به اختلال وسواس 
اجباری هستند که البته تأثیر شرایط در تشدید بیماری بی تأثیر نیست.

این روزها رعایت اصول بهداشتی از قبیل شست و شوی دست ها، ضدعفونی کردن، 
دوش گرفتن و ... وقت زیادی از مردم را به خود اختصاص داده و رعایت حساسیت های 
بهداشتی در برخی افراد، این ترس را در مردم ایجاد کرده که مبادا این وسواس غیراصولی 

و بیمارگونه، در شرایط پسا کرونا و غیرهشدار به یک عادت همیشگی تبدیل شود.
دکتر فربد فدائی روان پزشک و عضو هیات علمی علوم بهزیستی و توان بخشی می گوید: 
»یکی از بیماری های مربوط به اعصاب و روان اختلال وسواسی اجباری است. وسواس 
معمولًا به افکار مزاحمی گفته می شود که به ذهن فرد هجوم برده و آرامش فکری را از فرد 
می گیرد؛ اگرچه فرد می داند که فکرها غیرمنطقی هستند و از ذهن خود او سرچشمه 
می گیرد اما با این  وجود نمی تواند آنها را مهار کند. برای مثال یک فکر وسواسی این است 
که آیا دیروز حرفی که در جمع دوستانم زدم به آنها برخورده یا نه؟! لذا شخص مرتب راجع 
به آن فکر می کند و نمی تواند خودش را از این فکر رها کند؛ حتی ممکن است دست به 
عمل بزند و از دوستانش بپرسد که آیا به خاطر حرف دیروزش ناراحت شده اند یا خیر اما 
باوجود اطمینان آنها از عدم ناراحتی، باز هم نگران است؛ بنابراین معمولًا در کنار افکار 
وسواسی، اعمال اجباری برای تسکین آن افکار وجود دارد.« وی ادامه می دهد: »وسواس 
انواع مختلفی دارد اما از شایع ترین وسواس ها، وسواس شست  و شو است؛ یعنی فرد 
احساس می کند دستش را خوب نشسته، خانه اش را خوب تمیز نکرده، ماشینش را 
به اندازه کافی نشسته و ... بنابراین مجدداً آن کار را از سر می گیرد. از وسواس های دیگر، 
نگرانی و اشتغال فکری در مورد تکرار کارها است. برخی افراد یک کار را باید چند بار انجام 
دهند تا مطمئن شوند آن کار را درست انجام داده اند. یک عده مرتباً در حال چک کردن 
هستند که مثلًا آیا دری را که بستند خوب بسته  شده یا خیر، بنابراین مجدداً در را باز و 
بسته می کنند.«   خوشبختانه در ۵۰ درصد موارد وسواس در یک دوره درمانی که حداکثر 
یک سال طول می کشد، با درمان های دارویی و یا درمان دارویی به اضافه روان درمانی، 
بهبود کامل پیدا می کند و دیگر نیازی به ادامه درمان نیست اما در موارد شدید وسواس، 

حدود ۲۰ درصد از درمان ها بر روی وسواس موثر نیست
این روان پزشک به دلایل بروز وسواس اشاره وبیان کرد: »در هر کشوری حدود ۴ درصد 
افراد، مبتلا به اختلال وسواس اجباری هستند که البته تأثیر شرایط در تشدید بیماری 
بی تأثیر نیست. یکی از علت های بروز وسواس، شرایط زیستی و استرس های روانی و 
اجتماعی است. همچنین در برخی موارد وسواس می تواند به صورت ارثی و ژنتیکی 
در افراد بروز پیدا کند. علاوه بر این، وسواس ممکن است در شرایط عادی بروز پیدا 
نکند اما زمانی که یک فشار روانی یا اجتماعی وارد می شود، وسواس تشدید می شود؛ 
چنانچه با شیوع بیماری کرونا خیلی از افراد به صورت مهارگسیخته دچار وسواس شست 
 و شو شده اند که این کار باعث صدمات جسمی برای آنها شده است. این افراد با رعایت 
اصول بهداشتی غیر اصولی، آن قدر دستانشان را می شویند و از محلول های ضدعفونی 
استفاده می کنند که دچار مشکلات پوستی و ریوی می شوند تا جایی که گاهی ممکن 
است این عوارض را با علائم بیماری کرونا هم اشتباه بگیرند.« فدائی تأکید می کند: »باید 
توجه داشت که اطلاع رسانی درست از منابع معتبر می تواند تا حد زیادی از نگرانی های 
وسواسی جلوگیری کند زیرا منابع متعدد و گفته های ضد و نقیض برخی پزشکان، 
باعث سردرگمی و وسواس نامتعادل مردم می شود که در این صورت، طبعاً استفاده 
وسواس گونه از مواد ضدعفونی کننده و شست و شوی بیش  از اندازه دست ها و لباس ها، 
عوارض روانی-اجتماعی و اقتصادی نامناسبی را در پی خواهد داشت؛ بنابراین بهترین 
کار این است که پزشکان دارای اعتبار و مورد اعتماد مردم، در این مورد اطلاعات یکسان 
و یکدست علمی را در اختیار مردم قرار دهند.« این روانپزشک درمان های دارویی و غیر 
دارویی را برای بیماری وسواس معرفی کرد و گفت: »خوشبختانه در ۵۰ درصد موارد 
وسواس در یک دوره درمانی که حداکثر یک سال طول می کشد، با درمان های دارویی 
و یا درمان دارویی به اضافه روان درمانی، بهبود کامل پیدا می کند و دیگر نیازی به ادامه 
درمان نیست اما در موارد شدید وسواس، حدود ۲۰ درصد از درمان ها بر روی وسواس 
موثر نیست و حدود ۲۰ درصد مردم اگرچه با درمان وسواسشان بهبود پیدا می کند اما 
درمان را باید برای مدت طولانی و گاهی برای همیشه ادامه دهند که البته این مسئله 
مشکل ساز نخواهد بود زیرا اگر عوارض و مضرات وسواس را در نظر بگیریم، مصرف داروها 

نه تنها ضرر ندارد بلکه مفید بوده و باعث می شود فرد بتواند به زندگی عادی برگردد.«
مدیر گروه روانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی و توان بخشی در پاسخ به سوال خبرنگار 
تبیان در خصوص عدم باورپذیری برخی از افراد وسواسی به بیماری شان و نحوه راضی 
کردن آنها برای مراجعه به روان پزشک بیان کرد: »یادمان باشد که با شروع وسواس، اکثر 
افراد می دانند که کارشان منطقی نیست، بنابراین اگر در این مرحله به آنها پیشنهاد درمان 
داده شود، معمولا نتیجه خوبی دارد اما اگر چند سال از شروع وسواس بگذرد، وسواس 
در فرد به یک عادت تبدیل می شود، چنانچه خودش را تمیز می داند و دیگران را کثیف؛ 
بنابراین شناسایی زودهنگام رفتارهای وسواسی و درمان سریع آنها می تواند از مزمن شدن 
این وضعیت و ایجاد مانع در درمان جلوگیری کند.« فدائی ادامه می دهد: »خیلی از 
اوقات فرد وسواسی به روان پزشک مراجعه کرده و با درمان دارویی بهبود کامل به دست 
آورده است اما بعد از مدتی با داشتن احساس بهبودی، بدون مشورت پزشک داروها را 
قطع می کند که در اکثر موارد، بعد از گذشت دو هفته وسواس عود می کند اما متاسفانه 
به علت قطع دارو، نتیجه درمان در مرتبه دوم کمتر از مرتبه اول است؛ بنابراین بیمار باید 
نسبت به حرف های پزشک خود از نظر روش درمانی حرف شنوی داشته باشد و درمان را 

تا زمانی که پزشک می گوید ادامه دهد تا بیماری به طور کامل برطرف شود.«

تاثیر کرونا بر همه جوانب زندگی

رئیس دانشکده علوم رفتاری و سلامت روان دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: کرونا 
بر همه جنبه های زندگی از جمله خانواده تاثیر گذاشته و سبب محدودتر شدن ارتباط با 
اقوام بیش از گذشته شده و افراد ناچارند تا به صورت مجازی با یکدیگر ارتباط برقرار کنند. 
 سید وحید شریعت افزود: این ویروس در خصوص خانواده هایی که در زیر یک سقف 
و در یک منزل زندگی می کند هم تفاوت هایی را ایجاد کرده و تاثیراتی گذاشته، در واقع 

شیوع کرونا میزان با هم بودن افراد را افزایش داده است.
شریعت ادامه داد: کرونا در روال معمول زندگی افراد، تغییراتی ایجاد کرده و نظم عمومی 
را بر هم زده، با توجه به اینکه عمدتا افراد در این دوران بیشتر در منزل هستند و بیشتر با هم 
تماس دارند در نتیجه تنش ها هم افزایش می یابد و مشکلاتی همچون استفاده از فضای 

مجازی و  نحوه درس خواندن بچه ها ایجاد می شود.
وی خاطر نشان کرد: تماس هایی که فرزندان با هم سن و سال های خود در فضای 
مجازی برقرار می کنند بر روی رفتارشان تاثیر می گذارد و همچنین رفتارهای زوجین هم از  
این ایام تاثیر می پذیرد و تنش هایی در میان آنها  ایجاد می شود، در واقع کاهش تفریحات 
و سرگرمی ها و وجود مشکلات مالی در این دوران باعث بد خلق شدن افراد و افزایش 

اختلافات بین آنها می شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران تصریح کرد: حضور افراد کنار هم در 
یک خانواده دارای مزایایی هم است؛ آنها می توانند از حمایت های هم بهره مند شوند،   
می توانند نگرانی هایشان را باهم به اشتراک بگذارند و همچنین در حل مشکلات و مسائل 
به همدیگر کمک کنند و  حضور اعضای خانواده در کنار هم باعث می شود تا آنها بتوانند 

راحت تر و بهتر سختی ها را تحمل کنند.
به گفته شریعت، علی رغم مشکلاتی که در بخش اول به آن اشاره شد، خانواده نقش 
مثبتی دارد و می تواند کمک نماید تا افراد از این دوران سخت عبور کند و در این دوران 

مراقب هم باشند، حتی مراقبت های بهداشتی را به  هم یاد دهند.
وی افزود: حس علاقه به خانواده و وجود نگرانی از ابتلا و سرایت بیماری به اعضای 
خانواده سبب می شود تا افراد مسائل بهداشتی را  بیشتر رعایت کنند، مطالعات نشان 
می دهد کادر درمانی که در این بحران با خانواده خود بیشتر تماس داشتند چه حضوری 
و چه به صورت آنلاین، دارای شرایط روحی بهتری هستند نسبت به افرادی که به دلایلی 
در این مدت از خانواده خود دور بودند. خانواده، نقش مهمی در تقسیم وظایف، حمایت 

از یکدیگر و تحمل شرایط دشوار دارد.

نگران سلامتی قلبتان هستید؟ متخصصان قلب و عروق کانادا استراتژی های روزمره 
خودشان برای این که قلب مانند یک ساعت دقیق کار کند را به اشتراک گذاشته اند. آن ها 

را برایتان آورده ایم...
مواد غذایی محلی و فصلی بخرید

میوه ها و سبزیجات محلی شیرین تر هستند و نگه دارنده کمتری دارند. آن ها همچنین 
طعم بهتری دارند که باعث می شود احتمال خوردنشان بالاتر رود! و در نتیجه شما مواد 
مغذی، فیبر غذایی و ویتامین های C و A بیشتری دریافت می کنید که برای حفظ سلامتی 

قلب و عروقتان لازم است.
هنگام تهیه شام میوه و سبزیجات خام بخورید

هنگامی که در حال تهیه شام و گرسنه هستید، یک عدد سیب یا هویج گاز بزنید. این کار 
برای پیشگیری از ناخنک زدن و پرخوری کمک بسیار خوبی است.

اگر شما آنفلوانزا بگیرید و بیماری قلبی داشته باشید، چه از آن مطلع باشید چه نه، 
احتمال شدیدتر شدن بیماری تان وجود دارد؛ پس حتما در وقت مناسب آن واکسن بزنید

در خیلی از مواد غذایی بسته بندی شده قند و شکر وجود دارد که ممکن است متوجه 
آن ها نباشیم. از طرفی ما اپیدمی دیابت را داریم که به طور مستقیم با چاقی در ارتباط است. 
وقتی بافت چربی زیاد می شود به انسولین بیشتری نیز نیاز دارد و گاهی لوزالمعده قادر 
به تأمین آن به مقدار کافی نیست تا قند خون افزایش یافته را کاهش دهد و این زمانی 
است که دیابت ایجاد می شود. شیوع فشارخون بالا، کلسترول بالا و بیماری های کلیوی 
در افراد دیابتی بیشتر است که همه ی این ها موجب سخت تر شدن عروق خونی و در نتیجه 

بیماری های قلبی عروقی می شود.
حواستان به کالری دریافتی تان باشد

اغلب افراد از کالری خیلی از چیزهایی که می خوردند بی اطلاع اند. شاید وقتی یک 
کلوچه کوچک را می خورید فکرش را هم نکنید که ۴۰۰ کالری داشته باشد. برای همین 
سعی کنید تا جای ممکن از کالری مواد غذایی که همیشه استفاده می کنید اطلاع داشته 

باشید زیرا حجم غذا نمی تواند نشان دهنده ی کالری دریافتی باشد.
از رژیم غذایی مدیترانه ای پیروی کنید

ماهی، آجیل های کم نمک و روغن زیتون به میزان متعادل از اجزای خوب این رژیم غذایی 
برای سلامت قلبتان است.

از چربی های اشباع شده خودداری کنید
چربی اشباع مانند آنچه در دسرها و گوشت قرمز موجود است موجب تجمع پلاک در 
شریان ها و در نتیجه حمله قلبی و سکته مغزی می شود. روغن هسته ی انگور یک پیشنهاد 

خوب و دارای اسیدهای چرب غیراشباع می باشد.
کربوهیدرات پیچیده بخورید

کربوهیدرات های پیچیده مانند گندم کامل، نخود، کینوآ، لوبیاها و برنج قهوه ای به 
آرامی در روده کوچک جذب می شوند و نوسانات قابل توجهی در سطح گلوکز خون ایجاد 

نمی کنند.
به لبنیات کم چربی بچسبید!

لبنیات کم چرب مثل ماست یونانی، کلسیم، ویتامین D و پروتئین را با کمترین میزان 

چربی اشباع شده برای بدن فراهم می کنند و این به حفظ وزن و پیشگیری از بیماری قلبی 
عروقی کمک می کند.

سیب زمینی سرخ کرده را به روشی سالم تر تهیه کنید
سیب زمینی را خرد کرده، آن را با روغن زیتون، نمک، فلفل و هر ادویه و چاشنی که 

دوست دارید در کیسه ریخته و آن را بپزید.
از غذاهای سرخ شده دوری کنید

سرخ کردن موجب می شود روغن به چربی ترانس که یک عامل انسداد قلب است تبدیل 
شود.

از مصرف فراورده های شور و نمکی خودداری کنید
اگر خیلی زیاد عرق نمی کنید نیازی به مصرف نمک زیادی ندارید. به خصوص اگر 
فشارخون بالا یا در مرز داشته باشید. نمک باعث احتباس مایعات و افزایش فشارخون 

می شود که خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی را افزایش می دهد.
مصرف گوشت قرمز خود را کنترل کنید

اگر اهل کباب و استیک و ... هستید مقدار مصرف را نصف کنید.
از مصرف غذاهای فرآوری شده و آماده اجتناب کنید

مواد غذایی فراوری شده معمولًا نمک بالایی دارند، بنابراین برای سلامت قلب عروق مضر 
هستند.

میان وعده های پرانرژی خانگی درست کنید
توپ های خرمایی با گردو یا میان وعده های این چنینی را آماده و در خانه و محل کار و 
کیفتان همراه داشته باشید تا بهانه ای برای روی آوردن به میان وعده های ناسالم نداشته 

باشید.
آب میوه نخرید و نخورید

آب میوه سرشار از قند است و در هنگام آبگیری فیبرش دور ریخته می شود. فیبر به 
سلامت قلب کمک می کند، بدین ترتیب که مانند اسفنجی کلسترول بد یا همان LDL را 

جذب و سپس از بدن خارج می کند.
اطلاعات تغذیه ای خود را بالا ببرید

در کلاس های مختلف آموزشی تغذیه شرکت کنید؛ هم سرگرم کننده است و هم نکات 
مفیدی از آن یاد می گیرید. یکی از اتفاقات خوب این است که به جای مراجعه به کافی شاپ 

و خرید کلوچه، یخچال خانه و محل کارتان را با تنقلات سالم و خانگی پُر می کنید.
در صورت عدم خواب کافی در بدن التهاب ایجاد می شود. به نظر می رسد بین شش 
تا هشت ساعت خواب شبانه باعث کاهش این مشکل و استرس اکسیداتیو ناشی از 

رادیکال های آزاد می شود
هرقدر می توانید فعال باشید

افزایش سلامت سلول های رگ های خونی  و  باعث کاهش فشارخون  بدنی  فعالیت 
می شود. علاوه بر این کلسترول بد را کاهش و کلسترول خوب را افزایش می دهد. دویدن 
در صبح ها یا پیاده روی روی تردمیل انتخاب های خوبی هستند. سعی کنید اولین کاری 
که صبح ها انجام می دهید ورزش باشد چرا که ممکن است در طول روز مشغله های زیادی 
داشته باشید و شب ها آن قدر خسته که وقتی برای ورزش نماند. به طورکلی ۱۵۰ دقیقه 

فعالیت بدنی در هفته برای حفظ سلامت توصیه شده است.
خوب است یک برنامه ی قدم شمار همراهتان داشته باشید و هدف آن را بیش از ۱۰،۰۰۰ 

قدم در روز که چیزی در حدود ۵۰۰ کالری می سوزاند در نظر بگیرید.
به اندازه کافی آب بنوشید؛ نه کم و نه زیاد

کم آبی بدن موجب افزایش ضربان قلب در حال استراحت شده و نمی گذارد تمرینات 
بدنی خوب پیش رود. زیاد نوشیدن آب هم به دلیل به هم خوردن تعادل سدیم توصیه 

نمی شود.
از افراد منفی باف دوری کنید

بحث های منفی باعث می شود ضربان قلب و فشارخون شما بالا رود. در واقع استرس 
باعث ترشح بیشتر هورمون های کورتیزول، نوراپی نفرین و آدرنالین می شود که به سیستم 

قلبی و عروقی شما آسیب می رسانند. پس اطرافتان را از افراد مثبت پُر کنید.
برنامه های طنز را دنبال کنید

یا دیدن استندآپ کمدی ها و به طور کلی خنده  بودن در کنار آدم های شوخ طبع و 
سلامتی قلبتان را بهبود می بخشد؛ زیرا استرس را کاهش و جریان خون را با گشادشدن 

رگ ها بهبود می بخشد.
وقت بیشتر ی را در طبیعت بگذرانید

آلودگی ها بر سلامت سلول های رگ های خونی ما تأثیر می گذارند، سازمان بهداشت 
جهانی می گوید حتی فضاهای سبز کوچک در شهرها برای سلامت قلب و عروق و کاهش 
مرگ ومیر مفید هستند. در محیط های غنی از اکسیژن قدم بزنید تا سلامت عمومی بدنتان 

بهبود یابد.
شب ها به اندازه کافی بخوابید

در صورت عدم خواب کافی در بدن التهاب ایجاد می شود. به نظر می رسد بین شش 
تا هشت ساعت خواب شبانه باعث کاهش این مشکل و استرس اکسیداتیو ناشی از 
رادیکال های آزاد می شود. بهداشت خواب را نیز رعایت کنید. در اتاق خوابتان تلویزیون 
نگذارید و هرگز تلفن همراهتان را با خود به تخت خوابتان نبرید. شب ها کافئین ننوشید در 

عوض قبل خواب کتاب بخوانید و به چیزهای خوب فکر کنید.
در لحظه زندگی کنید

عدم توجه به خانواده در مواقع مهم می تواند باعث ایجاد شرایط استرس زا شود و خطر 
بروز حوادث قلبی عروقی را افزایش دهد. گاهی اوقات کار را پشت سر بگذارید و به خانواده 

و دوستان توجه کنید.
سیگار نکشید

یک مطالعه نشان داد از مؤثرترین رفتارهایی که احتمال ابتلا به بیماری عروق کرونر قلب 
را کاهش می دهد ترک سیگار است.

 دیگران کمک کنید
وقتی به کسی کمک می کنید، می توانید قدردانی را در چشمان او ببینید. این یک قرص 

جادویی است!
به پزشک مراجعه کنید

گاهی اوقات قند یا فشارخون بالایی دارید و آن را نمی دانید. اگر به طور مرتب به پزشک 
مراجعه کنید، می توانید این موارد را بررسی کنید. اگر قند خونتان بالا رود می توانید قبل از 

دیابت، تغییراتی در شیوه زندگی خود ایجاد کرده و آن را کنترل کنید.
خانم ها به عوامل خطرتان بیشتر دقت کنید

زنان به دلیل مراحل باروری از عوامل خطر متفاوتی برخوردار هستند و شرایط خاصی 
مانند اختلالات خودایمنی در زنان شیوع بیشتری دارد. همچنین، هنگامی که وارد دوران 
یائسگی می شوند، اثرات مفید استروژن بر روی رگ های خونی از جمله کنترل کلسترول را 
از دست می دهند. اگر در دوران یائسگی هستید با پزشکتان در این مورد صحبت کنید تا 

توصیه های پیشگیرانه را دریافت کنید.
به سابقه خانوادگی خود نگاه کنید

اگر یکی از والدین شما فشارخون بالایی دارند، احتمال ابتلای شما بیشتر و زودتر خواهد 
شد. با تنظیم شیوه زندگی، می توانید شروع فشارخون را حتی به مدت چند دهه به تأخیر 

بیندازید یا آن را به یک بیماری قابل کنترل تر تبدیل کنید.
اگر کلسترولتان بالاست استاتین دریافت کنید

اگر بیماری قلبی دارید یا کلسترول خونتان بالاست باید تحت نظر پزشک از داروهای 
استاتین استفاده کنید.

واکسن آنفلوانزا بزنید
شیوع آنفولانزای فصلی در جامعه موجب افزایش مشکلات حاد قلبی و عروقی می شود. 
این رابطه خیلی قوی نیست، اما معنی دار است. اگر شما آنفلوانزا بگیرید و بیماری قلبی 
داشته باشید، چه از آن مطلع باشید چه نه، احتمال شدیدتر شدن بیماری تان وجود دارد؛ 

پس حتما در وقت مناسب آن واکسن بزنید.

توصیه هایی از متخصصان قلب و عروق؛

نکاتی برای محافظت از سلامت قلب

سلامت 

محتوای پروتئین دانه های آفتابگردان یکی از دلایلی است که برخی متخصصان 
تغذیه مصرف آن را به عنوان یک میان وعده سالم توصیه می کنند.  دنیای سلامت و 
تندرستی به نظر می رسد همواره در جستجوی غذای سالم جدید بعدی حتی خارج از 
مرزهای یک کشور است. این در شرایطی است که معمولا کمبودی در مورد مواد غذایی 
در دسترس که سرشار از مواد مغذی هستند نیز وجود ندارد. به عنوان مثال، دانه های 
آفتابگردان یکی از نمونه هایی است که در این زمینه می توان به آن اشاره کرد. به نقل 
از "ول اند گود به گفته آلانا کسلر متخصص تغذیه، دانه های کوچک آفتابگردان سرشار 
از فواید مختلف هستند. برای کسب بیشترین فواید، خرید گزینه های ارگانیک را مد 
نظر قرار دهید زیرا احتمال بسیار کمتری دارد که حاوی بقایای آفت کش ها و مواد 
شیمیایی مضر دیگر باشند. همچنین، دانه های آفتابگردان بو داده نسبت به دانه های 
خام راحت تر گوارش می شوند، از این رو، اگر معده حساسی دارید، می توانید خرید 
محصولات بو داده را مد نظر قرار دهید. گوارش هر چیز خام از جمله سبزیجات و دانه ها 
اندکی دشوارتر است زیرا به آنزیم های گوارشی بیشتر برای تجزیه آن نیاز است. در ادامه 

با برخی فواید مصرف دانه های آفتابگردان بیشتر آشنا می شویم.
منبع خوبی برای چربی های سالم هستند 

دانه های آفتابگردان سرشار از چربی های سالم هستند. سه چهارم پیمانه از این 
دانه ها دارای ۱۴ گرم چربی است که بیشتر از نوع چربی چندغیراشباع و چربی 
تک غیراشباع هستند. این چربی ها از جمله انواع خوب چربی هستند که به ویژه با 

تقویت سلامت قلبی عروقی پیوند خورده اند.
منبع خوبی برای پروتئین هستند 

دانه های آفتابگردان سرشار از پروتئین هستند. یک وعده از این دانه ها دارای هفت 
گرم پروتئین است. در شرایطی که به طور میانگین باید ۷۵ گرم پروتئین در روز مصرف 
کرد، با در نظر گرفتن اندازه دانه های آفتابگردان، این مقداری چشمگیر است، به ویژه 
آن که بدن نمی تواند در هر بار بیش از ۳۰ گرم پروتئین را جذب کند. محتوای پروتئین 
دانه های آفتابگردان یکی از دلایلی است که برخی متخصصان تغذیه مصرف آن را به 
عنوان یک میان وعده سالم توصیه می کنند. ترکیب چربی های سالم و پروتئین دانه 

های آفتابگردان می تواند به احساس سیری کمک کند.
می توانند برای مغز مفید باشند 

دانه های آفتابگردان یک میان وعده خوب برای حفظ سلامت مغز نیز هستند. این 
دانه ها حاوی ویتامین Eهستند که یک ماده مغذی برای مبارزه با مه مغزی در کوتاه 

مدت و همچنین محافظت از مغز در برابر زوال شناختی در بلند مدت است.
منبع خوبی برای منیزیم هستند 

دانه های آفتابگردان منبع خوبی برای منیزیم هستند، از این رو، گزینه ای مفید برای 
افراد ورزشکار محسوب می شوند زیرا به ریکاوری بدن پس از تمرینات ورزشی سخت 
کمک می کند. منزیم یک ماده مغذی ضروری برای ریکاوری عضلانی است و دریافت 
آن به میزان کافی برای افرادی که زیاد ورزش می کنند، اهمیت ویژه ای دارد. منیزیم 
به حفظ عملکرد درست و مطلوب عضلات کمک می کند. نصف پیمانه از دانه های 
آفتابگردان دارای ۲۲۷ میلی گرم منیزیم است که بیش از نیمی از مقدار مصرف توصیه 

شده روزانه برای این ماده مغذی را تامین می کند.
انرژی بیشتری در اختیار شما قرار می دهند 

در شرایطی که محتوای پروتئین دانه های آفتابگردان آن را به یک میان وعده تقویت 
کننده سطوح انرژی تبدیل می کند، مواد مغذی دیگری از جمله سلنیم و آهن نیز در 
این دانه ها وجود دارند که در افزایش انرژی بدن نقش دارند. سلنیم یک ماده مغذی 
کلیدی برای تامین انرژی بدن است و البته منابع غذایی چندانی برای آن وجود ندارند 
که می تواند دریافت سلنیم از رژیم غذایی را دشوار کند. آهن موجود در دانه های 
آفتابگردان نیز به جریان بهتر خون کمک می کند که اکسیژن رسانی بهتر و بر همین 

اساس، احساس انرژی بیشتر را به همراه دارد.
می توانند به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک کنند 

دانه های آفتابگردان منبع خوبی برای ماده معدنی روی هستند و یک وعده از آن 
می تواند ۷ میلی گرم روی ارائه کند. این تقریبا تمام مقداری است که برای کل روز 
نیاز دارید. روی برای تقویت سیستم ایمنی بدن ضروری است، از این رو، باید نسبت به 

دریافت میزان کافی از آن اطمینان حاصل کنید.

با فواید مصرف دانه های آفتابگردان بیشتر آشنا شویم

دانه های آفتابگردان و 6 فایده 
سلامت آنها 
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هیفاء پردل: 
 معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم گفت: در قم بیش از ۴۶۵ اثر تاریخی و 
جاذبه  فرهنگی مربوط به دوره های مختلف وجود دارد 

که برای اکثر مردم ناشناخته هستند.
دارای  که  گذشتگان  از  مانده  باقی  آثار  همه  به 
ارزش فرهنگی باشند میراث می گوئیم که این آثار به 
دو بخش ملموس که همان آداب و رسوم یک ملت و 
جامعه و بخش دیگر ملموس که بناهای باستانی و یا 

تاریخی است تقسیم می شود.
میراث فرهنگی آینه و نماد تاریخ یک ملت است که 
هرگز نمی توان جایگزینی را برای آن داشت و در میان 
نسل ها دارای ارزش و احترام هستند و همگان در برابر 
این میراث باید احساس مسئولیت کرده و تا به عنوان 

یک امانت گران بها به نسل های آینده بسپاریم.
تاریخ حافظه زنده یک ملت است که بدون آن بشر 
بی شناسنامه و یا به عبارتی بی هویت خواهد شد؛ این 
هویت به صورت بناهای تاریخی و باستانی، سنت، 
عامه  به صورت  و  روایات شفاهی  یا  و  و رسوم  آداب 

خودنمایی می کند.
میراث  اهمیت  به  اشاره هایی  قرآنی  آیه  چند  در 
فرهنگی شده است و آن از این جهت که با تفکر و 
اندیشه کردن از آثار به جا مانده از گذشتگان )میراث 
فرهنگی( می توان بهترین درس های زندگی را در تمام 
زمینه ها فراهم و راهگشایی برای نسل های امروزی و 

آیندگان باشد.
ایران اسلامی جزو ۱۵ کشور برتر جهان در زمینه 
جاذبه های تاریخی، طبیعی و مذهبی در دنیا است 
که تنوع جاذبه های تاریخی و فرهنگی منحصر به فرد 
آن مقصد مهم گردشگران خارجی است که اگر به 
گردشگری از نوع تاریخی و فرهنگی آن بیشتر توجه 
شود می تواند به ارکان مهم توسعه اقتصادی و منبعی 

پردرآمد و اشتغال زا در کشور تبدیل شود.
در کنار جاذبه های زیارتی که امروز شهر مقدس قم 
به برکت وجود بارگاه حضرت معصومه )س( و مسجد 
مقدس جمکران دارد ظرفیت های تاریخی، فرهنگی 
بسیاری در این استان وجود دارد که می تواند در کنار 
و  تاریخی  و معنوی گردشگری  گردشگری مذهبی 

فرهنگی را در این استان ارتقا دهد.
قلعه های  غارها،  مساجد،  تاریخی،  انبارهای  آب 
تاریخی و هم چنین آثار طبیعی و آداب و سنت های 
غنی در شهر قم وجود دارد که قدمتی چندین هزار 
که  دارد  وجود  تاریخی  اثر   ۴۵۶ قم  در  دارد؛  ساله 
ناشناخته است و به دلایلی حتی برای خود مردم قم 

غریب هستند.
ظرفیت های پیدا و نهان تاریخی و فرهنگی 

قم
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم نیز در گفت وگویی، با اشاره به ظرفیت های 
بالای تاریخی و فرهنگی استان قم می گوید: در استان 
قم ۴۶۵ اثر در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده است 
که از این تعداد ۳۵۸ اثر غیرمنقول، ۴۸ اثر منقول و 
۱۸ اثر طبیعی و همچنین ۴۱ اثر ناملموس وجود 

دارد.
حمید یزدانی می افزاید: مهم ترین آثار غیر منقول را 
می توان حرم مطهر حضرت معصومه )س( و مجموعه 
بازار و تیمچه، کاروانسرای دیرگچین و بیت حضرت 

امام خمینی )ره(، بیت آیت الله بروجردی وآیت الله 
حائری یزدی مؤسس حوزه علمیه قم و هم چنین خانه 
ملاصدرا فیلسوف مشهور دوره صفوی به همراه مقابر 
گنبد سبز و تپه هزار ساله قلی درویش و تپه باستانی 

قمرود و صرم را نام برد.
وی عنوان کرد: از آثار طبیعی استان قم را می توان 
کوه دو برداران قم، گنبد نمک قم و درخت یک هزار 
و ۲۰۰ ساله کهک و درخت چنار در روستای گیو، 

درخت چنار کهک و درخت چنار وشنوه اشاره کرد.
به گفته یزدانی، در کنار جاذبه های زیارتی استان 
قم می توان از ظرفیت های تاریخی و گردشگری قم 
نیز نام برد که جذابیت های گردشگری فراوانی دارند 
و سبب ماندگاری بیشتر گردشگران و مسافران در قم 
می شوند؛ از جمله می توان به وجود آب انبارها، غارها، 
مساجد تاریخی، جغرافیای طبیعی، کویر، قلعه های 

تاریخی و صنایع دستی اشاره کرد.
مرمت 11 اثر تاریخی

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
اشاره  با  خود  وگوی  گفت  از  دیگری  بخش  در  قم 
و  تاریخی  آثار  برای  اداره  این  اقدامات  مهم ترین  به 
فرهنگی بیان کرد: ۱۱ اثر تاریخی بااعتبار ۸ میلیارد 
و ۱۲۰ میلیون ریال سال گذشته مرمت شد که شامل 
کاروانسرای ملاحسین، کاروانسرای طینوج، خانه زند، 
خانه مولوی، خانه علامه راد، خانه ملاصدرا، تیمچه، 
مجموعه بازار قم، کوشک دربر، عمارت قاضی بالا و 

عمارت حلوایی بخش کهک است.
آثار دوره  از  وی می افزاید: کاروانسرای ملاحسین 
قاجار است به شماره ۲۷۸۰۲ در فهرست آثار ملی 
ایران به ثبت رسیده است که با توجه به فرسودگی 
بنا و آتش سوزی کاروانسرا، بهسازی و ضرورت مرمت 
این اثر در اولویت برنامه های این اداره کل قرار گرفت 
هم چنین خانه ملاحسین مولوی از پیر غلامان امام 
حسین )ع( و از مداحان مشهور شهر قم متعلق به دوره 

قاجار از سوی معاونت میراث فرهنگی قم مرمت شد.
آسیب بزرگ ترین طاق ضربی ایران

از  یکی  قم  تیمچه  می گوید:  ادامه  در  یزدانی 
شاهکار  و  است  ایران  ضربی  سقف های  بزرگ ترین 
معماری دوران قاجار در قم به شمار می رود این اثر 
به شماره ۱۹۰۲ در فهرست آثار ملی کشور به ثبت 
رسیده است و از آنجا که یکی از سقف های پوششی آن 

دچار آسیب شده بود، مرمت و آسیب آن برطرف شد.
وی می گوید: مجموعه بازار قم شامل بازار کهنه و 
راسته بازار نو است که در سال ۷۶ به شماره ۱۹۳۷ 
در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده این اثر تاریخی 
بااعتباری حدود دو میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال در 

سال ۹۸ مرمت شده است.
به گفته مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم، هزار و ۱۱۵ نفر در سال ۹۸ از موزه ها 

و اماکن تاریخی و فرهنگی استان قم بازدید کرده اند.
جاذبه هایی که در شهر غریب هستند

میراث  کل  اداره  فرهنگی،  میراث  معاون 
قم  استان  گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی، 
نیز در گفت وگویی، بیان می کند: استان قم دارای 
جاذبه های تاریخی، فرهنگی و طبیعی بسیاری است 
که هنوز برای مردم ناشناخته است؛ وجود سایت های 
مختلف تاریخی، امامزادگانی که به لحاظ معماری آن 
به دوره های مختلف تاریخی بر می گردد هم چنین 
انواع تپه های باستانی ظرفیت های مهم تاریخی قم 

است که باید بیشتر اطلاع رسانی شود.
ما  گذشته  سال  در  می افزاید:  کاووسی  عمار 
توانستیم ۱۲ اثر غیرمنقول و ۵ اثر طبیعی و همچنین 
۹ اثر ناملموس را در فهرست آثار ملی کشور ثبت کنیم.
وی عنوان کرد: آثار تاریخی قم با توجه به آسیب ها 
و حوادث دستکاری شدند و در استان آثاری تاریخی 
وجود دارند که شاخص است و می توانست گزینه ای 
برای ثبت جهانی باشند مانند تیمچه بازار قم ولی 
و  بررسی  حال  در  هنوز  قم  کاروانسراهای  پرونده 
پیگیری برای ثبت جهانی است. کاووسی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه با توجه به این همه ظرفیتی 
که جاذبه های تاریخی قم دارد ولی هنوز ناشناخته 
هستند، تصریح می کند: تبلیغ و اطلاع رسانی برای 
جاذبه های تاریخی و فرهنگی تنها مسئولیت میراث 
فرهنگی نیست باید شهرداری با نصب تابلوهای راهنما 
این جاذبه ها را معرفی کند. به گفته وی، در استان های 
کشور به جاذبه ها و آثار تاریخی و گردشگری به عنوان 
یک منبع درآمد نگاه می شود ولی در قم گردشگری 
آثار  تنها به زیارت ختم شده است در حالی که قم 
مهم تاریخی و فرهنگی دارد ما مستندهای تلویزیونی 
مهمی را برای معرفی این آثار تهیه کردیم که رسانه ملی 

هم باید در معرفی این آثار بیشتر برنامه ریزی کند.

مدیرگروه سلامت خانواده ،جمعیت ومدارس مرکز بهداشت قم اعلام کرد:

ممنوعیت حضور دانش آموزان با 
بیماری های زمینه ای درمدارس 

مدیرگروه سلامت خانواده،جمعیت ومدارس مرکز بهداشت قم گفت: حضور دانش 
آموزان و معلمان دارای بیماری های زمینه ای ازجمله دیابت، آسم، بیماری قلبی عروقی، 

تنفسی،  فشارخون و سرطان درمدرسه ممنوع است. 
مریم خاکبازان افزود: دانش آموزانی که بیماری های خودایمنی دارند و یا داروهای 
"ایمونو ساپرسیو" مصرف می کنند نیز باید تا اطلاع ثانوی از حضور در مدارس خودداری 
کنند. وی با بیان این که مادران باردار و افراد با شاخص توده بدنی بیشتر از ۴۰ نیز نباید 
در مدارس حضور یابند،  اضافه کرد: حضور بیماران با نقص ایمنی تحت درمان با داروی 
کورتیکواستروئید که این دارو را بیش از دو هفته مصرف کرده باشند، بیماران تحت 
درمان با شیمی درمانی، افراد دچار بدخیمی و افرادی که پیوند عضو شده اند نیز در 

مدارس ممنوع است.
وی تاکید کرد: این بیماران به عنوان افراد درمعرض خطر هستند و نباید تا اعلام 
رسمی پایان همه گیری بیماری در مدرسه حاضر شوند؛ تهیه لیست این دانش آموزان و 

کارکنان و اعلام آن به منطقه و ناحیه آموزش وپرورش الزامی می باشد.
خاکبازان با بیان این که دانش آموزان باید از علائم بیماری کووید-۱۹ مطلع باشند، 
گفت: دانش آموزان و معلمان باید در صورت داشتن هر یک از علایم در خود یا اعضای 

خانواده، از آمدن به مدرسه خودداری کنند.
وی به دانش آموزان توصیه کرد: دست های خود را با آب و صابون شستشو داده و 
همیشه دستمال به همراه داشته باشند، در هنگام سرفه و عطسه دهان و بینی خود را 
با دستمال کاغذی بپوشانند، لیوان کاغذی یک بار مصرف و دستمال به همراه داشته 

باشند و در صورت امکان، گچ و ماژیک وایت برد شخصی به همراه داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: دانش آموزان باید از لوازم تحریر شخصی استفاده نمایند، ترجیحا 
وسایل دانش آموزان در مدرسه بماند و باید تا حد امکان کمترین وسایل را بین خانه و 
مدرسه جابجا کنند. مدیرگروه سلامت خانواده، جمعیت و مدارس مرکز بهداشت قم 
گفت: دانش آموزان بهتر است در صورت استفاده از سرویس های ایاب و ذهاب عمومی 
از ماسک و دستکش استفاده نمایند، در خصوص شستشوی حتی الامکان روزانه لباس 
مدرسه دانش آموزان و وارد نکردن آن به فضای عمومی خانه به والدین تاکید شود و تجمع 
در محیط های خاص مدرسه از قبیل دفتر، آبدارخانه، اتاق کپی، اتاق های کار عملی و 

آزمایشگاهی انجام نشود.
وی با اشاره به این که تماس دانش آموزان با یکدیگر مانند دست دادن و روبوسی اکیدا 
ممنوع می باشد، بیان کرد: از دست به دست کردن مواد غذایی و ساندویچ های خانگی و 

یا تهیه شده در مدرسه توسط دانش آموزان و یا فروشنده جدا خودداری شود.
وی به والدین توصیه کرد: برای ایاب و ذهاب فرزند خود حتی الامکان از وسایل نقلیه 
عمومی و یا سرویس استفاده نکرده و ترجیحا خود نسبت به جابه جایی دانش آموز در 
فواصل دور با وسیله نقلیه شخصی و در فواصل نزدیک با رعایت اصول ایمنی به صورت 
پیاده، اقدام نمایید. به گفته خاکبازان، در صورت عدم امکان حذف سرویس های ایاب 
و ذهاب، رعایت فاصله ایمن در سرویس، حداکثر سه نفر جز راننده در یک خودرو 
سواری، الزامی بوده و راننده موظف به رعایت اصول گندزدایی سرویس ها بر اساس 
به فاصله حداقل یک متر  باید ملاحظات مربوط  و  دستورالعمل های ابلاغی است 
سرنشینان رعایت شود. وی ادامه داد: دانش آموزان از بطری آب همکلاسی های خود 
استفاده نکند و مداد، خودکار و سایر وسایل تحریر خود را در اختیار دیگران قرار ندهند.

وی بیان کرد: هر یک از معلمان بهتر است محلول ضدعفونی کننده شخصی داشته 
باشند، گچ و یا ماژیک وایت برد مورداستفاده معلمان و دانش آموزان جدا باشد و بهتر 

است معلمان لیوان کاغذی یک بار مصرف و دستمال کاغذی به همراه داشته باشند.
خاکبازان افزود: در مدت زمان حضور در مدرسه همه معلمان و کارکنان باید از ماسک 
معمولی و دستکش استفاده نمایند، مواجهه چهره به چهره کارکنان کاهش یابد و سعی 
شود از تماس تلفنی و استفاده از شبکه های اجتماعی برای برگزاری جلسات حتی برای 
کارکنانی که در داخل یک ساختمان هستند، استفاده شود. به گفته وی، درصورتی که 
مواجهه چهره به چهره کادر اداری و معلمان مدرسه با یکدیگر ناگزیر باشد، در حداقل 

زمان ممکن و با رعایت فاصله ایمن حداقل یک تا دو متر، برگزار شود.
جمعیت دانش آموزی قم در سال تحصیلی ۹۸-۹۹ حدود ۲۶۵ هزار نفر است که در 

۶۶۵ مدرسه با ۶ هزار و ۷۸۳ کلاس درس ساماندهی شده اند.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم خبر داد:

فعالیت تبلیغی 800 مبلغ دینی با محوریت 
110 مسجد قم 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: طرح تبلیغ محله ها با اعزام بیش از ۸۰۰ 
مبلغ دینی با محوریت ۱۱۰ مسجد قم توسط قرارگاه جهاد اجتماعی نور در حال 

اجراست.
اینکه  به  توجه  با  امسال  اظهار کرد:  زمانی  والمسلمین رضا عزت  حجت الاسلام 
اجتماعات انسانی در ماه مبارک رمضان در مساجد با محدودیت هایی مواجه است، 

خدمات تبلیغی در محله ها و با مراجعه مبلغان دینی به منازل شهروندان ارائه می شود.
وی شعار این طرح را »هر خانه، یک مبلغ« ذکر کرد و گفت: بیش از ۸۰۰ مبلغ دینی 
در قالب ۲۰ گروه جهادی تبلیغی با محوریت ۱۱۰ مسجد فعالیت می کنند و حدود ۲۰ 
هزار خانوار اطراف مساجد از خدمات این طرح بهره مند می شوند. حجت الاسلام عزت 
زمانی بیان داشت: ۴۵ برنامه برای این طرح پیش بینی شده که تقدیر از روزه اولی ها، 
ترویج فرهنگ کتاب خوانی، ترویج محفل های قرآنی خانگی، برگزاری مسابقات قرآنی، 
ایجاد شبکه همدلی و ارتباط مجازی با نمازگزاران و همسایه های مساجد، ایجاد بازارچه 
محلی غیرحضوری، برگزاری مراسم معنوی در فضای باز محله ها، عیادت از خانواده 
بیماران و متوفیان، ارائه مشاوره خانواده و... از جمله آن هاست. وی با بیان این که برای 
همه گروه های سنی برنامه هایی پیش بینی شده، اظهار کرد: بر اساس این طرح، ۱۰ 
برنامه در فضای مسجد و بدون برقراری اجتماع انسانی، ۱۰ برنامه در منازل شهروندان و 
۲۵ برنامه در فضای باز محله در حال اجراست. به گفته مدیرکل تبلیغات اسلامی استان 
قم، طرح تبلیغ محله ها به صورت مردمی و با مشارکت اهالی محل اجرا می شود و بیشتر 

هزینه های این طرح را خیرین محله ها پرداخت می کنند.
 

مدیر نگارخانه فرهنگ و رییس انجمن عکاسان استان قم:

نمایشگاه مجازی عکس تلاشی موفق 
برای جبران تعطیلی نگارخانه ها بود

مدیر نگارخانه فرهنگ و رییس انجمن عکاسان استان قم گفت: ایجاد نمایشگاه 
مجازی عکس و انتشار آثار برگزیده عکاسان استان، تلاشی موفق برای جبران تعطیلی 
نگارخانه ها ناشی از شیوع کرونا بود.  ابراهیم سلیمانی با اشاره به مصوبه شورای ملی 
مبارزه با کرونا و تعطیلی تمام زیرساخت های فرهنگی از جمله نگارخانه ها درتمام 
استان های کشور از جمله قم افزود: با تصویب تعطیلی تمام مجموعه های فرهنگی و 
ممنوعیت هر گونه فعالیت این مکان ها از اسفندماه ۹۸ ، فعالیت در نگارخانه فرهنگ 
قم نیز به حالت تعلیق درآمد. وی ادامه داد: با گذشت حدود سه ماه از آغاز تعطیلی 
نگارخانه ها،  آثار به نمایش گذاشته شده درآخرین نمایشگاه عکس در نگارخانه فرهنگ 
قم همچنان بر دیوارهای مجموعه نصب باقی مانده است. سلیمانی، گفت: اگر چه 
نمایشگاه مجازی با تمام ویژگی های آن نمی تواند جایگزین کاملی برای نگارخانه ها 
باشد، ولی در شرایط تعطیلی آنها، می تواند بهترین جایگزین باشد. رییس انجمن 
عکاسان قم اظهار داشت: با تعطیلی نگارخانه ها، نمایشگاه های عکس استان به 
فضای مجازی منتقل شد و به این اقدام شاهد انتشار فراگیر آثار عکاسان استان در 
قالب این نمایشگاه در هفته های اخیر هستیم که با استقبال خوب عکاسان قم مواجه 
شده است. سلیمانی ادامه داد: آثار عکاسان استان درقالب گزارش های تصویری در ایام 
شیوع کرونا و ثبت وضعیت بهداشتی و تلاش های کادر درمانی استان در راه مبارزه با 
این بیماری، بازتاب های زیادی در محافل هنری کشور داشته است. وی اظهار داشت: 
انتشار تصاویر درقالب فضای مجازی که با استقبال مخاطبان نیز مواجه شده ، این بستر 
را فراهم کرده است که آثار عکاسان استان به صورت تجمیع شده به نمایش درآید ضمن 
اینکه مخاطبان استان های دیگر نیز به سادگی به این آثار دسترسی خواهند داشت. 
رییس انجمن عکاسان قم گفت: حضور طلاب جهادی برای کمک به کادر درمانی 
در بیمارستان ها و مراکز بهداشتی و همچنین اهمیت ثبت تلاش های کادر درمانی 
برای مقابله با کرونا موجب شد تا عکاسان خبری استان از همان روزهای ابتدایی در 
میدان حضور داشته باشند. وی بابیان اینکه تاکنون دست کم ۲ عکاس خبری استان 
به کرونا مبتلا و چند تن دیگر نیز با علائم این بیماری دست به گریبان شده اند،  ادامه 
داد: شاهد تولید حجم بسیار زیاد آثار تصویری و انتشار لحظه به لحظه آن در بسترهای 
مختلف رسانه ای و مجازی در قم هستیم که این نشان از پای کار بودن عکاسان خبری 

استان است.

رئیس اداره آبخیزداری و حفاظت خاک اداره کل منابع طبیعی استان قم خبرداد:

اجرای 552 بند با اعتباری بیش از 
400 میلیارد ریال 

رئیس اداره آبخیزداری و حفاظت خاک اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم از وجود ۷۰ زیر حوضه آبخیز در این استان یاد کرد و گفت: در ۳۵ زیرحوضه ۵۵۲ 
بند با حجم حدود دو میلیون و ۳۵۰ هزار متر مکعب و اعتباری بالغ بر ۴۰۰ میلیارد 

ریال ایجاد شده است. 
محمود دلشادفر با اشاره به اینکه چهار حوضه آبخیز با ۷۰ زیر حوضه در استان قم 
وجود دارد، اظهار کرد: برای بهره مندی مطلوب از منابع آبی این حوضه ها اجرای 
فعالیت های مختلف آبخیزداری از جمله احداث بند در دستور کار اداره  کل منابع 

طبیعی و آبخیزداری استان قم قرار دارد.
وی با بیان اینکه تاکنون بیش از ۵۵۲ بند با حجم دو میلیون و ۳۵۰ هزار متر مکعب 
و اعتباری بیش از  ۴۰۰ هزار میلیون ریال در ۳۵ زیرحوضه آبخیز استان قم ایجاد 
شده است، اضافه کرد: بند سنگ ملاتی را با هدف کنترل سیل، بند گابیونی یا توری 
سنگی را با هدف کنترل رسوبات و بندهای خاکی را نیز با اهداف کنترل سیلاب، تغذیه 

قنات ها و چشمه های زیر دست ایجاد می کنیم.
رئیس اداره آبخیزداری و حفاظت خاک اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
خاطرنشان کرد: تا پایان سال ۱۳۹۵ در مجموع حدود ۲۶۴ بند گابیونی با حجم ۱۱۰ 
هزار و ۵۰۶ متر مکعب و اعتباری بالغ بر ۶۶ هزار و ۴۸۹ میلیون ریال، ۱۶۷ بند سنگ 
ملاتی با حجم ۱۱۸ هزار و ۹۸۵ متر مکعب و اعتباری بالغ بر ۴۵ هزار و ۱۱۹ میلیون 
ریال و ۱۲ بند خاکی با حجم ۳۲۵ هزار و ۷۱۹ متر مکعب و اعتباری بالغ بر ۱۳ هزار و 

دو میلیون ریال برای مدیریت حوضه های آبخیز ایجاد شده است.
وی از اجرای هفت سیستم پخش سیلاب با حجم یک میلیون و ۱۷۳ هزار و ۱۸۹ 
متر مکعب و اعتباری بالغ بر چهار هزار و ۱۴۰ میلیون ریال یاد کرد و گفت: بندهای 
خشکه چین نیز با حجم ۵۳ هزار و ۳۳۵ متر مکعب و اعتباری بالغ بر هشت هزار و ۲۳۳ 

میلیون ریال در برخی از زیرحوضه های آبخیز ایجاد شده است.
دلشادفر خاطرنشان کرد: بندهای سنگ ملاتی به منظور کنترل سیل ایجاد می شود 
هر چند اهداف دیگر از جمله تغذیه آب چشمه ها و قنوات را تامین می کند اما هدف 

اصلی آن کنترل سیل است که از سنگ و سیمان ساخته می شود.
وی ادامه داد: بندهای گابیونی یا توری سنگی برای افزایش عمر سدهای بزرگ که 
توسط وزارت جهاد کشاورزی و نیرو به منظور جمع آوری آب احداث شده، در بالادست 
این سدها ایجاد می شود تا رسوبات پشت بندهای گابیونی متوقف شود، این بندها 

شامل تور و سنگ می شود که در حقیقت حکم صافی را دارد.
دلشادفر با اشاره به اینکه بندهای خاکی بیشتر به منظور کنترل سیلاب و تغذیه 
قنات ها و چشمه ها مورد استفاده قرار می گیرد، تصریح کرد: بندهای سنگ ملاتی، 

گابیونی و خاکی اهداف یکدیگر را به صورت مشترک نیز محقق می کنند.
وی با بیان اینکه بر اساس منابع قرضه استفاده از بندهای سنگ ملاتی، گابیونی و 
خاکی در هر منطقه ای احداث می شود، عنوان کرد: زمانی که مطالعات تفصیلی در زیر 
حوضه ها انجام می شود، کارشناسان متخصص مشخص می کنند که بهتر است از کدام 

مصالح برای ایجاد بند استفاده شود. 
دلشادفر از پایین بودن هزینه بندهای خاکی نسبت به دیگر بندها یاد کرد و گفت: 
هزینه بندهای گابیونی و سنگ ملاتی برای هر متکر معکب نزدیک به ۴۰۰ هزار تومان 
است درحالی که این هزینه در بندهای خاکی برای هر متر مکعب به ۵۰ هزار تومان 

کاهش می یابد.
وی با بیان اینکه پروژه های پخش سیلاب نیز ترکیبی از چند بند خاکی پشت سرهم 
است که مازاد آن به رودخانه ها هدایت می شود، گفت: هزینه بندهای خشکه چین برای 
هر متر مکعب نزدیک به ۱۵۰ هزار تومان است که این بندها نیز بیشتر به منظور کنترل 
سیل و رسوب ایجاد می شود و با توجه به استحکامی کمتری که نسبت به بندهای 
خاکی، سنگ ملات و گابیونی دارد در آبراهه های فرعی استفاده می شود که خطر 

سیلاب قوی ندارند.

مرمت و بازسازی 5۰۰ منزل و اهدای 5۰۰ جهیزیه ؛

آغاز مرحله سوم رزمایش مومنانه درقم 
مرحله سوم رزمایش مومنانه به همت قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س(، سازمان 
بسیج سازندگی و کمیته امداد استان قم با هدف ترمیم و بازسازی ۵۰۰ باب منزل افراد 
بی بضاعت با محوریت روستاهای قم و اهدای ۵۰۰ جهیزیه به زوج های واجد شرایط 

آغاز شد. 
مرحله سوم رزمایش مومنانه در استان قم پیش از ظهر دیروز با حضور سرهنگ 
آبادانی  و  پیشرفت  قرارگاه  و  سازندگی  بسیج  سازمان  مسئول  داودآبادی  محمود 
سپاه قم، محمود پارچه باف مسئول قرارگاه جهادی کریمه اهل بیت)س(، عباس 

جوشقانیان قائم مقام کمیته امداد قم و جمعی از اهالی روستای ملک آباد آغاز شد.
محمود پارچه باف در حاشیه بازدید از منازل تحت پوشش این طرح با اشاره به اینکه 
مردم و نیک اندیشان قم در مانور مومنانه خوش درخشیدند، اظهار کرد: در مرحله سوم 
رزمایش مومنانه بر آن شدیم ترمیم و مرمت منازل افراد محروم و کم بضاعت در استان 
قم با محوریت روستاها از جمله روستاهای دهستان قمرود را آغاز کنیم و امیدواریم تا 
پایان سال جاری بتوانیم ۵۰۰ منزل مسکونی افرادی را که توانایی مالی ندارند ترمیم 

و بازسازی کنیم.
 وی ادامه داد: این طرح در روستای ملک آباد به همت سازمان بسیج سازندگی 
استان قم، قرارگاه جهادی کریمه اهل بیت)س( و کمیته امداد آغاز شده و به تدریج در 

سایر مناطق شناسایی شده نیز گسترش خواهد یافت.
مسؤول سازمان بسیج سازندگی استان قم نیز با اشاره به اینکه قرارگاه پیشرفت و 
آبادانی سپاه بیش از سه سال در بخش مرکزی و دهستان قمرود در حال فعالیت های 
مختلف است، اظهار کرد: تجربه موفق کار قرارگاهی در مبارزه با کرونا ما را بر آن داشت 
که در مرحله سوم رزمایش همدلی برای محرومیت زدایی و رسیدگی به مناطق محروم 

استان قم به ویژه دهستان قنوات و قمرود از این تجربه و ظرفیت بهره گیری کنیم.
داودآبادی ادامه داد: در این راستا مرحله سوم رزمایش مومنانه را حول محور ترمیم 
و بازسازی ۵۰۰ واحد مسکونی در سطح منطقه برای افراد بی بضاعت آغاز کردیم و 
برای این کار از ظرفیت گروه های جهادی نیز استفاده کردیم که یکی از این گروه ها از 
تیپ فاطمیون هستند که برخی از آنها بیش از ۵۰ مرتبه ماموریت سوریه داشتند و در 
فرصتی فراغتی که پیش آمده در قالب اکیپ های تخصصی در روستاها در جهت تعمیر 

و بازسازی منازل خدمت می کنند.
وی همچنین از اهدای ۵۰۰ جهیزیه به زوج های واجد شرایط در این مرحله از 
رزمایش همدلی خبر داد و گفت: این تعداد جهیزیه نیز تا پایان سال با مشارکت خیرین 

قرارگاه مردمی کریمه اهل بیت)س( و کمیته امداد تهیه و تحویل خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه در این مسیر نیازمند حمایت دستگاه ها و خیرین هستیم، 
خاطرنشان کرد: اگر مدل کار قرارگاهی در استان بین دستگاه ها روال شود مطمئناً 

کارها سریعتر و راحتتر انجام شده و زودتر به ثمر می نشیند.
عباس جوشقانیان قائم مقام کمیته امداد استان قم نیز این طرح را اقدام مبارکی 
دانست که با هم افزایی و همدلی جهادی بسیج و گروه های مردمی آثار خوبی را در 

جهت محرومیت زدایی و رفع غبار محرومت از چهره منطقه خواهد داشت.

مدیر توسعه بازرگانی جهاد کشاورزی استان قم:

دامداران قم نسبت به ثبت اطلاعات 
نهاده ها اقدام کنند

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: بر اساس دستورالعمل های 
صادرشده، دامداران و مرغداران استان می بایست، اطلاعات ورود و خروج نهاده های 

مورداستفاده خود را در سامانه جامع انبارها ثبت کنند. 
هادی مومنی نسب بیان کرد: بر اساس دستورالعمل های صادرشده،  ثبت اطلاعات 
ورود و خروج نهاده ها در سامانه جامع انبارها توسط دامداران، مرغداران و کارخانه های 
خوراک دام ضروری است و عدم اعلام در سامانه، مشمول قوانین تعزیراتی احتکار و 

قاچاق کالا می شود.
وی بیان کرد: از کلیه بهره برداران بخش های یادشده درخواست می شود هرچه 
سریع تر نسبت به درج اطلاعات نهاده های مصرفی خود اقدام کنند تا در جریان 

فعالیت خود دچار مشکل نشوند.
و  بازار کالاهای اساسی  بر  بیشتر  این موضوع در راستای نظارت  ادامه داد:  وی 
مدیریت بهتر آن صورت می گیرد و لازم است بهره برداران استان اهتمام ویژه ای نسبت 

به ثبت اطلاعات نهاده های مصرفی خود داشته باشند.
مومنی نسب گفت: بدیهی است هرگونه عدم ثبت اطلاعات و مغایرت اطلاعات 
ثبت شده در سامانه با موجودی انبار و محل نگهداری کالا، تخلف محسوب شده و 

موجب برخورد قانونی می شود.

وجود ۴۶۵ جاذبه تاریخی در قم؛

گنجینه هایی غنی ولی غریبه برای مردم
ظرفیت های تاریخی و گردشگری قم می توانند سبب ماندگاری بیشتر مسافران شود

اجتماعی

محمد جلال عباسی  شوازی 

اکنون به مناسبت روز ملی جمعیت)۳۰ اردیبهشت(، سوال این است که روند اجرائی شدن 
سیاست های کلی جمعیت در سالهای اخیر چگونه بوده است؟ تحقق اهداف سیاست های 
جمعیتی که همان افزایش رشد جمعیت با در نظر داشت ابعاد کیفی چگونه امکانپذیر است؟ و در 
نهایت، چه راهکارهائی برای نهادینه شدن سیاست ها و برنامه  های جمعیتی در کشور وجود دارد؟ 

در این مقاله به اختصار به سوالات فوق پرداخته می شود.
نهادها و سازمان های  ابلاغ سیاست های کلی جمعیت،  از  ۱ - در سال های اخیر، پس 
سیاستگذاری، اجرایی و مراکز علمی گام هایی در جهت تبیین، برنامه  ریزی و اجرای این سیاست 
ها برداشته  اند. مراکز و مراجع رسمی آمار، تغییرات جمعیتی را برای شناخت درست پویایی 
جمعیت رصد کرده  اند، و مراکز پژوهشی مطالعات و گزارش هایی در مورد وضعیت جمعیت و ابعاد 
آن تدوین کرده، و انجمن جمعیت  شناسی ایران نیز با همکاری سایر مراکز علمی و اجرایی نشست  
های تخصصی در راستای شناخت عمیق تر تحولات جمعیتی و یافتن راهکارهای علمی و عملی 

برای تحقق اهداف سیاست های کلی جمعیت برگزار کرده  اند. 
بررسی ادبیات عمومی، رسانه  ای و ملی بیانگر این است که گفتمان »کنترل جمعیت« به 
»افزایش جمعیت و فرزندآوری« در سطح خرد و کلان تبدیل شده و موضوع »چرائی« به »چگونگی 

اجرا شدن« سیاستهای جدید جمعیتی تغییر یافته است.
علیرغم این تغییر گفتمان، به دلیل عدم مدیریت هماهنگ و همچنین کافی نبودن بسترهای 
اقتصادی، اجتماعی و مدیریتی لازم، اجرای سیاست های جمعیتی به کندی صورت گرفته و فرایند 
دستیابی به اهداف سیاست های جمعیتی به کندی پیش رفته است. از این رو، آسیب شناسی این 

کندی روند ، برای تدوین برنامه  های جمعیتی ضروری است.
۲ - افزایش فرزندآوری یکی از مولفه  های اصلی سیاستهای کلی جمعیت است. عوامل مختلفی 
در تغییر رفتار باروری زوجین موثرند که با سیاستگذاری و برنامه  ریزی می توانند هدف افزایش 

باروری در سیاست های جمعیتی را امکانپذیر کنند.
در ادامه به چند عامل مهم که به افزایش باروری کمک می کنند، به اختصار پرداخته می  شود.

ترویج و تسهیل ازدواج جوانان: تجربه کشورهایی که باروری زیر سطح جانشینی را تجربه می 
 کنند نشان داده که تأخیر ازدواج به دو صورت افزایش سن ازدواج و افزایش میزان تجرد در سنین 
مختلف در پایین بودن سطح باروری آنها نقش مهمی داشته است. به عنوان مثال، حدود ۷۰ درصد 
از پایین بودن سطح باروری در کشورهای آسیای جنوب  شرقی از جمله ژاپن، کره جنوبی، سنگاپور 
و هنگ  کنگ ناشی از افزایش سن ازدواج و بالا بودن درصد افراد ازدواج نکرده به ویژه در سنین زیر 
۳۰ سال است. اهمیت و تاثیر ازدواج بر باروری در کشورهای اسلامی که فرزندآوری در کانون ازدواج 
شکل می  گیرد، به مراتب می  تواند بیشتر باشد، و در صورت تاخیر و افزایش بیشتر سن ازدواج، 

باروری ممکن است به سطح پایین  تر از حد فعلی سوق پیدا کند.
از این رو، حمایت های جامع و مستمر برای تسهیل »ازدواج بهنگام«، تشکیل و تحکیم خانواده 

را برای دست یافتن به باروری خواسته افراد تضمین می  کند.
همین جا لازم است تاکید شود که ازدواج های زودرس و پایین تر از سن عقلی ، بر خلاف تصور 
عامه، به افزایش میزان باروری نمی انجامد بلکه به خاطر ناپایداری ، غالبا به آسیب های اجتماعی 

منجر می شوند.
نیاز به حمایت در شرایط شوک های اقتصادی: معمولا زمانی که جامعه با شوک های اقتصادی و 
بحران  های روحی - روانی همانند دوران فعلی همه  گیری کرونا روبروست، رفتارهای جمعیتی افراد 
و خانواده  ها در زمینه ازدواج و فرزندآوری تحت تاثیر قرار می  گیرد، و هراس از آینده مبهم ممکن 

است باعث احتیاط یا تاخیر در تصمیم گیری برای تشکیل خانواده و یا فرزندآوری شود.
کارآمد  و  جامع  رفاهی  سیستم  از  که  کشورهایی  در  حتی  اقتصادی  های  شوک  این  تاثیر 

برخوردارند نیز قابل توجه است.
با عنایت به شرایط اقتصادی کشور، ارائه حمایتهای مادی و معنوی که به نحوی در ذهن و رفتار 
جوانان احساس امنیت اقتصادی و اجتماعی ایجاد کند بسیار مثمر ثمر خواهد بود. بدیهی است 
»اشتغال پایدار« بهترین گزینه تضمینی و چتر اقتصادی برای خانواده ها ها است و گسترش کمی 
و کیفی بیمه  ها و نظام تامین اجتماعی را محقق می  نماید که بزرگترین کمک مالی به خانواده 

 ها در التهابات و شوک  های اقتصادی است. به عبارتی، اشتغال پایدار مقدم بر ازدواج و مقدمه 
فرزندآوری است. نظریات جمعیت  شناسی حاصل از مطالعات تجربی استدلال می کنند که 
فشارهای اقتصادی و یا اجتماعی بر خانواده  ها می  توانند موجب کاهش همزمان میزان باروری در 
همه گروه های سنی شود، در حالی که کاهش یا افزایش باروری در سنین خاص از تأخیر باروری 
و یا جبران باروری تأخیری تأثیر می  پذیرد. موالید ثبتی و نتایج سرشماری ۱۳۹۵ حاکی از افزایش 
اندک باروری در برخی از گروه های سنی و باروری کل در نیمه اول دهه ۹۰ بود، که بخشی از 
آن جبران باروری تأخیری در دهه قبل، و بخشی نیز حاصل گفتان سازی در راستای سیاست 
های افزایش باروری بوده است. با این حال، مقایسه میزان  های باروری در سال های ۱۳۹۵ تا 
۱۳۹۸ نشان می  دهد که باروری در همه گروه های سنی روند کاهشی داشته، که این نیز مؤید 
تاثیر شرایط مقطعی از جمله شرایط اقتصادی بر باروری است. پیام اصلی تغییرات مقطعی باروری 
این است که سیاست های حمایتی اشتغال و ازدواج بایستی نهادینه شوند تا رفتار باروری زوجین 
با بهره  مندی از این حمایت ها، کمتر تحت تاثیر شرایط مقطعی قرار گیرد. با توجه به افزایش زنان 
تحصیلکرده دانشگاهی و تغییراتی که در نگرش خانواده  ها نسبت به اشتغال زنان ایجاد شده، 
انتظار می  رود تقاضا برای اشتغال زنان در کشور بیشتر شود و ضرورت دارد قوانین کسب و کار به 
نحوی تنظیم شود تا امکان ترکیب شغل و فرزندآوری و امور خانه برای زنان فراهم شود. تبلیغ و ترویج 
فرزندآوری با حفظ و تقویت الگوی ایرانی - اسلامی: یکی از ویژگی های جامعه ایرانی - اسلامی، 
توجه و تاکید بر ازدواج، تشکیل خانواده و فرزندآوری است، و خوشبختانه تعلقات و تعهدات ملی، 
مذهبی و فرهنگی مردم پشتوانه محکمی در به ثمر نشستن سیاست های جمعیتی در ایران است. 
زمانی که خانواده  ها و زوجین احساس کنند که دولت و نظام برای ازدواج و تحکیم خانواده آنان 
هزینه می  کند، با احساس امنیت بیشتری ازدواج و فرزندآوری را تحقق می  بخشند. علاوه بر آن، 
تقویت و استفاده بهینه از حمایت غیر رسمی که در فرهنگ و ارزشهای سنتی خانواده  ها نهفته 
است می  تواند در ارائه خدمات حمایتی برای زوجین جوان که در زمان تحصیل و اشتغال قصد 
فرزندآوری دارند موثر باشد. در مجموع، موفقیت سیاست های کلی جمعیت و افزایش باروری در 
کشور مستلزم برنامه  ریزی جامع همراه با تلاش پیگیر و مستمر است، و در هر شرایطی ارائه برنامه  
های حمایتی برای افزایش فرزندآوری در آینده ضروری است. حتی اگر تاثیر سیاست ها بر افزایش 
باروری ناچیز باشد، باید در نظر داشت که ارائه حمایت های رسمی و غیر رسمی حداقل از کاهش 

بیشتر باروری و رشد کاهنده جمعیت در آینده پیشگیری می کند. 
توجه همزمان به موهبت پنجره جمعیتی و موضوع سالخوردگی جمعیت: ایران در حال حاضردر 
دوران پنجره جمعیتی قرار دارد، یعنی دو سوم جمعیت در سنین فعالیت )۶۴ - ۱۵ سال( هستند 

و پتانسیل اشتغال، تولید، ذخیره و سرمایه گذاری را دارند.
علاوه بر آن، سرمایه گذاری در حوزه  های آموزش و بهداشت در دوران بعد از انقلاب اسلامی 
انسانی عظیمی  به سرمایه  و  بالارفتن طول عمر در کشور شده،  و  افزایش تحصیلات  باعث 
منجر شده است که در طول تاریخ تحولات جمعیتی ایران بی نظیر است. توجه و بهره گیری از 
ظرفیت های این نیروی انسانی از طریق افزایش اشتغال، بهره وری و ایجاد فضای کسب و کار، 
ضمن رونق تولید و بهبود وضعیت اقتصادی کشور که در بیانیه گام دوم انقلاب نیز به طور خاص 
بر آن تاکید شده است، می  تواند به تحقق سایر اهداف زندگی جوانان از جمله تشکیل خانواده 
و فرزند آوری نیز کمک کند، و به تبع آن دوران سالمندی سالم تری را تجربه کنند. به بیان دیگر، 
برنامه-ریزی و توجه همزمان به پنجره جمعیتی و آمادگی برای سالخوردگی جمعیت در آینده لازم 
و ملزوم همدیگرند. بهره  مندی از فرصت هایی که در دوران طلائی جمعیت بدست آمده است 
می تواند به افزایش سود و سرمایه جمعیتی منجر شود، و در دوران سالمندی نیز سود دوم جمعیتی 
حاصل شود. در غیر این صورت با توجه به کمبود نیروی کار در دوران سالخوردگی همراه با شرایط 
ویژه سالمندان و هزینه  هایی که برای مراقبت از آنان مورد نیاز است، کشور در دهه  های آینده با 
چالش های اساسی روبرو خواهد بود. کلام آخر اینکه، با توجه به اینکه سیاست  ها و برنامه  های 
جمعیتی در کوتاه مدت به هدف نمی  رسند، انعطاف  پذیری، بازنگری و تداوم اجرای برنامه  ها در 
موفقیت آنها موثر خواهد بود و فقط با همکاری بین بخشی، تعهد حرف ه ای و وفاق ملی توأم با 
شناخت تحولات جمعیتی و ارائه برنامه  های حمایتی پایدار می  توان به اهداف سیاست های کلی 

جمعیت در کشور دست یافت.
استاد جمعیت  شناسی دانشگاه تهران و رئیس انجمن جمعیت  شناسی ایران

به مناسبت۳۰ اردیبهشت روز ملی جمعیت ؛

سیاست های کلی جمعیت در ایران؛ چالش ها و راهکارها
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سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت اصلی ترین راه جهش تولید را تقویت و 
توسعه صادرات غیرنفتی دانست و گفت: ارز صادراتی امسال در خدمت واردات 
اقلام مورد نیاز تولید قرار خواهد گرفت و بر این اساس، ممنوعیت های صادراتی به 

منظور کمک به صادرکنندگان در ارزآوری بیشتر، کمتر خواهند شد. 
 »حسین مدرس خیابانی« در جلسه با هیات رئیسه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی تهران با بیان اینکه امروز اداره کشور، بدون حضور بخش خصوصی 
بازار کشور بدون حضور اصناف  امکان پذیر نیست، گفت: همانطور که تنظیم 
معنایی نداشته و عملا امکان پذیر نیست، جهش تولید و صادرات نیز بدون کمک 
اتاق  بازرگانی و بدون توجه به بنگاههای اقتصادی و بخش خصوصی قابلیت تحقق 
نخواهد داشت؛ چراکه دولت به تنهایی قادر نیست این هدفگذاری را محقق کند و 

ابزاری به جز سیاستگذاری در اختیار ندارد.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: در مقاطعی از زمان، ابزارهای 
متعددی در اختیار دولت قرار داشت که به واسطه آنها می توانست تنظیم بازار 
را صورت دهد؛ اما امروز دولت ابزاری جز سیاستگذاری در دست ندارد و تمامی 
ابزارهای مرتبط با تنظیم  بازار را واگذار کرده است؛ بنابراین با همراهی و همکاری 
بخش خصوصی و اصناف، این امر خطیر را به ثمر رسانده و مجموعه سیاست های 

خود را عملیاتی می نماید.
پیام روشن وزارت صنعت برای فعالان اقتصادی

وی تصریح کرد: حضور امروز ما در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
یک پیام روشن برای فعالان اقتصادی دارد و آن اینکه برای اداره کشور و تحقق هدف 

جهش تولید و رونق صادرات، به کمک بخش خصوصی نیاز داریم.
به گفته مدرس خیابانی، برنامه های کلان وزارت صنعت، معدن و تجارت در دوره 
جدید، »جهش تولید«، » تقویت و تعمیق ساخت داخل«، »توسعه صادرات و کنترل 
واردات« و نیز »مدیریت و تنظیم بازار« است که بر این اساس، جهش تولید محقق 
نمی شود مگر اینکه توسعه صادرات رخ دهد؛ چراکه به باور بسیاری از سیاستگذاران 
و اقتصاددانان، نمی توان در بازار داخلی تقاضای جدیدی را متصور بود و بنابراین 
برای فروش تولیداتی که به واسطه سیاست جهش تولید در کارخانجات صورت 

می گیرد، باید بر روی بازارهای خارجی حساب باز کرد.
چراغ ها در مسیر تجارت خارجی فقط در بخش صادرات، سبز خواهند بود

وی اظهار داشت: مدیریت واردات یکی از دستورکارهای جدی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت است، به این معنا که تنها مسیر سبز برای واردات، مربوط به واردات 
مواد اولیه تولید و تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز کارخانجات است، در غیر این 
صورت مسیر پیش روی واردات کشور، یک مسیر سنگلاخ و پر چالش خواهد بود که 
به یک جاده بن بست یعنی ممنوعیت واردات اقلام غیرضرور و دارای مشابه داخلی 

ختم می شود.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، با جدیت از ورود کالاهای غیرضرور و دارای مشابه تولید داخلی جلوگیری 
به عمل خواهد آورد و در این راستا، اجازه واردات اقلام لوکس را هم به هیچ عنوان 

نخواهد داد.
مدرس خیابانی با بیان اینکه امروز دولت، نهادها و بخش خصوصی باید با هم کار 
کنند تا موفقیت حاصل شود، تاکید کرد: در این میان رسانه نیز یکی از پرقدرت ترین 
ابزارهایی است که در اختیار حکمرانان قرار گرفته و در کنار تمامی منابع اطلاعاتی، 

مالی و طبیعی می تواند به عنوان قدرتمندترین منابع نقش آفرینی نماید.
وی با اشاره به شیوع ویروس کرونا که شرایط تقریبا برابری را در تمامی دنیا 

روبروی کشورها قرار داد، گفت: امروز کرونا به عنوان یک پدیده بین المللی وارد 
دنیا شده و امکان مقایسه مدیریت دولتها را در یک شرایط برابر و بدون تبعیض 
فراهم ساخته، این در حالی است که تا پیش از این، شرایط اقتصاد ایران با هیچ 
یک از کشورهای دنیا و حتی رقبای منطقه ای قابل قیاس نبود، چراکه به دلیل 
محدودیت های ناشی از تحریم، مسیر ناهمواری پیش روی تولید و صادرات کشور 
قرار گرفته و تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایرانی به هیچ عنوان در شرایط برابری 
با سایر کشورهای دنیا و رقبایشان قرار ندارند و قیاس آنها با دیگران مع الفارغ 

است.
مدرس خیابانی گفت: در عین حال، وقتی متغیر بیرونی هم جنس در تمام دنیا 
وارد می شود، امکان مقایسه را فراهم خواهد آورد که بر این اساس، ایران نیز در 
مدیریت دوران شیوع کرونا و به خصوص در تهیه و لجستیک اقلام پشتیبان کادر 

درمانی به خوبی عمل کرده و از این کارزار، سربلند بیرون آمده است.
باید با همدلی و همراهی گام های بلندی در اقتصاد ایران برداشت

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: کرونا فرصت خوبی برای بازنگری 

در حوزه برداشت از توانمندی های جمهوری اسلامی ایران در داخل و خارج است 
و بنابراین باید همچون دورانی که با همدلی و همراهی، آثار ناشی از شیوع کرونا 
در دولت و بخش خصوصی مدیریت شد، ادامه مسیر اقتصاد کشور نیز در شرایط 

سخت کنونی، با همین همدلی و تلاش شبانه روزی هموارتر شود.
و  تولیدکننده  که  است  این  بر  ما  اعتقاد  داشت:  اظهار  خیابانی  مدرس 
مصرف کننده کاملا مکمل هم و نه در تقابل عمل می کنند؛ به این معنا که اگر 
مصرف کننده وجود نداشته باشد، تولیدکننده نمی تواند به حیات خود ادامه 
دهد و در مقابل، اگر تولیدکننده ای وجود نداشته یا مشغول به کار نباشد، تامین 
نیازهای مصرف کنندگان با مشکل مواجه خواهد شد، بنابراین حمایت از تولید 
عین حمایت از مصرف کننده و حمایت از مصرف کننده به منزله حمایت از بخش 

تولید است.
ممنوعیت های پیش روی صادرات امسال کمتر از قبل خواهد بود

وی به فعالان اقتصادی قول داد تا ممنوعیت ها و محدودیت های پیش روی 
صادرات غیرنفتی امسال بیش از هر زمان دیگری مدیریت شود؛ به این معنا که 
با توجه به نیاز کشور به ارزهای صادراتی، شرایطی از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت فراهم می شود تا راه رشد و توسعه صادرات غیرنفتی و به تبع آن، جهش 

تولید هموار شود.
به گفته مدرس خیابانی، بازگشت ارز حاصل از صادرات یک اصل پذیرفته شده از 
سوی بخش خصوصی است و هیچ یک از فعالان اقتصادی دارای فعالیت شفاف، از 
بازگشت ارز حاصل از صادرات خود سر باز نمی زنند. بر این اساس تلاش اصلی آن 
است که علاوه بر اینکه راههای بازگشت ارز حاصل از صادرات هموار شود، زمینه ای 
فراهم گردد تا ارز صادراتی بیش از هر زمان دیگری برای تامین نیازهای تولید و 

مایحتاج وارداتی کشور هزینه شود.
وی با تاکید بر اینکه باید تصمیمات خوب را در زمان خودش اتخاذ کرد، اظهار 
داشت: در شرایط کنونی تمامی تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت آن است که 
بتوان تصمیمات بهنگام، دقیق و با در نظر گرفتن شرایط همه ذی نفعان اتخاذ نموده 
و در مسیر تصمیم گیری، حتما و حتما نظر بخش خصوصی و فعالان اقتصادی اخذ 

شود.
مدرس خیابانی بار دیگر تاکید کرد که سیاست وزارت صمت در ابلاغ بخشنامه ها 
و دستورالعمل ها، پیش آگهی بوده و حداقل یک ماه پیش از زمان اجرایی شدن هر 

تصمیم، مراتب به اطلاع بخش خصوصی و ذی نفعان برسد.
وی در دفاع از وضع عوارض صادراتی بر روی سنگ آهن خاطرنشان کرد: وضع 
عوارض بر روی صادرات سنگ آهن نه تنها از خام فروشی جلوگیری کرد، بلکه آمار 
صادرات شمش و محصولات فولادی را به شدت افزایش داد و ارزآوری مناسبی را به 

جهت افزایش ارزش افزوده نصیب کشور کرد.
مدرس خیابانی گفت: اولویت وزارت صنعت، معدن و تجارت تولید و صادرات 
است که در کنار آن، توجه ویژه ای به اشتغالزایی صورت می گیرد، به این معنا که 
حفظ اشتغال موجود و افزایش آن، یکی از اولویت های اصلی این وزارتخانه است که 

به شدت مورد مراقبت و تاکید قرار دارد.
وی اظهار داشت: رایزنی های وزارت صنعت، معدن و تجارت برای معافیت ۲۰ 
درصدی صادرکنندگان از بازگشت ارز حاصل از صادرات در پروسه رفع تعهد ارزی 
همچنان با بانک مرکزی ادامه دارد و امیدواریم بتوانیم هر چه سریعتر این موضوع 
را عملیاتی نماییم؛ چراکه به هر حال صادرکنندگان در بازارهای هدف صادراتی 

یکسری هزینه های قابل قبول دارند که می تواند قابل پذیرش باشد.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت  مطرح کرد :

اصلی ترین راه جهش تولید تقویت و توسعه صادرات غیرنفتی 

اقتصادی

عضو هیات مدیره بورس انرژی اعلام کرد :

ETF فرصت ها و چالش های صندوق های

از  ناشی  اقتصادی  فشارهای  که  معتقدند  اقتصادی  کارشناسان  از  برخی   
تحریم ها باعث شده دولت به سمت فروش دارایی ها و اموال خود حرکت کند و 
بدین ترتیب بهای بیشتری را به خصوصی سازی بدهد که از نظر آنها این طرح 

دولت با برخی از فرصت ها و چالش ها همراه شده است. 
»سیدرضا علوی« عضو هیات مدیره بورس انرژی در گفت و گویی با بیان اینکه 
صندوق های سرمایه گذاری قابل انتقال )ETF( از جمله پدیده مثبتی است که این 
روزها تجلی پیدا کرده است، گفت: سایر کارشناسان اقتصادی معتقدند که این 

صندوق ها بی نقص نیستند اما مزایای آن ها بیش از معایبشان است.
علوی با بیان اینکه در سال جاری دولت با محدودیت ها و موانع مختلفی از جمله 
کاهش درآمدهای نفتی و مالیاتی در حوزه اقتصاد کلان مواجه شده است، گفت: 
خواسته یا ناخواسته سیاست های دولت به سمت تامین مالی از طریق فروش 
دارایی ها و در واقع اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی پیش رفته است، با 
توجه به این تغییر ساختار در تامین منابع، شاهد عزم جدی دولتمردان در تجدید 
ساختار هزینه ای، کاهش هزینه های جاری و افزایش کارایی در به کارگیری بهینه 
منابع حاصله و در نهایت بهبود ساختار بودجه سال های آتی کل کشور نیز باشیم.

این کارشناس بازار سرمایه فروش دارایی های تحت مالکیت دولت در قالب 
صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله را یکی از مهم ترین تصمیمات دولت، 
دانست و اظهار داشت: فارغ از مزایایی همچون خروج دولت از بنگاهداری، 
استفاده بهینه از منابع حاصله در جهت طرح ها و پروژه های عمرانی و کمک 
به بخش مولد اقتصاد و در نهایت رونق و جهش تولید، فرصت ها و چالش های 

جدیدی نیز برای اقتصاد کشور به وجود آورده است.
عدالت محوری در قیمت گذاری منصفانه

به  دولتی  بخش  واگذاری  و  خصوصی سازی  بحث  در  اینکه  بیان  با  علوی 
در  شفافیت  عدم  جمله  از  متعددی  موارد  گذشته  دوره های  طی  خصوصی، 
واگذاری، عدم رعایت انصاف در ارزش گذاری دارایی ها مطرح بوده است، افزود: 
در این طرح دولت بدون دخالت در قیمت گذاری، با عرضه سهام شرکت هایی که 
در بازار سرمایه به قیمت واقعی در حال معامله هستند، به شفافیت و عدالت محوری 

در واگذاری باقی مانده سهام شرکت های تحت مدیریت خود پرداخته است.
عضو هیات مدیره بورس انرژی اظهار داشت: از طرفی دولت با وجود حضور 
نقدینگی فراوان در بازار، با اعمال تخفیف ۲۰ درصد بر روی میانگین قیمت ۳۰ روز 
گذشته شرکت ها به ایجاد جذابیت بیشتر برای مشارکت حداکثری سرمایه گذاران 

در این طرح پرداخته است.
فرهنگ سازی برای افزایش مشارکت عمومی در بورس

این کارشناس بازار سرمایه در خصوص اهمیت توجه بیشتر مردم به بورس بیان 
کرد: چشم انداز روشن صنعت بانکداری و بیمه در سال های آتی به واسطه عواملی 
همچون کاهش نرخ بهره و همچنین پیش بینی ارزنده بودن قیمت واگذاری سهام 

شرکت ها توسط دولت، منجر به افزایش مشارکت عمومی شده است.
وی اظهار داشت: بازار سرمایه به عنوان بازار مولد و ثروت ساز به کمک رسانه ملی 
و با ایجاد زمینه های لازم جهت آموزش عامه مردم، می تواند فرهنگ ثروت آفرینی 
توسط دارایی های مالی را گسترش دهد، این موضوع در کشورهای توسعه یافته 
جهان رایج است و مردم از طریق سرمایه گذاری در دارایی های مالی به کسب درآمد 

و تأمین مخارج زندگی می پردازند.
علوی از جمله اقدامات مثبتی که در طرح صندوق های ETF منظور شده است 
مشارکت عامه مردم بدون نیاز به طی تشریفات قانونی جهت دریافت کد بورسی 
اعلام کرد و افزود: می دانیم که تعداد زیادی از مردم کد بورسی جهت فعالیت 
در بازار سرمایه را در اختیار ندارند، لذا دولت به منظور مشارکت حداکثری عموم 
جامعه در این پذیره نویسی، دو راه برای پذیره نویسی این واحدها در نظر گرفته 
است، از همین رو، مردم هم می توانند با استفاده از کد بورسی و هم با استفاده از 

کد ملی خود و از طریق بانک ها اقدام به خرید این واحدها کنند.
هویت بخشیدن به بازار سرمایه

در  گفت:  شرکت ها  مالی  تأمین  در  بورس  بازار  کلیدی  نقش  درباره  علوی 
کشورهای توسعه یافته، بازار سرمایه محل اصلی تامین مالی شرکت ها است اما تا به 
حال در کشور ما تامین مالی اغلب از طریق بازار پول و به واسطه دریافت تسهیلات 

از بانک ها صورت می گرفته است.
از نظر عضو هیات مدیره بورس انرژی، تصمیم اخیر دولت می تواند منجر به 
افزایش تعداد فعالان بازار سرمایه و تعمیق این بازار شود که نهایتا باعث ایجاد 

انگیزه برای شرکت ها در تامین مالی سریع و ارزان از طریق بازار سرمایه می شود.
وی گفت: در صورت تحقق این مطلب بازار سرمایه هویت واقعی خود را بدست 

می آورد و می تواند به درستی به کانون و دماسنج اقتصادی کشور تبدیل شود.
کاهش ریسک با سرمایه گذاری در صندوق ها

از  یکی  عنوان  به  هم  را  صندوق ها  در  سرمایه گذاری  ریسک  کاهش  علوی 
مزیت های نسبی حضور در صندوق و تشکیل سبد سهام، نسبت به خرید مستقیم 
سهام اعلام کرد و گفت: این موضع باعث می شود سرمایه گذاران از مزایای خرید 
یک دارایی متنوع و متشکل از پرتفوی سهام برخوردار شوند و ریسک حضور 

مستقیم در سهام تا حدودی کاهش یابد.
ETF چالش های صندوق های

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: با توجه به اینکه در این واگذاری، از 
مدل جدیدی به عنوان صندوق استفاده می شود اما به طور حتم عدم مدیریت 

صحیح می تواند بروز چالش هایی را با خود به همراه داشته باشد.
کرد  اعلام  طرح  این  چالش  نخستین  عنوان  به  را  نقدشوندگی  ریسک  وی 
بازارگردانی  صرف  حاصل،  منابع  از  درصد  پنج  طرح  این  اساس  بر  گفت:  و 
واحدهای صندوق پس از قابلیت معامله خواهد شد. از آنجا که سهام داران این 
نوع از صندوق ها عموما عامه مردم هستند، احتمال وجود حرکات توده ای در آنها 
بیش از سرمایه گذاران حرفه ای است؛ بنابراین در وجود و بروز شرایط خاص قطعا 

بازارگردانی با مشکلاتی همراه خواهد بود.
علوی چالش دیگر این طرح را ریسک کاهش ارزش دارایی اعلام کرد و گفت: 
با توجه به عدم آشنایی سرمایه گذاران صندوق ها با نوسانات بازار، صندوق های 
می توانند  دارند  جهانی  نرخ های  با  زیادی  همبستگی  که  پالایشی  سهام  با 

بازخوردهایی منفی در میان سرمایه گذاران ایجاد کنند.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به عدم فرهنگ سازی برای مشارکت این طرح 
اظهار داشت: با وجود  عدم آشنایی سرمایه گذاران با اطلاعات مالی، متاسفانه 
هیچگونه آموزش اولیه و فرهنگ سازی در این خصوص صورت نگرفته و این 
موضوع می تواند در مواردی به بیش واکنشی سهامداران در شرایط خاص منجر 

شود.
وی یکی از نکات قابل توجه در این طرح را تضاد منافع در مدیریت دانست و 
اظهار داشت: در واقع احاطه مدیریت دولت بر این شرکت ها به واسطه نفوذ دولت 
در هیات مدیره و مابقی سهام داران امری انکارناپذیر است، شاید بتوان با ایجاد 
یک سندیکای سهامداران خرد و یا گروه های سهامداری به حفظ هم افزایی و نقش 

مدیریتی سهامداران خرد کمک کرد.
علوی به تداخل زمانی صندوق های ETF با آزادسازی سهام عدالت تاکید کرد و 
افزود: با توجه به آزادسازی معاملات صندوق ها حدودأ دو ماه پس از عرضه اولیه، 
هم زمانی احتمالی آن با آزادسازی سهام عدالت و فشار فروش قابل پیش بینی 
ناشی از آن، می تواند تهدیداتی را به لحاظ کاهش ارزش دارایی صندوق ها و 

تشدید خروج نقدینگی از بازار سهام به همراه داشته باشد.

 افزایش قیمت خودرو در بازار، کار را به جایی رسانده که بحث قرعه کشی در 
دید  باید  حال  است.  شده  مطرح  کارخانه  قیمت  به  خودرو  نقدی  پیش فروش 

قرعه کشی می تواند جلوی افزایش بیشتر قیمت ها را در بازار خودرو بگیرد؟ 
کارشناسان معتقدند این شیوه یک روش اصولی یا بلند مدت نیست و با اینکه 
ممکن است در یک مقطع کوتاه، به پیدا کردن مصرف کننده نهایی کمک کند، اما 
به افزایش تقاضا در بازاری که دچار کمبود عرضه است، دامن خواهد زد. برخی دیگر 
نیز می گویند قرعه کشی تلاشی برای تغییر نگاه ها از سوءمدیریت به بدشانسی است. 
افزایش قیمت خودرو در روزهای اخیر تا جایی ادامه پیدا کرد که دوباره پای شورای 
رقابت و ستاد تنظیم بازار را به این بازار باز شد. پس از بررسی های صورت گرفته از 
بازار خودرو، عرضه پایین و تقاضای بالا و دلالانی که در این میان به دنبال سودجویی 
هستند، به عنوان مقصر این افزایش قیمت ها شناسایی شدند و قرار شد تصمیمی  
گرفته شود تا به گفته رضا شیوا - رئیس شورای رقابت - سازوکاری عادلانه برای توزیع 
خودرو لحاظ شود. روش جدید فروش خودرو که قرار است دست دلال ها را از سر 
چهارچرخ های تولید داخل کوتاه  و عدالت را به این بازار بازگرداند، قرعه کشی است. 
به نظر می رسد هدف سیاست گذار از طرح این روش، محدودسازی تقاضای خرید 
برای خودرو است تا صرفاً تقاضاهای مصرفی، امکان خرید از خودروساز را داشته 

باشند.
برندگان خوش شانس خرید خودرو چگونه تعیین می شوند؟

بر اساس دستورالعمل جدید، پیش فروش هایی که از این به بعد انجام خواهد شد، 
باید به صورت قرعه کشی باشد. اما چه کسانی می توانند در این قرعه کشی شرکت 
کنند؟ افرادی که در سه سال گذشته خودرویی خریداری نکرده باشند و کارت ملی 
آنها دارای کد تکراری ثبت شده در سامانه نباشد، می توانند شانس خود را برای 
خرید خودرو امتحان کنند. روش ثبت نام نیز به این صورت است که افراد باید در 
سامانه ای که برای این منظور طراحی شده، حساب کاربری ایجاد کنند و شماره 
ملی، شماره حساب و شماره موبایل خود را اعلام کنند. پس از یک هفته، هویت 
این افراد، احراز می شود و گروهی که شرایط را داشته باشند، نیمی از مبلغ خودرو 
را واریز می کنند. بعد از آن، قرعه کشی انجام می شود و افرادی که برنده قرعه کشی 
باشند یک هفته زمان دارند مبلغ باقی مانده را پرداخت کنند. وجه پرداختی بازندگان 
نیز به حسابشان برگرداننده می شود و در نهایت پس از سه ماه، برندگان قرعه کشی 
خودروی خود را تحویل خواهند گرفت. برای جلوگیری از فروش خودروها نیز امکان 

معامله خودروهایی که از روش قرعه کشی خریداری شده اند، تا یک سال وجود 
نخواهد داشت.

دلال ها روش های خودشان را برای دور زدن دارند
کارشناسان با اینکه برای این روش جدید، آثار مثبتی در بازار خودرو قائلند، اما 
نقدهایی را نیز بر آن وارد می دانند. امرالله امینی، عضو هیئت علمی دانشکده 
اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی، پیش فروش خودرو به روش قرعه کشی را روشی 
مقطعی، کوتاه مدت و از روی ضرورت می داند. وی در این رابطه به ایرناپلاس گفت: 
قرعه کشی، راه حل اصولی و با پشتوانه اقتصادی نیست و صرفاً راهکاری برای شرایط 
اضطرار است تا دولت بتواند مصرف کننده واقعی را پیدا کند. با این حال، دلال ها هم 
روش های خودشان را برای دور زدن چنین محدودیت هایی دارند. این استاد دانشگاه 
راه حل اصولی برای رفع چالش های بازار خودرو را در هدایت این صنعت به تولید 
انبوه عنوان کرد و ادامه داد: در حالت ایده آل باید بازار رقابتی در خودرو داشته باشیم 
تا مشکل کمبود تولید و عرضه خودرو بر طرف شود. امینی یکی دیگر از ریشه های 
اقتصادی نابسامانی بازار خودرو را حجم بالای نقدینگی دانست که هر بار موجب 
آشفتگی یکی از بازارها می شود. وی در ادامه، جلوگیری از فعالیت های دلالی در بازار 
خودرو، حضور قوی تر قوه قضاییه برای مقابله با آنها و اخذ مالیات از این گونه درآمدها 

را به عنوان راهکاری برای تنظیم این بازار خودرو معرفی کرد.
اما و اگرها در توان پاسخگویی خودروسازها به تعهدات فروش

به عقیده گروه دیگری از کارشناسان خودرو، فروش به روش قرعه کشی به دلیل آثار 
روانی که در این بازار ایجاد می کند، می تواند تا حدودی در کاهش قیمت ها نقش 
داشته باشد، اما تأثیر قطعی آن، به امکان پاسخگویی خودروساز به تعهدات خود 
برمی گردد. حسن کریمی سنجری، کارشناس خودرو در این رابطه به ایرناپلاس 
گفت: اینکه سایت خرید خودرو باز شود و امکان تحویل فوری به قیمت در کارخانه 
فراهم شود، آثار روانی بر بازار خواهد داشت و می تواند حباب قیمت خودرو را کوچک  
کند، اما تأثیر قطعی آن بستگی به تعداد تقاضایی دارد که خودروساز می تواند در 
طرح تحویل فوری، پاسخگوی آن باشد. وی افزود: با توجه به تعهدات فروش معوق 
به علاوه  دارد.  وجود  خودرو  به موقع  تحویل  امکان  در  تردیدهایی  خودروسازان، 
همچنان این امکان وجود دارد که افراد بتوانند از محدودیت های ایجاد شده عبور 
کنند و حتی در فروش به روش قرعه کشی نیز خودرو به مصرف کننده نهایی نرسد. 
کریمی سنجری راهکار مدیریت بازار خودرو را در سیاست هایی می داند که به تقویت 

عرضه و تضعیف تقاضا منجر شوند، در حالی که در روش قرعه کشی، امکان افزایش 
تقاضا وجود دارد. وی در این رابطه توضیح داد: فرآیند ثبت نام در این روش آسان تر 
شده و دیگر خریداران نگرانی بابت بسته شدن سایت، سرعت اینترنت و مواردی 
مانند این نیستند که این موضوع، خود به محرکی برای افزایش تقاضا تبدیل می شود 
و افراد تلاش خواهند کرد شانس خود برای خرید خودرو در تحویل فوری و با قیمت 
درِ کارخانه را امتحان کنند. این کارشناس خودرو ادامه داد: باید بپذیریم که عرضه 
خودرو در مقابل تقاضا کاهش داشته و از این نظر، توان پوشش بازار را نداریم. ممکن 
است روش قرعه کشی عادلانه به نظر برسد، اما راه حل اصلی، رفع موانع تولید در 

صنعت خودرو و نظارت بر توزیع آن است.
تبدیل انتقاد به ساختار معیوب به گلایه از بدشانسی

ساده سازی  و  تولید  شرایط  کردن  فراهم  نیز  خودرو  کارشناس  دیگر  زاوه  فربد 
فرآیندهای توزیع و بازرگانی را راهکار اساسی کنترل بازار خودرو دانست و به ایرناپلاس 
گفت: پیچیده شدن فرآیندها به معنای وجود نفع شخصی برای گروه های خاص و 
زمینه ساز فساد است و هیچ منطقی برای تبدیل شفافیت به روش های پیچیده وجود 
ندارد. بازار خودرو زمانی مدیریت می شود که شرایط تولید مهیا باشد و واردات خودرو 
آزاد شود. وی همچنین به بحث شرعی بودن فروش به روش قرعه کشی و نیز قانونی 
بودن ترهین سند خودرو به مدت یک سال پس از فروش به عنوان ابهامات این شیوه 
پیشنهادی اشاره کرد و گفت: به نظر می رسد سیاست گذار تلاش می کند انتقادات از 
ساختار فعلی و فساد موجود را که موجب افزایش قیمت خودرو و کاهش دسترسی 

افراد به آن شده، به گلایه مندی از کم شانسی تبدیل کند.

قرعه به نام ارزانی خودرو می افتد؟

واکنش سه کارشناس بازار خودرو به پیش فروش با قرعه کشی!

رییس کل بانک مرکزی گفت: این روزها به علت تداوم فشار حداکثری، شیوع کرونا و تعطیلی سه ماهه بسیاری از 
فعالیت ها و کاهش قیمت نفت و سایر فرآورده های نفتی، تهدیدات جدید آمریکا و... انتظارات تورمی را بالا برده است 

اما وضعیت امروز بازارها سخت تر از تابستان ۱۳۹۷ نیست و ثبات لازم به بازار بر می گردد. 
عبدالناصر همتی طی پست اینستاگرامی اظهار کرد: وضعیت امروز بازارها در اقتصاد کشورمان حتماً سخت تر از 
مرداد و شهریور ۱۳۹۷ نیست. در آن روزها با شروع و تشدید تحریم های آمریکا، بازارهای ارز، سکه و سایر دارایی ها به 
شدت به هم ریخت و نرخ دلار در بازار به رقم های بسیار بالا رسید. ولی با مدیریت بازارها و تدابیری که به کارگرفته شد، 
علیرغم تمامی مشکلات در مدت دو سال گذشته، ثبات نسبی بازارها در نرخ های بسیار پایین تر ارز، برقرار و رشد اقتصاد 

غیر نفتی در اواخر سال ۱۳۹۸ مثبت شد.
وی افزود: این روزها نیز به علت تداوم فشار حداکثری، شیوع کرونا و تعطیلی سه ماهه بسیاری از فعالیت ها و کاهش 
قیمت نفت و سایر فرآورده های نفتی، تهدیدات جدید آمریکا و... انتظارات تورمی را بالا برده است. در روزهای آتی، 
پیش بینی های بانک مرکزی از تورم یکسال آتی و »تورم هدف«، اعلام خواهد شد. محاسبات و برآوردهای اداره 
بررسی های اقتصادی بانک بسیار کمتر از آن چیزی است که در فضای تبلیغاتی مطرح می شود. همانطور که قبلا گفتم 

شرایط دشوار است. اما روند در حال بهبود بوده و قابل مدیریت و ثبات نیز قابل اعاده است.
همتی گفت: در روزهای اول حضورم در بانک مرکزی اعلام کردم همه داشته های علمی و تجربی خود را برای کنترل 
اوضاع به کار خواهم بست. امروز نیز با تجربیاتی به مراتب بیشتر از آن روز است، اعلام می کنم با تلاش جدی همکارانم 
در بانک مرکزی، سیستم بانکی و نیز سایر بخش های مختلف اقتصادی، به حول قوه الهی، ثبات لازم در بازارها برقرار 

خواهد شد.
وی همچنین یادآور شد: همراهی مردم و فعالان اقتصادی دربخش های تولید و صادرات  این بار نیز، پشتیبان اصلی 

تلاش خدمت گزاران شان خواهد بود.

 رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی گفت: طرح الزام فروش لوازم خانگی با شناسه کالا از پایان ماه مبارک 
رمضان اجرایی خواهد شد و مردم و مشتریان در خرید اجناس باید رسید اتحادیه لوازم خانگی برای کالاهای فاقد شناسه 

را مطالبه کنند. 
»سید مرتضی میری« افزود: این طرح اکنون برای ۱۰ قلم لوازم خانگی شامل یخچال، فریزر، یخچال- فریزر، ساید بای 
ساید، تلویزیون، ماشین لباسشویی، ماشین ظرفشویی، کولر گازی، جاروبرقی و ماکروفر اجرایی می شود و در آینده نزدیک 

به همه کالاهای لوازم خانگی گسترش خواهد یافت.
به گفته وی، طرح شناسه کالا از سال گذشته کلید خورد که طی آن فروشگاه ها باید اجناس خود را با شناسه عرضه 

می کردند، طرحی که مصوب مجلس شورای اسلامی است.
این مقام صنفی بیان داشت: تعداد محدودی از اجناس که از این طرح جا ماندند، با هماهنگی ستاد مبارزه با قاچاق کالا  
ارز مقرر شد اسامی کالاها به اتحادیه های مربوطه اعلام شود تا پس از بررسی اتحادیه، رسید حاوی شماره سریال آن کالا 
دریافت کنند. وی اظهار داشت: به این ترتیب فروشندگان نیز تعهد می دادند که تا پایان شهریور ماه ۹۹ این اقلام فاقد 

شناسه را به فروش برسانند، اما شیوع کرونا و تعطیلی دو ماهه کسب و کارها مشکل ساز شد.
میری خاطر  نشان  کرد:  از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درخواست کرده ایم که مدت زمان فروش اقلام فاقد شناسه تا دو 

ماه پس از آن یعنی پایان آبان ماه تمدید شود.
وی تاکید کرد:  بازرسان از بعد از عید فطر بازرسی های خود را برای اجرای طرح شناسه کالا آغاز خواهند کرد و مشتریان 
می توانند برای دریافت همه اطلاعات و گارانتی کالا،  شناسه آن کالا را از طریق تلفن ثابت یا همراه به » ۷۷۷۷#*۴* « 

ارسال کنند.
رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی ادامه داد: برای کالاهای فاقد شناسه نیز خریداران باید رسید اتحادیه که 

حاوی شماره سریال آن کالا است را مطالبه کنند.

وضعیت امروز بازارها سخت تر از تابستان 9۷ نیست

رییس کل بانک مرکزی :ثبات به بازار بر می گردد
مقام صنفی اعلام کرد:

الزام فروش لوازم خانگی با شناسه کالا از پایان ماه رمضان
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نگاهی به ابهامات مواضع اخیر مدیرکل ورزش قم؛

آقای منعم فرار به جلو نکنید
بعد از برکناری کریم بهرامی از ریاست هیئت فوتبال 
رسول منعم مدیرکل ورزش و جوانان در مصاحبه های 

مختلف تلاش می کند کار ارزشمند فدراسیون و مجمع را غیر رسمی و بی ارزش 
جلوه دهد و مدعی شده است که فدراسیون دعوت نامه رسمی برای وی ارسال نکرده 
است این در حالی است که فدراسیون فوتبال طی نامه ای به تاریخ ۱۴ اردیبهشت 
ماه ۹۹ به هیئت فوتبال قم اعلام کرده است که با توجه به درخواست برخی از اعضا 
مجمع برای استیضاح رئیس هیئت فوتبال شرایط برگزاری مجمع فوق العاده را در 

تاریخ ۲۸اردبهشت ماه فراهم کنید.
آقای منعم این ادعای شما با توجه به این نامه نمی تواند صحت داشته باشد؛ اگر 
هیأت فوتبال تخلف کرده است و به شما اطلاع رسانی نشده پس چرا کار غیرقانونی 
آنها را شما توجیه کرده و تلاش می کنید که با بزرگنمایی و ایرادات مختلف کار 
ارزشمند فدراسیون و مجمع را به خاطر دلخوشی برخی افراد در وزارتخانه بی ارزش 
و کم رنگ جلوه دهید؛ آیا این نامه به منزله دعوت از حضرتعالی نیست و آیا این نامه 

نشان نمی دهد که فدراسیون فوتبال به وظیفه قانونی خود کاملا آگاهی دارد؟
درست ۱۵ روز بعد از این نامه تقاضای مجمع فوق العاده شده است و این عین 
ادعای شماست که گفته اید طبق اساسنامه باید دو هفته زودتر زمان برگزاری اعلام 
شود؛ آیا فاصله زمانی نامه ۱۴ اردیبهشت با برگزاری مجمع که ۲۸ اردیبهشت اعلام 

شد، کمتر از دو هفته بوده است؟
انتظار جامعه فوتبال قم از مدیرکل ورزش این است به جای توجیه تخلف آشکار 
هیئت فوتبال به فکر خواسته های به حق اهالی فوتبال قم باشد که بعد از سال ها 
بالاخره به کمک فدراسیون فوتبال توانسته اند هوای تازه ای در فوتبال قم بدمند؛ 
ضمناً از همه مهم تر پس از مشخص شدن زمان و تاریخ مجمع بارها صاحبان 
اصحاب فوتبال با شما تماس گرفتند و معاونت سیاسی و امنیتی استاندار نیز با شما 
در ارتباط با موضوع مجمع کتبا و شفاها سخن گفت که متاسفانه شما ترتیب اثر 
ندادید و این در حالی است که شما کاملًا به وضعیت هیئت فوتبال و خواسته های 
پیشکسوتان و اهالی فوتبال واقف هستید و این بی انصافی است که خواسته های 

افراد بی شمار را بر حفظ سمت یک نفر قربانی کنید.
هرچند می دانیم گویا قربانی اختلاف بین فدراسیون و وزارتخانه شدید و تلاش 
می کنید که شیرینی این پیروزی بزرگ را برای دلخوشی برخی افراد در فدراسیون به 

کام دوستداران فوتبال تلخ کنید.
آقای منعم شما از یک سو گفته اید به ۳ نفر از اعضای مجمع اعتراض دارید و از 
سوی دیگر مطرح می کنید که نامه به دست شما نرسیده است؛ اگر نامه به دست 
شما نرسیده پس به چه کسانی اعتراض دارید؟ اینکه گفته اید دو مرتبه با فدراسیون 
مکاتبه کرده اید لطفا به اهالی فوتبال بگویید که در چه رابطه ای مکاتبه کرده اید و آیا 

این مکاتبات غیر از موضوع مجمع بوده است؟
شما اظهار داشتید که طبق اساسنامه در صورت عدم حضور شما و نماینده شما 
مجمع غیرقانونی است؛ لطفا بگویید در کجای اساسنامه به این مسئله اشاره شده 
است که با وجود اطلاع از مجمع در صورت عدم حضور مدیرکل یا نماینده قانونی 

وی، مجمع فاقد وجاهت قانونی است.
همچنین شما گفته اید به آقای بهاروند گفته شود هنگام ورود به استان با مدیر کل 
هماهنگ باشند؛ آیا بیش از ۱۰ روز نیست که فدراسیون و اهالی فوتبال از شما برای 
حضور در مجمع و در اختیار گذاشتن سالن کنفرانس تقاضاهای مکرر داشتند ولی 
شما موافقت نکردید و به این علت فدراسیون بنابر اختیارات قانونی خود اقدام به 

برگزاری مجمع فوق العاده کرد.
با توجه به این توضیحات گویا این مطالب بیشتر تلاشی برای توجیه عدم حضور 

در مجمع فوق العاده هیأت فوتبال است؛ امیدواریم این سخنان فرار به جلو نباشد.

رئیس اسبق هیأت مدیره استقلال :

قرارداد با کارگزاری  ها فقط مُسکن است 
رئیس اسبق هیأت مدیره استقلال گفت: زمانی که ما در باشگاه حضور داشتیم، 
اوج بحث واگذاری بود ولی واقعیت این است که خصوصی سازی در استقلال و 

پرسپولیس نیاز به زیرساخت دارد. 
کامران صاحب پناه در خصوص صحبت هایی که این روزها پیرامون خصوصی 
سازی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس مطرح می شود، اظهار داشت: زمانی که ما 
در استقلال حضور داشتیم، اوج خصوصی سازی این دو باشگاه بود و هر روز در این 
خصوص با وزیر اقتصاد و آقای پوری حسینی رئیس وقت سازمان خصوصی سازی 
داشتیم ولی واقعیت این است که خصوصی سازی در استقلال و پرسپولیس نیاز به 

زیرساخت دارد. 
وی افزود: اگر می خواهید قهرمان دو شوید، باید اول نرم دوی را یاد بگیرید و سپس 
استارت زدن را تمرین کنید. به همین شکل رفته رفته کار را جلو ببرید تا یک دونده 
خوب شوید. زمانی که ما در استقلال حضور داشتیم، مشکلات اساسی و زیرساختی 

زیادی وجود داشت و فکر می کنم همچنان ادامه دارد.
رئیس اسبق هیأت مدیره استقلال تصریح کرد: برای خصوصی سازی استقلال 
و پرسپولیس ابتدا باید زیرساخت ها اصلاح شود، اول باید بدهی ها پرداخت شود. 
صورت های مالی باشگاه شفاف و اصلاح در آن صورت بگیرد. در قانون تجارت 
می گویند اگر صورت های مالی مشروط بود باید آن شرکت منحل شود اما چون 
استقلال و پرسپولیس تیم های بزرگی هستند ما نمی گوییم آنها را کنار بگذارید بلکه 

باید برای نجات آنها راهکار پیدا کرد. 
صاحب پناه یادآور شد: وقتی می خواهید باشگاهی را واگذار کنید یعنی اموال 
عمومی آن را باید به یک شخص دیگری بدهید. آن شخص هم برای آنکه در کارش 
استمرار داشته باشد باید کار را پیش ببرد و موانعی پیش رویش نباشد. اما متاسفانه در 

اینجا موانع چه به لحاظ قانونی و چه به لحاظ زیرساختی، زیاد است.
وی تاکید کرد: شما اگر می خواهید یک واحد دانشگاهی را پاس کنید باید در ابتدا 
پیش نیاز آن درس را گذرانده باشید. برای خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس 
هم پیش نیاز وجود دارد. این پیش نیازها شامل صورت های مالی سال های گذشته 
و خیلی موارد دیگر است. بدهی ها باید به نقطه صفر برسد و سپس دارایی های این 

باشگاه ها برآورد شود. بعد از آن باید طبقه بندی صورت بگیرد.
با  باشگاه ها  این  قرارداد  استقلال در خصوص عقد  اسبق هیأت مدیره  رئیس 
کارگزارها و اینکه همه چیز در اختیار این کارگزارها قرار می گیرد، گفت: این کار 
درست نیست. تاکنون آقای سعادتمند را ندیدم و برخوردی با او نداشتم که موضعی 
بگیرم اما فکر می کنم عقد قرارداد با این کارگزاری ها فقط مسکن های مقطعی است 
که یک مدیرعامل بتواند نفسی بکشد و پولی بگیرد و چند بازیکن جذب کند. همه 
باید برای  این موارد هم زیرمجموعه همان بحث خصوصی سازی است.افرادی 
خصوصی سازی این دو باشگاه انتخاب شوند که به قوانین اقتصادی، مدنی و همه 

چیز مملکت مان اشراف داشته باشند.

بعد از شکایت کالدرون به فیفا؛
پرسپولیس منتظر محکومیت ۹ میلیاردی جدید!

کمیته انضباطی فیفا حکم پرونده شکایت گابریل کالدرون از باشگاه پرسپولیس 
را صادر کرده است.

در  فصل  نیم  حضور  بابت  خود  مطالبات  دریافت  عدم  بابت  کالدرون  گابریل 
پرسپولیس اقدام به فسخ قرارداد کرد تا بتواند پس از شکایت به فیفا مبلغ ۵۳۰ هزار 
دلار جریمه دریافت کند. باشگاه پرسپولیس نیز حدود دو ماه پیش دفاعیه خود را 
در قبال ادعای سرمربی آرژانتینی نیم فصل اول این تیم ارائه کرد تا بتواند از میزان 
محکومیت خود بکاهد. پیگیری سرخ ها از فیفا بابت رسیدگی به پرونده شاکیان خود 
سبب شد تا آنها در جریان صدور حکم کالدرون قرار گرفته اما هنوز رای اولیه را دریافت 
نکرده اند. ابلاغ حکم فیفا به طرفین دعوی، ظرف چند روز آینده صورت می گیرد 
تا میزان بدهی پرسپولیس به کالدرون به طور دقیق مشخص شود. در صورتی که 
فیفا تمام شروط سرمربی آرژانتین سابق سرخ ها را بپذیرد باشگاه پرسپولیس محکوم 
به پرداخت ۵۳۰ هزار دلار می شود که به میزان بدهی فعلی ۷۰ میلیارد تومانی 

پرسپولیس، نزدیک به ۹ میلیارد تومان دیگر می افزاید!

هیات  گفت:مجمع  قم  استان  فوتبال  هیات  درمجمع  مربیان  نماینده 
فوتبال استان قم کاملا قانونی برگزارشدو هیچ شبهه ای در برگزاری آن وجود 

نداردومتولیان ورزش استان قم بجای فرافکنی به نتیجه مجمع تمکین کنند.
علی اصغری درگفت وگو با ایمان با اشاره به برگزاری مجمع فوق العاده هیات 
فوتبال استان قم در روز یکشنبه ۲۸ اردیبهشت اظهارداشت:دراینجا برخود لازم 
می دانم از فدراسیون فوتبال  تشکر کنم که به درخواست اعضای مجمع هیات 
فوتبال استان قم مبنی بربرگزاری جلسه مجمع فوق العاده برای بررسی مشکلات 
فوتبال قم توجه کردو مجمع را در زمان مقرر بدون توجه به فشارها مبنی برلغو آن 

برگزار کرد.
وی افزود:متاسفانه نامه ارسالی از فدارسیون فوتبال  که درتاریخ ۱۴ اردیبهشت 
ماه به هیات فوتبال قم  مبنی بردعوت از اعضای مجمع را هیات فوتبال قم آن را 
برای اعضا ارسال نکرده است و این امر گواهی برعدم قانونمداری هیات فوتبال 

قم است که نامه نهاد بالادستی خودرا کتمان  کرده است.
 اصغری ادامه داد:متاسفانه مدیرکل ورزش و جوانان استان قم اعلام کرده 
است که دعوت نامه درزمان مقرر برای ایشان ارسال نشده است که جای بسی 
سوال داردکه هیات فوتبال چرا دعوت نامه را برای  وی ارسال نکرده است به نظر 
می رسد این عدم ارسال به موقع دعوت نامه را باید از هیات فوتبال بپرسد نه اینکه 

با وجود اطلاع از زمان مجمع درآن شرکت  نکند.
وی ادامه داد:عدم حضور مدیرکل ورزش و جوانان استان قم و رییس هیات 
فوتبال استان قم درمجمع بی احترامی به اعضای مجمع بودوآنان میبایست در 
این مجمع قانونی شرکت می کردند و نقطه نظرات  خود را مطرح و از عملکرد خود 

دفاع می کردند  چرا سوال و استیضاح حق قانونی مجمع میباشد.
منتقدی که حامی شد!

وی اضافه کرد: چرا آقای منعم که درآغاز قبول مسئولیت از منتقدان جدی 
مدیریت فوتبال قم بود ودرصد تغییر و تحول درهیات فوتبال بود به یک باره حامی 

این مجموعه شده است که جای سوال دارد؟!
پیشکسوت فوتبال استان قم مباحث مطرح شده در خصوص غیر قانونی بودن 
حضور حمید آبکار و محمد علی جان جان را درمجمع را رد کرد گفت:حمید آبکار 
نماینده تام الاختیارباشگاه سوهان بوده است و محمدعلی جان جان نیز انتخاب 

اول هیات فوتبال بعنوان بهترین بازیکن قم بوده است ولی به دلایل نامعلومی 
هیات ابلاغ وی رابعنوان بهترین بازیکن لغو می نماید و مسعود ابرقویی را که تنها 

سه هفته در فوتبال قم بازی کرد بعنوان بهترین بازیکن انتخاب نمودکه ازسوی 
کارشناسان  و مریبان  فوتبال قم این اقدام قابل  قبول نبوده و نیست.

فوتبال قم نیاز به هوای تازه دارد 
سرمربی تیم فوتبال سرخپوشان قم درادامه بابیان اینکه اهالی فوتبال قم در 
سالهای اخیر دچار سرخردگی شده اند و فوتبال قم نیاز به هوای تازه دارد تصریح 
کرد: متولیان ورزش قم باید زمینه را برای حضور افراد متخصص و کاربلد و با 
انگیزه درمدیریت فوتبال قم رافراهم کنند تا آنان با استفاده از همه ظرفیت ها 
فوتبال قم را از این وضعیت نابسامان نجات دهندو نوید آینده بهتری برای فوتبال 

قم  را رقم بزنند.
انتقاد از دوقطبی سازی در فوتبال قم

وی با انتقاد از کسانی که بحث دوقطبی این طرف رودخانه و آن طرف رودخانه 
مباحث  این  فوتبال قم مطرح می کنندگفت:دوران مطرح کردن  را دربحث 
گذشته است وهمه بایدفارغ نگاه های قومی و قبیله ای با استفاده از افراد مدیر و 
کاربلد و متخصص در امر فوتبال  وهمچنین  استفاده از نقطه نظرات پیشکسوتان 

و کارشناسان خبره فوتبال قم، آینده بهتری برای فوتبال قم رقم بزنیم.
اصغری درادامه بابیان اینکه مدیریت اجرایی بدون اشکال نیست ولی نقاط 
داردخاطرنشان  وجود  قم  فوتبال   هیات  مدیریت  اخیر  دوره  دو  در  تاریک 
کرد:امیدوارم نهادهای بالادستی و نظارتی با ورود به این موضوع در خصوص 

عملکردها شفاف سازی نمایند.
راهکاری برای خروج فوتبال قم  از بن بست 

نماینده مربیان درمجمع هیات فوتبال استان قم تاکید کرد:با توجه به برکناری 
رییس هیات فوتبال قم با نظر مجمع بهتر است متولی ورزش قم جناب آقای 
منعم فرصت سوزی نکندوبا معرفی سرپرست برای هیات فوتبال قم این ورزش 
پرطرفداررا بیش از پیش دچارحاشیه  وبحران ننمایدتاسرپرست بتواند در مدت 
مقرر نسبت به اداره مدیریت فوتبال قم اقدام نماید و زمینه برگزاری انتخابات را 
فراهم نماید.وی درپایان گفت :برای موفقیت فوتبال قم راهی جز قانون مداری و 
توجه ویژه به نقطه نظرات پیشکسوتان و کارشناسان خبره  این رشته  وجود ندارد 
آنانی که بدون هیچ غرضی فقط به رشد و توسعه این ورزش در استان قم می 

اندیشند.

نماینده مربیان درمجمع هیات فوتبال استان قم درگفت و گو با ایمان:

متولیان ورزش قم بجای فرافکنی به نتیجه مجمع تمکین کنند
فوتبال قم نیاز به هوای تازه دارد 

ورزشی

جعفر عابدی*

 دبیر کل فدراسیون فوتبال گفت: در مورد پرونده »کارلوس کی روش« اقدامات حقوقی در حال انجام است و در تلاشیم با 
تفاهم، پرونده بسته شود. 

»مهدی محمدنبی« روز دوشنبه در سالروز افتتاح موزه ملی ورزش در جمع خبرنگاران همچنین در مورد نتیجه شکایت 
»مارک ویلتموس« اظهار داشت: در این مورد نمی توان پیش داوری کرد. باید تلاش کنیم تا رای به ضرر فوتبال ما نباشد.

وی در خصوص غرامت های مالی فدراسیون و مشکلات ایجاد شده گفت: وکلای فدراسیون امور را پیگیری می کنند. 
مراحل قانونی انجام شده و امیدوارم با دقت نظر کمیته تعیین وضعیت و مستندات، نتیجه به نفع ما باشد. سال گذشته 
در هیات رییسه مصوب شد که وکیل بگیریم و یک وکیل خارجی و ۲ ایرانی استخدام کردیم که با هم  هماهنگ هستند. 
مشورت ها انجام شده و لوایح را برای هم ارسال می کنند. نبی در مورد اساسنامه فدراسیون فوتبال یادآور شد: فیفا با توجه 
به برخی الزامات، انتخابات را به تاخیر انداخت. بحث اساسنامه از ضروریات است که مراحل قانونی خود را طی می کند. 
برآوردم این است که انتخابات در ۶ ماه دوم سال برگزار می شود. دبیر کل فدراسیون فوتبال همچنین در خصوص غیر دولتی 
بودن فدراسیون فوتبال و دریافت بودجه از دولت، خاطر نشان کرد: مقر فیفا در سوییس است و با ضوابط آنان قوانین ثبت 
شده است. قوانین داخلی برای ما مهم است و طبق آن نهاد عمومی غیردولتی هستیم و فیفا به این موضوع ایرادی ندارد. 
وی درباره آغاز مجدد لیگ برتر فوتبال گفت: ستاد ملی مبارزه با کرونا در این خصوص تصمیم می گیرد و در سازمان لیگ 
بر اساس آن تصمیم گیری می شود. نبی یادآور شد: موزه تاریخ هر کشور در صنعت ورزش اهمیت دارد و باعث می شود که 

حضور الگوهای ورزش در روحیه ورزشکاران تاثیر بگذارد.

رئیس کمیته ملی المپیک گفت: تغییر سرمربی تیم ملی فوتبال امید تصمیم اشتباهی بود و باید تصمیم صحیحی 
گرفته می شد. 

رضا صالحی امیری در حاشیه مراسم سالگرد افتتاح موزه ورزش که دیروز در محل کمیته ملی المپیک برگزار شد، 
گفت: جامعه ورزش در غم و شادی مردم شریک است، ما نمی توانیم جدا از مصائب کشور باشیم.

وی با بیان اینکه سال گذشته تلاش کردیم از منافع بین المللی خود دفاع کنیم، ادامه داد: ۵۲ سهمیه برای المپیک 
توکیو گرفتیم. خوشبختانه برای ادامه فعالیت ها ستاد عالی مقابله با کرونا تصمیمات خوبی گرفته است. آنچه که الان 

برای ما اهمیت دارد سلامت ورزشکاران و در درجه دوم آغاز اردوها است.
رئیس کمیته ملی المپیک یادآور شد: وقتی اردوی آماده سازی تیم ها آغاز شود، بازهم یک سال زمان داریم تا برای 

المپیک توکیو آماده شویم.
صالحی امیری با اشاره به ناکامی سال گذشته تیم فوتبال امید در مسابقات انتخابی المپیک گفت: در این تیم با سه 
چالش مواجه بودیم که تغییر مستمر سرمربی اولین چالش به حساب می آمد. فدراسیون باید در این زمینه تصمیم درستی 
اتخاذ می کرد اما اینگونه عمل نکرد. عدم همکاری باشگاه ها برای در اختیار گذاشتن بازیکن مورد دیگر بود. ضمن اینکه 

رقبا چالش سوم به حساب می آمدند؛ رقبایی که سال ها پیش کارشان را شروع کرده بودند.
وی در مورد اینکه سوء مدیریت چه تاثیری در این مسئله داشته است، خاطرنشان کرد: قضاوتی در این مورد ندارم، از 

نظر من سه عامل باعث چالش شده اند که به آن اشاره کردم.

دبیر کل فدراسیون فوتبال:

 پرونده کی روش با تفاهم بسته خواهد شد
صالحی امیری:

تغییر سرمربی تیم فوتبال امید اشتباه بود

»روبرتو کالوس« می گوید دیگر هرگز بازیکنی همچون »رونالدو نازاریو« نخواهد آمد 
و مدعی شد که حتی »لیونل مسی«، »کریستیانو رونالدو« و »نیمار« هم با وی قابل 

مقایسه نیستند. 
رونالدو پس از معرفی کردن خود به جهان فوتبال در فصل شگفت انگیز ۱۹۹۶- 
۱۹۹۷ به همراه بارسلونا، به دفعات طی پنج سال بعد از آن با مصدومیت از ناحیه 

زانو دست و پنجه نرم کرد.
با این حال، او برای همراهی تیم ملی برزیل در جام جهانی ۲۰۰۲ و بالا بردن جام 
قهرمانی، به موقع به مرز آمادگی رسید و با حماسه هایی که در ژاپن و کره جنوبی 

آفرید، بلیت سانتیاگوبرنابئو را برای خود رزرو کرد.
رونالدو پنج سال در مادرید ماند و در کنار بازیکنانی همچون کارلوس بازی کرد؛ 
کسی که معتقد است هموطنش در گروهی که رفته رفته به کهکشانی ها معروف 
تمرینات  در  رونالدو  باره گفت:  این  در  کارلوس  بوده است.  شدند، گل سرسبد 
برجسته بود. بهترین بود. هرگز »پدیده« دیگری متولد نخواهد شد. نه نیمار، نه مسی 

و نه کریستیانو؛ او منحصربه فرد بود.
وی افزود: فکر می کنم در دوران ما گل زدن سخت تر بود. آن روزها فوتبال فیزیکی تر 

بود و مهاجمان کمتر مصونیت داشتند اما رونالدو می توانست هر کاری بکند.

رونالدو با وجود حماسه سازی در جام جهانی، زمانی که در سال ۲۰۰۲ به مادرید 
رفت و به امثال »لوئیس فیگو« و »زین الدین زیدان« ملحق شد، با شک و تردید از وی 
استقبال شد اما به گفته کارلوس، هموطنش بعد از دبل برابر آلاوز در نخستین بازی 

خود با پیراهن رئال، همه شبهات را از بین برد.
کارلوس در این خصوص نیز گفت: زمانی که به رونالدو به رئال آمد، من می دانستم 
تا چه اندازه شگفت انگیز است اما خیلی از مادریدی ها اینطور فکر نمی کردند؛ 
او خیلی ها را غافلگیر کرد. به خاطر دارم ۸۰ هزار هوادار حاضر در ورزشگاه بسیار 
خوشحال و غافلگیر بودند. کارلوس از دوران ۱۱ ساله حضور در پایتخت اسپانیا 
فقط و فقط خاطرات خوب دارد و وی در رابطه با رختکن پرستاره رئال در آن روزها 
گفت: در داخل باشگاه جو فوق العاده ای داشتیم. با وجود اینکه بازیکنان بزرگی بدر 
رختکن به چشم می خورد، اما از نگاه خودمان تنها یک گروه بودیم که برای هدفی 
مشترک می جنگیدیم. دوستان خوبی بودیم و هستیم. رئال مادرید از اسم ها بزرگ تر 
است. باشگاه رئال بزرگ بود و فرهنگ غنی آن باعث می شد، بتوانیم بازیکنان بزرگ 
را به خدمت بگیریم و بعد از آن، همه چیز به بازیکنان بستگی داشت تا با فرهنگ 

باشگاه وفق پیدا کنند.
نمی توانستم بکام را از خانه ام بیرون بیاندازم«

 وی افزود: در رختکن همه مجبور بودند اسپانیایی صحبت کنند. تنها کسی که 
تصمیم گرفت بیشتر از اسپانیایی، به زبان پرتغالی حرف بزند؛ »دیوید بکام« بود زیرا 
نمی توانستم او را از خانه ام بیرون کنم؛ او دوست صمیمی من و رونالدو بود و به همین 

دلیل پرتغالی را بهتر از اسپانیایی حرف می زد.
زیدان بیشتر با زبان فوتبال در زمین صحبت می کرد

کارلوس که همچنان به عنوان سفیر رئال با کهکشانی ها همکاری می کند، در 
خصوص زیدان و موفقیت هایش روی نیمکت این تیم در کسوت سرمربی گفت: زیزو 
به عنوان مرد شماره یک فوتبال جهان به رئال آمد. زیاد حرف نمی زد و بیشتر با زبان 
فوتبال در زمین صحبت می کرد و حرفش را با تبحرش می زد. او مثل یک هنرمند یا 
رقصنده باله بود. بدون شک یکی از بهترین های زمان خود بود و حالا هم یکی از 

بهترین سرمربی های جهان است.
ستاره اسبق سلسائو افزود: او از نظر ویژگی های شخصیتی نیز انسان بزرگی 
است. با بازیکنانش رابطه خوبی برقرار می کند و با ذهنیت رئال به خوبی آشنا است. 
بازیکنان هم با زیدان خوشحال هستند که موفق شدند سه بار پیاپی لیگ قهرمانان را 

فتح کنند؛ این موفقیت چیزهایی زیادی در مورد زیدان می گوید.
کارلوس در خصوص خرید گرانقیمت و بلژیکی رئال یعنی »ادن هازارد« که با توجه 
به مصدومیت دوران خوبی را در این تیم پشت سر نمی گذارد نیز اظهار داشت: فکر 
می کنم رونالدو و مسی حداکثر سه سال دیگر در اوج باشند اما نیمار، »کیلین امباپه« 
و هازارد وارثان رونالدو و مسی خواهند بود. معتقدم هازارد در کوتاه مدت ثابت خواهد 
کرد که بهترین است. کارلوس که در دوران بازی از رقابت های اتومبیلراتی فرمول یک 
به عنوان منبع الهام خود استفاده می کرد و در اوقات فراغت به تماشای این رقابت ها 
می رفت، در این باره گفت: معمولا روزهایی که رئال بازی نداشت به تماشای فرمول 
یک می رفتم؛ بسیار هیجان انگیز بود و سرگرم کننده و دوست داشتم رئال شنبه ها 
بازی داشته باشد تا بتوانم یکشنبه ها به تماشای رقابت های فرمول یک بروم. زمان 
زیادی را با »مایکل شوماخر« گذراندم. »آریتون سِنا« در اتومبیلرانی مثل پله در فوتبال 

است. او در برزیل بهترین است و تاثیر زیادی روی من گذاشت.

روبرتو کالوس:

 مسی و کریستیانو قابل مقایسه با رونالدو نازاریو نیستند!

احسان محمدی

»آرام روی صندلی نشسته بود و چای می خورد. با حوصله 
هیچ  سیمایش  می داد.  جواب  احوالپرسی ها  به  احترام  و 
فرقی نکرده بود؛ جز این که برف میانسالی نشسته بود روی 
شقیقه هایش. هنوز هم آن  قدر سر حال به نظر می رسید که 
می توانست از »جام  جم« به سمت ورزشگاه آزادی شوت بزند.

محمود فکری که زمان اوج در خط دفاعی استقلال یک 
ستون تمام عیار بود، حالا دل چرکین بود از فضای مجازی و 
قهرمان سازی هایش و این که پیشکسوت در فوتبال ایران معنا 
ندارد. این که حتی وقتی ورزشگاه آزادی می رود، بعضی ها 
جوری با او برخورد می کنند که انگار هرگز در این فوتبال نبوده 

است.
این ها حرف های پارسال است. به  عنوان کارشناس آمده بود 
سر برنامه »شب های فوتبالی«. به او گفتم که در نوجوانی به 
عنوان یک هوادار فوتبال هم از شوت هایش می ترسیدم، هم 
از خطاهایش. خندید. گفت: الان همه روی ما خطا می کنند!

انقلاب  از  بعد  نمادهای استقلال  از  محمود فکری یکی 
است. نزدیک به ۴۰۰ بار برای استقلال بازی کرده است. از 
رکوردداران کاپیتانی در استقلال و شهرآوردهاست، دو گل 

در این دیدار حساس زده و با آبی های پایتخت سه بار لیگ 
انبوهی عنوان دیگر دارد.  و  را  بار جام حذفی  برده، سه  را 
بیش از یک دهه برای استقلال توپ زد و به دلیل سبک بازی 
جنگنده، سختگیرانه و تا آخرین نفس لقب »با تعصب« را هم 
از هواداران گرفته بود. او مثل کسی که از خانواده اش دفاع 

کند، از دروازه استقلال دفاع می کرد.
اما حالا دنیا عوض  شده. او ۵۰ سال دارد. درخشش در 
عصر »پیشاموبایل« بود. عصری که از آن تصاویر و ویدئوهای 
که  رسیده اند  راه  از  تازه  ستاره های  حالا  و  نداریم  زیادی 
می توانند با کُری خواندن برای حریف، بغل کردن سگ و 
گربه، یک دریبل موفق، یک گل زده و اتفاقاتی دم دستی مثل 
این به »بت« تبدیل شوند. در فضای مجازی برایشان چنان 
هورا می کشند و ویدئوهایشان را با تحسین های اغراق آمیز 

دست به دست می کنند که گویی فاتح جام جهانی شده اند!
فکری که حالا سرمربی نساجی قائم شهر است، چند روز 
قبل در برنامه تلویزیونی »ورزش تعطیل نیست« گفت اگر 
لیگ تعطیل شود، حق پرسپولیس است که قهرمان شود. 
همین اظهار نظر باعث شد تا کسانی به صفحه اینستاگرامی 
او حمله کنند و با دشنام ها و توهین های بعضاً رکیک او را 

نواختند و »بی تعصب« لقب دادند.

فارغ از این که حرف فکری درست باشد یا نه، این که یک 
نوجوان که سن او از سال هایی که فکری برای استقلال بازی 
کرد، کمتر است و به خودش اجازه می دهد او را »بی تعصب« 
بداند و لابد خودش را نماد تعصب و فحاشی کند، دردناک 
است. فکری البته در واکنش نوشت: »آقایون و خانم های 
استقلالی من در استقلال درس شرافت و مردانگی آموختم. 
اگه فکر می کنید اشتباه بود بگید اشتباه بود اگه استقلال 
الان با این اختلاف صدر بود به من حق می دادید که نظر 
دیگه ای بدم. حالا مشکل تون با فحاشی به من حل میشه تا 

هر چقدر دوست دارید نثارم کنید.«
این نوشتار نه در مورد تعیین تکلیف جام است و نه در مورد 
استقلال و پرسپولیس. در مورد لگدمال شدن حرمت ها به 
که  این  مجازی،  دیکتاتوری  رواج  مورد  در  است.  نقد  اسم 
یا مثل من فکری می کنی یا تو را به لجن می کشم. در مورد 
لشکرکشی های مجازی است که اتفاقاً زخم های واقعی به  جا 

می گذارند.
انجام  را  آن  نفر  میلیون ها  اگر  این شیوه خطاست حتی 
پرتاب  این بومرنگ نفرت که  و آبی هم ندارد.  دهند. قرمز 
و وسط  برمی گردد  و یک  جا  روز، یک  وقت  می کنیم، یک 
صورت خودمان می نشیند. فضای فوتبالی که ما سال ها آن 

را دنبال می کردیم پر از رقابت و کُری خواندن بود اما این  همه 
»نفرت« نداشت.

برای دوست داشتن فرشاد پیوس حتماً لازم نبود از محمود 
فکری متنفر باشیم. برای لذت بردن از بازی فرهاد مجیدی 
تنفرپراکنی  این   ... باشیم  از علی کریمی متنفر  نبود  لازم 
خطرناک است. این رفتارها مثل ویروسی که در آزمایشگاه 
ابعاد  تمام  به  و  می شود  خارج  باشد،  شده  داده   پرورش 
زندگی مان وارد می شود. شاید درست ترش این باشد که »وارد 
شده است«. کاری که ما می توانیم بکنیم این است که آن را به 
دیگری منتقل نکنیم. ویروس نفرت از کرونا خطرناک تر است 

... مرگش صدا ندارد.«

حمله به محمود فکری به دلایل بیان نظر کارشناسی ؛

وقتی نماد تعصب هم »بی تعصب« می شود!
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سخنگوی دولت گفت: دستگاه ها حق به کارگیری نمایندگان دور قبل را ندارند و مذاکره 
هر وزارتخانه برای جذب افراد ممنوع شد. 

سخنگوی دولت »علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری در پاسخ به سوالی در 
رابطه با اینکه طبق اخبار مطرح شده، دبیر هیئت دولت نامه ای را به دستگاه های دولتی 
ابلاغ کردند که نمایندگان مجلس دوره دهم در دستگاه دولتی به کار گیری شوند، گفت: 
من این خبر و واکنش ها را در فضای مجازی دیدم اما متاسفانه قلب واقعیت صورت گرفته 
است. مانند خیلی از موارد دیگر مثل تفکیک وزارت بازرگانی نیز این اتفاق رخ داد. ما 
به دلیل اینکه در دوران تحریم نیاز به کنترل به موقع بازار داشتیم بیان شد که اینها می 
خواهند وزارت خانه جدید درست کنند که وزارت رانت ایجاد شود، درست هرچه تصمیم 

گرفته می شود در نقطه مقابل، این اظهار نظرها صورت گرفته است.
ربیعی بیان کرد: اتفاقا این وزارتخانه به شفافیت کمک می کرد. این نیز از همین جنس 
است. معمولا در هر دوره ای از مجلس فشارهایی برای جذب نمایندگان زیاد می شود 
و من خودم تجربه اش را داشتم، چه در دورانی که در وزارت بودم چه در دوران قبل 
که افرادی بودند و تماس می گرفتند و آدم به بنگاه ها و دستگاه های مختلف معرفی 
می کردند. شما به نهادهای عمومی و سایر دستگاه های اجرایی نگاه کنید، اتفاقا رویه 
مذمومی بوده است که تجربه اش را داشتیم و سنت غلطی بوده که با لابی گری صورت 

می گرفته است .
وی بیان کرد: چند روز پیش گزارشاتی در مورد فشارهای اعمالی ارائه می شد و به منظور 
جلوگیری از فشار به دستگاه ها و وزارتخانه ها، دولت ممنوع اعلام کرد. یعنی در دولت 
بحث شد و مذاکره هر وزارت خانه برای جذب ممنوع شد. به همین منظور دولت برای 
اینکه دست و بال دستگاه های اجرایی را برای نه گفتن باز بگذارد، این موارد را منوط 
به بررسی در کارگروهی در دفتر رئیس جمهور کرد، اتفاقا مصوبه هم همین است و نمی 
دانم مصوبه خیلی محرمانه چطور به بیرون اعلام می شود. مصوبه هم دقیقا بیان می کند 

ممنوع است.
سخنگوی دولت گفت: دستگاه ها حق به کارگیری نمایندگان دوره قبل را ندارند اما 
بدانید تعدادی از نمایندگان مجلس یازدهم کارمند دولت هستند و طبیعتاً پس از دوره 
نمایندگی باید خود را به دستگاه مربوطه معرفی کنند، تعدادی هم کارمند دولت نیستند 
اما دارای تحصیلات علمی و اجرایی هستند که ممکن است علاقمند باشند با رعایت 

قوانین در بخش های قرار گیرند.
وی افزود: به کارگیری نیرو در سیستم و پست های دولتی فرآیند خاص خود را دارد 
و از دستگاه های امنیتی استعلام می شود که منع قانونی نداشته باشد، بر این اساس 

کمیته ای گذاشتیم و خواهید دید در این دوره بسیار کمتر از دوره های قبل این اتفاق 
صورت خواهد گرفت. ما حتما این کارهای مذموم را دنبال نخواهیم کرد. کمیته ای هم 
که در دفتر رئیس جمهور تشکیل شد برای غربالگری بود که چنین افرادی که شما نگران 

هستید وارد نشوند.
همه گزینه ها درباره اقدام احتمالی آمریکا روی میز است

وی در پاسخ به سوالی در رابطه با اینکه نشانه هایی از تهدیدهای آمریکا برای جلوگیری 
از ورود کشتی های حامل سوخت به ونزوئلا و واکنش ایران به این اقدام احتمالی آمریکا، 
عنوان کرد: هیچ کشوری ملزم به رعایت تحریم های یکجانبه آمریکا علیه کشورهای دیگر 

نیست و ما هم متعهد به انجام عادی تعاملات تجاری خود با ونزوئلا هستیم.
سخنگوی دولت تاکید کرد: ارسال تانکرهای حامل بنزین به سفارش دولت ونزوئلا 
انجام گرفته است و متکی به اراده آزادانه کشورها در مبادلات مرسوم بین المللی است . ما 
می خواهیم نسبت به امنیت کامل این محموله های تجاری از راهزنی دریایی دولت آمریکا 

که مرسوم و مسبوق به سابقه است، اطمینان پیدا کنیم.
ربیعی افزود: انتظار داریم جامعه بین المللی حساسیت بالایی نسبت به این بدعت و 
آزادی آبراه های تجاری و حفاظت از آزادی تردد واکنش نشان دهند. این دست اندازی 
و بدعت جدید رژیم آمریکا است که در پایمال کردن قوانین حقوقی ناگزیر هستیم از این 

کلمات استفاده کنیم که به وقاحت بی مانندی رسیدند.
وی ادامه داد: وزیر خارجه ما هشدارهای لازم را داد و در دولت هم این موضوع مورد 
بررسی قرار گرفته است. همچنین در شورای عالی امنیت ملی موضوع مطرح شده است 
و امیدوار هستیم آمریکا دچار چنین خطایی نشود. اما در هر صورت ما همه احتمالات 
را در نظر خواهیم گرفت و برای بدترین آنها آماده هستیم ، البته خیلی زود است در مورد 
واکنش ایران به این راهزنی احتمالی آمریکا اظهار نظر کنیم اما قطعا در صورت ارتکاب 
چنین اشتباهی همه گزینه ها را برای خود محفوظ می دانیم و واکنش متناسب را برای 
حفاظت از آزادی دریانوردی اتخاذ خواهیم کرد. ما با ونزوئلا ارتباط داشتیم و ارتباطی به 

سایر کشورها ندارد و اینها در چارچوب قوانین بین الملل است .
دولت در هیچ دوره ای مثل امروز در معرض قضاوت همگان نبوده است

سخنگوی دولت در ادامه با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای ارتباط بهتر دولت با 
جامعه گفت: دولت در بحث ارتباطی و اطلاع رسانی اقدامات بسیار خوبی داشته و من 
فکر می کنم شفافیت و پاسخگویی یکی از مهمترین آنها است، حرکت این دولت به سمت 
شفافیت و پاسخگویی بی تردید بی نظیر بوده و به نظر من در هیچ دوره ای اینگونه شفافیت 
و در معرض قضاوت همگان قرار گرفتن، نداشته ایم که این هم یکی از سنت های حسنی 

است که باید در کشور نهادینه شود و باقی بماند.
ربیعی تاکید کرد: به جرأت می گویم هیچ دولتی به اندازه این دولت در معرض نقد رسانه 
ها و فضای مجازی نبوده و به این اندازه زیر ذره بین و نظارت همگانی قرار نداشته است 

خوشحالیم که شفافیت و پاسخگویی توامان ایجاد شده است.
وی ادامه داد: دولت بنا دارد با امید به خدا تا پایان دولت، روز به روز بر شفافیت و اطلاع 
رسانی خود بیفزاید و همین طور شرایط را برای نظارت و شفاف سازی نسبت به تصمیمات 

دولت فراهم خواهیم کرد.
سخنگوی دولت اظهار داشت: کرونا علاوه بر زندگی اجتماعی و روزمره مردم، جهان 
ارتباطات رسانه ای را با شک جدیدی مواجه کرده و به همین دلیل به نظر می رسد نقش 
رسانه ها در حمایت اجتماعی و معنا بخشیدن به زندگی اجتماعی و کمک به گذار جامعه 
از این شرایط بی بدیل است، نقش جامعه رسانه ای در گذار جامعه از شرایط کنونی بسیار 

موثر بوده و خواهد بود.
ربیعی ادامه داد: همکاری جامعه رسانه ای کشور با جامعه درمان کشور بخشی از 
مدیریت مقابله و مبارزه با کرونا را به سرانجام رساند و به اعتقاد ما نقش مهمتر این جامعه 
در فردای پس از کرونا است، که بتواند صدمات و لطمات ناشی از کرونا و روح جامعه را 

التیام ببخشد و به بازگشت جامعه به سمت کار و زندگی با نشاط و موثر کمک کند.
وارد فاز مهار کرونا شده ایم

سخنگوی دولت درباره شرایط فعلی کشور در خصوص شیوع ویروس کرونا گفت: 
خوشبختانه نقاط سفید در سطح کشور در حال افزایش است و به ۲۸۰ شهرستان افزایش 
پیدا کرده است. همچنین روند بهبودی و درمان بیماران مبتلا به کووید ۱۹ پس از چین 

و سوئیس در رتبه سوم جهان قرار دارد. میانگین بهبودی بیماران ما بسیار خوب است 
و تقریبا ۹۴ درصد بهبودی داریم. در حالی که میانگین جهانی بهبود بیماران مبتلا به 

کووید-۱۹، ۸۴ درصد است.
وی افزود: آخرین گزارشی که در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا ارائه شد نشان می 
دهد عدد مولد نسلی یا به تعبیری RE  در کمتر از چهار هفته به زیر عدد یک رسیده 
است. یعنی میزان انتقال کرونا از یک نفر به سه نفر در  اسفند ماه امروز به کمتر از یک 
نفر رسیده است. این شاخص بسیار خوبی است که یک بیمار حتی یک نفر را مبتلا نمی 
کند. گزارش ها در ستاد ملی نشان می داد که ما از مرحله مدیریت و کنترل بیماری عبور 
کرده ایم و امروز کادر وزارت بهداشت و درمان کشور و تمام دستگاه های همکار وارد فاز 

مهار بیماری شده اند.
ربیعی تصریح کرد: فاز مهار بیماری قطعا نیازمند تداوم همکاری بالای ۸۳ درصد 
کنونی است که داشته ایم. ما ناگزیر و ناچار هستیم اقتصاد را سرپا نگه داریم. تجربه 
به ما نشان داد و حتی کشورهایی که بعد از ما درگیر این بیماری شدند، فاصله گذاری 
اجتماعی و هوشمند یک استراتژی صحیح بوده است و این استراتژی قطعا با همکاری 
صاحبان صنایع، کارگران و افرادی که در بخش های خدمتی خدماتی و کارمندان دولت 

و همچنین شهروندان امکان پذیر است.
ربیعی ادامه داد: ما می توانیم با وجود کرونا، جان باختن کمتری را داشته باشیم و 

همینطور زندگی روزمره مردم در جریان باشد و اقتصاد کشور هم از کار نیفتد.
هیچ طرحی برای جلوگیری از سفر نیز نداریم

وی در پاسخ به سوال دیگری در رابطه با اینکه آیا با توجه به نزدیکی به تعطیلات عید فطر 
و قرمز بودن وضعیت برخی از استان ها تصمیم دولت چیست و آیا با اعمال محدودیت 
های قبل همراه است؟ ادامه داد: در تهران و آذربایجان شرقی کمی نگرانی بودیم که 
خوشبختانه دیگر مسأله حاد و نگرانی نداریم و اکنون نگرانی ما استان خوزستان و یک 
شهر از استان سیستان و بلوچستان است. در اینجا کمی متمرکز شدیم و نماینده وزیر 

بهداشت در استان خوزستان مستقر شده است .
ربیعی تاکید کرد: محدودیت هایی برای این استان در نظر گرفته شده است و در آن 
شهر سیستان و بلوچستان هم غربالگری برای همه انجام شده و کنترل های بهداشتی در 
حال انجام است تا در آنجا شیوعی نداشته باشیم. فکر می کنم با این برنامه ریزی ها بتوانیم 
به شرایط قبل باز گردیم. سخنگوی دولت تصریح کرد: همانطور که قبلًا گفتیم هر جایی 
مراعات نشود به سختی های قبل باز خواهیم گشت . خوشبختانه روزهای اخیر تهران 
شاهد کمترین جان باخته بوده است و فعلا برنامه ای برای محدودیت های بین استانی 

نداریم. اگر در درون استان مراعات ها صورت گیرد کافی تشخیص داده شده است.
توصیه دولت روی موضوع در خانه بمانیم است 

وی در مورد بحث اوج سفر در ایام عید فطر و تعطیلات میانه خرداد و برنامه دولت برای 
اعطای مشوق سفر برای پس از کرونا خاطرنشان کرد: فعلا دولت در این زمینه برنامه ای 
ندارد. فعلا تصریح و توصیه دولت روی موضوع در خانه بمانیم است. ما نه تنها مشوقی 
نداریم، بلکه توصیه داریم که مردم به جز سفر ضروری، از سفر پرهیز کنند. اما ما هیچ 

طرحی برای جلوگیری از سفر نیز نداریم.
سخنگوی دولت اظهار داشت: ما توانسته ایم به شرایط با ثباتی برسیم و این روزها تهران 

کمترین جان باخته از دوران شیوع کرونا را دارد؛ اما دولت هنوز برنامه مشوق سفر ندارد.
دولت بنای اقزایش نرخ ارز را ندارد

ربیعی در پاسخ به سوال دیگری در رابطه با اینکه آیا بحثی در رابطه با افزایش قیمت 
ارز و دلار در دولت مطرح شده است؟ و همچنین دولت چه تضمینی برای ورود مردم به 
عرصه سرمایه گذاری در بورس دارد؟ تصریح کرد: نه تنها در هیچ جلسه دولت بلکه در 
هیچ کمیته و ستادهای اقتصادی دولت اساسا چنین بحثی مطرح نشده است. نباید 
بدون اطلاعات و یا با اطلاعات غلط بگوییم دولت قصد دارد ارز را گران کند. من هم در 
سایت ها خواندم که دولت قصد دارد قیمت ارز را به ۲۵ هزار تا ۳۰ هزار تومان برساند. در 
تمام جلسات دولت از سال ۹۳ کار رئیس جمهور را نقد می کردند که شما چرا می خواهید 
قیمت ارز را ثابت نگه دارید؟ بنای دولت همیشه این بوده که بهای ارز افزایش پیدا نکند. 

این یک سخن کاملا نادرست است.
وی افزود: در هیچ کمیته کاری دولت هم چنین ایده و نظری نبوده است. اتفاقا ما فکر 

می کردیم اگر بتوانیم به بازار سرمایه عمق بدهیم و آن را شاداب نگه داریم همانطور که 
بانک مرکزی و همه دستگاه ها و وزارتخانه هایی که تولیدی داشتند کمک کردند، نظرمان 

این بود نقدینگی ها در اینجا جمع شود و به سمت مسکن و خودرو و ارز حرکت نکند.
سخنگوی دولت تاکید کرد: من هم معتقدم بورس را منطقی کنیم چراکه بورس همیشه 
قرار نیست با ضریب زاویه ای به سمت بالا باشد. بورس افت و خیز دارد. راه حل این است 

که نقدینگی مردم را به سمت حرکت سالم ببریم، بورس یک حرکت سالم است.
سخنگوی دولت عنوان کرد: کسری بودجه دولت ارتباطی به واگذاری شستا و ... ندارد. 
رقمی که دولت چقدر اوراق بفروشد مشخص است و حتی اگر به تشویق ارگان ها و نهاد ها 

برای عرضه می انجامد، با این هدف نیست.
برکناری وزیر صمت یک شبه نبوده است

سخنگوی دولت در پاسخ به سؤالی در خصوص قرائت نامه ای از سوی وزیر کشور در 
مجلس که در آن آقای مطهری را تهدید کرده اند که اگر نتواند ثابت کند مسئولیتی از 
سوی وزارت کشور در حوادث آبان ۹۸ متوجه وزیر کشور است، اقدام حقوقی انجام 

می شود، گفت: من هیچ اطلاعاتی در این زمینه ندارم.
سابق  وزیر  رحمانی  رضا  برکناری  پیرامون  آمده  پیش  حواشی  خصوص  در  ربیعی 
صنعت، معدن و تجارت و شیوه این اقدام گفت: ما با شیوه هایی که در این خصوص 
مطرح می شود، مخالف هستیم و تاکنون نیز در دولت این گونه رفتار را نداشته ایم. به دلیل 
زحمات آقای روحانی، از وی تشکر می کنیم. کرامت انسانی بالاتر است اما مطالبی که در 

این خصوص مطرح می شود، تنها شنیده ها است و جریان کامل فرآیند نیست.
وی ادامه داد: برکناری آقای رحمانی یک فرآیند یک شبه نبوده و این گونه نبوده است 
که یک شبه دولت و شخص رئیس جمهور به این نتیجه رسیده رسیده باشند که بخواهند 

یک فرد را عوض کنند؛ این تصمیم گیری نتیجه یک فرآیند است. 
نیازمند استراتژی های جدید صنعتی  سخنگوی دولت افزود: در دوران تحریم، ما 
هستیم و باید استراتژی توسعه صنعتی متناسب با تحریم را دنبال کنیم. اگر فرض بگیریم 
کرونا سال دیگر هم وجود دارد و تعطیلی خواهیم داشت، از امروز باید استراتژی صنعتی 
و تولیدی خود را داشته باشیم. ما نیازمند برنامه مبتنی بر صادرات هستیم و باید صادرات 
غیرنفتی مان را توسعه دهیم. ما باید تأمین ارز مبتنی بر صادرات غیرنفتی را تجربه کنیم. 

باید یک تحول مدیریتی در وزارت صمت انجام شود 
ربیعی گفت: ما نیازمند آن هستیم که قیمت محصولات کشاورزی و صنعتی کنترل 
شود و خرید و توزیع به موقع انجام شود. در این زمینه مکاتبات مفصلی در چند ماه 
گذشته صورت گرفت و همچنین توصیه و تأکیداتی در این باره شد. ما نیازمند آن هستیم 
که بازار خودرو دچار تنش یکباره نشود به همین دلیل نیازمند اصلاحات هستیم تا بتوانیم 

پیش بینی های صورت گرفته مبتنی بر شعار سال را تحقق بخشیم.
وی اظهار داشت: از سوی دیگر، تفکیک مورد نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام 
نشد به همین دلیل نیازمند هستیم که یک تحول مدیریتی در این وزارتخانه صورت بگیرد. 
ارزیابی رئیس جمهور و سایر ارکان دولت، تحول مدیریتی بود؛ این تغییر مدیریتی متفاوت 

از آن است که وزیری پیامی برای یک کشور خارجی برده است را تغییر دهیم.
سخنگوی دولت تصریح کرد: من مطمئن هستم تغییر در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت یک شبه نبوده و به هیچ عنوان، وجه سیاسی نداشته است. در اینجا به نمایندگی 
از دولت از زحمات آقای روحانی و حضورشان در دولت تشکر می کنم. برخلاف مطالبی 
که مطرح می شود، دولت این تصمیم را یک تصمیم حرفه ای و فنی می داند و امیدواریم 

که آثار آن در بازار خودرو و سایر حوزه ها مشاهده شود.
یهودی ها قرن هاست در ایران زندگی توام با احترام دارند

»علی ربیعی« گفت:  یهودی ها قرن ها است که در ایران زندگی توام با احترام داشتند 
و ما اجازه نمیدهیم که عده ای به بهانه های مختلف موجب اختلاف شوند و  به رژیم 

کودک کش ظالم اجازه سوء استفاده بدهند تا علیه مردم ایران اظهار نظر کند.
ربیعی عنوان کرد: ایران برای قرن ها برای اقلیت های مذهبی امن بوده و ما نمی 
گذاریم برخی از این مسایل سواستفاده کرده و علیه مردم ما صحبت کنند. یهودیان 
ایران مخالف اسراییل هستند. بر عکس آنچه برخی دوست دارند نشان دهند، ایران 
جامعه یهودی ستیز نبوده و از کشورهایی هستیم که از امن ترین کشور ها برای اقلیت ها 

محسوب می شویم. ما با زور، خشونت، تجاوز و منطق یک حزب مخالف هستیم.

سخنگوی دولت:

دستگاه ها حق بکارگیری نمایندگان سابق مجلس را ندارند 

سخنگوی وزارت امور خارجه تهدید مقامات آمریکایی را بی شرمانه دانست و گفت: اگر آمریکایی ها اقدامی علیه 
رفت و آمد آزاد و قانونی کشتی های ما انجام دهند، مورد برخورد قاطع ما قرار می گیرد و عواقب هر اقدام نابخردانه 

علیه کشتی های ایران به عهده آنها خواهد بود. 
»سید عباس موسوی« پیش از ظهر دوشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه اظهار داشت: تا زمانی که 
اشغال گری، تجاوز، قساوت و جنایت وجود دارد، روز قدس گرامی داشته می شود و ایران سرمدار این نگاه خواهد 
بود. با توجه به تحولات مهمی که در جهان رخ داده، روز قدس مهمتری را در پیشرو داریم. مقام معظم رهبری هم 

در یک اتفاق کم نظیر در این روز سخنرانی خواهند کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به تحولات دیپلماتیک طی هفته اخیر اظهار داشت: از اتفاقی که در عراق 
و افغانستان رخ داده، مجددا ابراز خرسندی می کنم که دو کشور همسایه ما در شرق و غرب بعد از مدت ها و 
کشمکش سیاسی، به تفاهم سیاسی دست یافتند. عراق مجددا با دسیسه هایی که به آن اقدام می کنند، لزوم 
وجود دولت قوی، فراگیر و متقدر حس می شد که خوشبختانه این دولت تشکیل شد که مورد حمایت ایران هم 

است.
موسوی ادامه داد: در افغانستان بعد از مدت ها کشمکش این تفاهم برقرار شد. ایران اولین کشوری بود که از 
این تفاهم استقبال کرد و امیدواریم این طلیعه ای برای گفت وگوهای فراگیر میان همه گروه ها و برای گفت وگوهای 

بین الافغانی باشیم و شاهد یک کشور امن، آباد و با ثبات در شرق خودمان باشیم.
وی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت زندانیان ایرانی خارج از کشور تصریح کرد: کمتر از سه هزار نفر از 
هم وطنان ما در خارج از کشور با عناوین مختلف در زندان هستند که عمده جرایم آنها به قول خودشان عدم رعایت 

مقررات ورود کالا و اجناس و از نظر آنها قاچاق مواد مخدر است.
به  و  هستند  دولت ها  با  ارتباط  در  ما  سفارتخانه های  زمینه،  این  در  افزود:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
مناسبات های مختلف تلاش شد تعدادی از این افراد آزاد شوند. در ماه های اخیر تعدادی از آنها عفو گرفتند و 

تعدادی برای تداوم زندان به کشور بازگشتند و امیدواریم این روند ادامه یابد.  
سفارت ایران در آتن پیگیر وضعیت اتباع ایرانی در یونان است 

 موسوی در مورد حضور اتباع ایران در یونان به صورت غیرانسانی خاطرنشان کرد: متاسفانه افرادی به خاطر 
زندگی بهتر یا ایده آل هایی که دارند، کشورهای مختلف را از جمله کشور ما را ترک می کنند تا به مدینه فاضله شان 
برسند ولی بعد به این نتیجه می رسند که خوب نبوده است. این افراد به کمپ هایی روی می آورند که بعد پشیمان 

می شوند چراکه شرایط زندگی در آنها سخت و دشوار است.
وی ابراز داشت: ما از طریق سفارت ایران این مسئله را دنبال کردیم. هم تکذیبه رسمی از طریق دولت و پلیس 
یونان دریافت کردیم درباره اتفاقات کمپ ها در جزایر یونان، زد و خوردها ادامه دارد ولی پلیس تائید نکرد که این زد 
وخوردها سازمان یافته بوده است.   سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: سفارت ایران در آتن پیگیر موضوع 

است و با مقامات یونانی مستمرا در ارتباط است و وضعیت شهروندان ایرانی را پیگیری می کنند.
ترامپ در پی آنارشیسم جهانی است

موسوی در پاسخ به پرسش ایرنا مبنی بر واکنش ایران در صورت عملی شدن تهدید آمریکا در توقیف نفتکش های 
ایرانی بیان کرد: تجارت آزاد بین کشورهای مستقل امری مشروع است. آنچه نامشروع است راهزنی و مداخله در 
تجارت آزاد و قانونی میان کشورهای مستقل است که آمریکا سردمدار این گونه کارها است.  سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی با تاکید بر اینکه آمریکای ترامپ به دنبال برهم زدن نظم جهانی است، یادآور شد: آمریکا نرم های 
جهانی را برهم زده و به دنبال نوعی آنارشسیم جهانی است که برای دولت ها و ملت های دنیا باید زنگ خطر باشد تا 

از ارزش های جهانی و دستاوردهای بین المللی که مورد تاکید منشور ملل متحد است، دفاع کنند. 
عواقب هر اقدام نابخردانه علیه کشتی های ایران به عهده آمریکا خواهد بود

موسوی تهدید مقامات آمریکایی را بی شرمانه دانست و عنوان کرد: اگر آمریکایی ها اقدامی علیه رفت و آمد آزاد 
و قانونی کشتی های ما انجام دهند، مورد برخورد قاطع ما قرار می گیرد. اگر آمریکا از کشوری خوش شان نمی آید، 

دلیلی نمی شود که مانع از مبادله قانونی میان کشورها و تحریم و ایجاد مزاحمت میان کشورها شوند. 
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه ادامه داد: ما از طریق سفیر سوئیس در تهران، هم 
از طریق نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد و هم نامه ظریف به دبیرکل سازمان ملل، هشدارهای لازم را داده و 

متذکر شدیم که عواقب آن برعهده آمریکا در صورت هر گونه اقدام نابخردانه است.
تکذیب ادعاها درباره کشته شدن اتباع افغان در خاک ایران

موسوی درباره نتایج کمیسیون مشترک مرزی ایران و افغانستان پیرو ماجرای هریرود گفت: همه جای دنیا 
کنترل مرزها امر مهمی است و ورود اتباع خارجی باید با مجوز و قانونی باشد. برخی ها هم سعی می کنند به 

صورت غیرقانونی وارد یک کشور شوند و وظیفه مرزبانی عدم انجام این کار است. 

وی افزود: ضمن احترام به دولت افغانستان و اینکه پذیرای میلیون ها شهروندان افغان در ایران هستیم، مایلیم 
رفت و آمدها به شکل قانونی باشد و اتباع این کشور قانونی وارد کشور شوند اما قاچاقیان انسان و مواد مخدر و 

همچنین گروه های تروریستی هستند می خواهند به شکل غیرقانونی وارد کشور شوند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه در شب مورد ادعا هیچ گزارشی از سوی دستگاه مرزبانی، امنیتی و 
نظامی ما بیان نشده است، اظهار داشت: شرایط جوی آن شب هم مساعد نبوده و معلوم نیست آن افراد چگونه 
جان باخته اند. ما این ادعا را که آن واقعه در خاک ایران و توسط عوامل جمهوری اسلامی ایران بوده را رد کردیم. 
همان موقع هم گفتم راه حل این مسائل کشاندن این مسائل در مطبوعات و جنجال نیست بلکه مسائل مرزی باید 

از طریق هیات هایی که تشکیل می شود پیگیری کرد. 
موسوی با بیان اینکه این مرزبانان ما بودند که درخواست تشکیل جلسه کمیسیون مرزی را کردند، تصریح کرد: 
چند روز قبل هیاتی از افغانستان به ایران آمد و صحبت هایی انجام شد که بعد به افغانستان برگشتند. ما منتظر 
اعلام نتیجه آنها هستیم. آنچه مورد تاکید ماست، این است که آن اتفاق در ایران و توسط عوامل ایران رخ نداده 

است. 
وی اضافه کرد: لازم است مشخص شود این اقدامات کار چه کسانی و در کجا رخ داده است. احتمال دارد 
هیاتی از ایران به افغانستان طی روزهای آینده سفر کند که بعد از قطعی شدن اطلاع رسانی می شود که محور 

اصلی کارشان پیگیری این موضوع است. 
خواستار افغانستانی امن و باثبات هستیم

موسوی در مورد نقش ایران در رسیدن افغانستان به تفاهم سیاسی در این کشور خاطرنشان کرد: همسایه شرقی 
ما افغانستان برای ما به دلایل مختلف مهم است؛ هم به دلایل پیوندهای انسانی، هم مسائل امنیتی و هم ارتباطات 
اقتصادی موجود میان دو کشور طبیعی است؛ براساس سیاست همسایگی خواستار یک کشور امن و باثبات در 

افغانستان باشیم چراکه سود این مسئله به نفع ما هم است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه تحولات افغانستان را پس از انتخابات از نزدیک دنبال کردیم، 
ابراز داشت: برای ما مهم بود که این کشور با ثبات باشد و یک دولت فراگیر در این کشور بر سرکار باشد. چندین 
نوبت تماس و رفت و آمد در این مدت برقرار بود. نماینده ایران به کابل رفت و تقریبا با تمامی جریان ها و افراد مهم و 
تاثیرگذار در افغانستان صحبت کرد.  وی با بیان اینکه نقش ایران در رسیدن به تفاهم سیاسی در افغانستان مهم و 
مبرز بوده است، عنوان کرد: برخلاف برخی از کشورها که به دنبال اهداف شوم در افغانستان هستند، افغانستان 
امن و باثبات را اولویت اول خودمان قرار داده ایم و نزدیک کردن دیدگاه ها برای خود مهم می دانیم. امیدواریم این 
مساله طلیعه ای باشد که همه گروه های افغانی برای صلح وارد گفت وگو شوند تا یک صلح فراگیر در افغانستان 

شکل بگیرد. ایران اقدامات خود را در این باره شروع کرده است.
ارتباط با آمریکا در دستور کار نیست 

موسوی درباره طرح سناتور فاینستاین در مورد برقراری ارتباط میان ایران و آمریکا یادآور شد: صحبت کردن برای 
ما خیلی مهم نیست. ما سابقه بدی از آمریکایی ها داریم و آن سابقه بدعهدی و عدم پایبندی آنها به توافقات است. 
اگر این صحبت ها با حسن نیت همراه بوده به خودشان مربوط است ولی بعید می دانم ایران در سطح دولتی با 

مقامات آمریکایی تماس داشته باشد و این مساله در دستورکار ایران قرار ندارد. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره وضعیت اسدالله اسدی )دیپلمات ایرانی( بیان کرد: ما از طریق سفارت 
ایران جویای سلامتی وی در این دوران کرونایی و هم دیگر افرادی که به ناحق در زندان هستند، هستیم. پرونده 
وی باید منتج به رای شود. وکلای وی و سفارت ایران پیگیر موضوع است. از همه ابزارها تلاش می کنیم تا بیگناهی 

وی را اثبات کنیم. 
پمپئو متوهم است

موسوی درباره سفر وزیر امور خارجه آمریکا به سرزمین های اشغالی و ادعاهای او مبنی بر خروج ایران از 
سوریه گفت: پمپئو دچار توهماتی است که هر چند وقت یک بار بیان می کند، به ویژه وقتی با افراد متوهم دیگر 
دمخور می شود، این توهمات دوچندان می شود.  این دیپلمات افزود: حضور مستشاری ایران در سوریه براساس 
درخواست رسمی دولت قانونی این کشور است و ما کمک هایی را در مبارزه با تروریسم انجام می دهیم یعنی آنچه 
آمریکا شعارش را می دهد ما در عمل انجام می دهیم و تا وقتی دولت سوریه بخواهد، در این کشور باقی خواهیم 

ماند.
هر اقدام آمریکا علیه کشتی های ما با واکنش قاطع ایران روبه رو می شود

موسوی در مورد جزییات کشتی هایی که آمریکا تهدید به توقیف آنها کرده است، اظهار داشت: کشتی حامل 
سوخت بوده و به سمت ونزوئلا در حال حرکت است. این کشتی ها رسما و قانونا در حال تجارت قانونی هستند 
و هیچ مانع قانونی بر سر راه این تجارت مشروع وجود ندارد. اگر آمریکایی ها از این تجارت خوششان نمی آید، 

به خودشان مربوط است. امیدواریم دست به اقدام احمقانه ای نزنند. اگر چنین اقدامی را انجام دهند با واکنش 
قاطع ایران روبه رو خواهند شد.

روند آستانه را مهمترین سازوکار برای حل و فصل سوریه است
موسوی در پاسخ به این سوال که آیا ایران در نشست مجازی اتحادیه اروپا در مورد سوریه دعوت شده و آیا عدم 
دعوت به معنای حذف ایران از معادلات سوریه است، ابراز داشت: ایران، روسیه و ترکیه به عنوان کشورهای ضامن 
آتش بس در سوریه و عضو روند در آستانه مکانیزم های خاص خود را دارند ولی برخی از کشورها مکانیزم های 
خاص خودشان را ایجاد کنند.  سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: بحث هایی بود که برخی از کشورها به 
روند آستانه اضافه شوند ولی تصمیم بر آن شد که سه کشور اصلی که در سوریه دارای نقش هستند، در این زمینه 
باشند. ما هر گونه اقدام خیرخواهانه که با حسن نیت همراه باشد، نفی نمی کنیم اما روند آستانه را مهمترین 
سازوکار برای حل و فصل سوریه می دانیم.  موسوی در مورد نظر وزارت خارجه در مورد تصویب قانون حمایت 
از فلسطین و برگزاری همه پرسی از سوی مجلس بیان کرد: همکاران ما در جلسه کمیسیون امنیت ملی در این 
باره حضور داشتند و جزییات این بحث ها مطرح شد. ما نقطه نظرات مان را مطرح کرده ایم. وزارت امور خارجه به 

عنوان مجری سیاست خارجی اقداماتی که به آن تکلیف شوند، انجام می دهد. 
وی اضافه کرد: جدا از آن وزارت امور خارجه همیشه پیشگام بوده و چه با قانون جدید و چه بدون آن، وزارت امور 
خارجه مساله فلسطین در اولویت هایش قرار داشته و طرحش در مورد فلسطین یعنی برگزاری همه پرسی از طریق 

همه فلسطینیان مورد پیگیری قرار می گیرد.
آغوش باز ایران برای کاهش تنش ها در منطقه

موسوی در مورد ادعای مطرح شده مبنی بر درخواست ولیعهد عربستان از نخست وزیر جدید عراق مبنی بر 
میانجیگری میان تهران و ریاض یادآور شد: مشخصا چنین چیزی را دریافت نکردیم. ما هم همین خبر رسانه ای را 
شنیده ام. به طور کلی درخواست وی بهتر شدن فضا در منطقه است. قبلا ایران اعلام کرده چه با میانجی و چه بی 
میانجی آماده گفت وگو با عربستان و کاهش تنش در منطقه است. اگر کشورها خواستار حرکت منطقه به کاهش 

تنش هستند، آغوش جمهوری اسلامی در این باره باز است. 
رد ادعاها مبنی بر توافق ایران و روسیه درباره آینده بشار اسد

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد ادعاهای مطرح شده مبنی بر توافق ایران و روسیه در مورد آینده بشار اسد 
عنوان کرد: ما این ادعا را رد می کنیم. روابط ما با سوریه نزدیک، دوستانه و استراتژیک است. نه ما و نه هیچ کشور 
دیگری در جایگاهی نیستند که برای دولت و ملت سوریه تصمیم گیری کنند. این ملت سوریه است که تصمیم 
می گیرد چه کسانی بر سرکار باشند. این خبرسازی ها صحیح نیست.  وی در مورد ادعای سفیر سوئیس مبنی بر 
اینکه دارایی ها بلوکه شده ایران در کانال سوئیس جریان دارد، گفت: تلاش می کنیم کانالی که آمریکایی ها بعد 
از مدت ها با سروصدا راه اندازی کرده ولی اقدام خاصی انجام نشده را فعال کنیم. آمریکایی ها ادعا می کنند مواد 
غذایی و دارو تحریم نیست و اگر این ادعا را دارند اجازه دهند دارایی ها و منابع ایران در این کانال فعال شود تا مورد 
بهره برداری قرار گیرد.  رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در مورد راه اندازی یک کانال 
بشردوستانه از سوی کره جنوبی هم اظهار داشت: اقدامات اولیه و رایزنی ها در سطح سیاسی انجام شده است. 
نمی دانم دولت کره جنوبی توانسته مجوزهای لازم را از آمریکا بگیرد یا خیر. درخواست ما این است که دارایی ها و 
پول های ایران در قالب های مختلف وارد کشور شود. با این حال، جزییات نهایی این مسئله را باید از مقامات بانک 

مرکزی باید پرسید.

سخنگوی وزارت امور خارجه هشدار داد: 

عواقب هر اقدام نابخردانه علیه کشتی های ایران به عهده آمریکا است



شهرام جزایری به ۷ سال زندان محکوم شد
شهرام جزایری که مرداد سال ۹۷ در آذربایجان غربی و هنگام خروج از کشور بازداشت شده بود، به ۷ سال 
زندان محکوم شده است. درست از همان روز بازداشت تا امروز علت دستگیری و زندانی شدن جزایزی رسانه ای 
نشده بود، اما حالا بر اساس اطلاعات به دست آمده مشخص شده که در مدت حدود ۲ سال گذشته از زمان 
بازداشت وی، برای جزایری ۲ پرونده تشکیل شده که هر ۲ به صدور حکم قطعی انجامیده است. در پرونده 
اول که به موضوع کلاهبرداری ۲۵۰ میلیون تومانی اختصاص دارد، شاکی با دریافت ۳ برابر وجه رضایت داده 
و شکایت خود را پس گرفته، اما دادگاه از جنبه عمومی جرم جزایری را به ۷ سال حبس محکوم کرده است. این 
حکم در دادگاه تجدید نظر هم تایید شده است. البته به گفته خود جزایری در خصوص این پرونده درخواست 
اعاده دادرسی قرار است انجام شود. اما آنچه موجب شد تا جزایری نتواند به مرخصی کرونایی بیاید، حکمی 
بود که در پرونده دوم برای او صادر شده است.پرونده دوم جزایری ارتباط مستقیم با پرونده قدیمی او دارد. 
جایی که جزایری در آن محکوم به حبس و رد مال شده بود و سرانجام سال ۹۷ با گذراندن دوران حبس و رد 
مال از زندان آزاد شده بود. در آن پرونده جزایری به رد مال ۵۰ میلیون دلاری که از شعبه بانک ملی در امارات 
دریافت کرده محکوم شده بود. حال بار دیگر پرونده ای با این موضوع برای وی تشکیل و وی در ارتباط با همان 

۵۰ میلیون دلار به پرداخت خسارات تاخیر تادیه بابت ارز خارجی LC محکوم شده است. 

کامران: ریالی در ستاد انتخاباتی ام هزینه نکردم
نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی گفت که برای ستاد انتخاباتی اش حقوق و ریالی داده نشده و 
غذا هم خیار و گوجه و پنیر بوده است. حسن کامران در جلسه  دیروز مجلس شورای اسلامی در قالب تذکری 
با قدردانی از مردم اصفهان برای انتخاب او در شش دوره گفت: در این دوره از انتخابات رای نیاوردم اما برای 
منتخبان آرزوی توفیق و عاقبت بخیری دارم. بنده و خانم اخوان در طول دوران نمایندگی در ادوار گذشته از 
امتیازات مجلس شورای اسلامی استفاده نکردیم اما سه شیفت از اذان صبح تا ۱۲ شب کار کردیم. امسال 
هم در انتخابات خوش درخشیدیم به طوری که برای ستادی هیچ ریالی پول نداده و حقوق هم ندادیم. کل 
غذای داده شده خیار، گوجه و پنیر بوده و چند بنر و بروشور و پوستر پخش شد که لازم است از همه کسانی 

که کمک کردند تشکر کنم.

محمود صادقی به 2۱ ماه حبس محکوم شد
نماینده تهران از صدور حکم ۱۰ میلیون جزای نقدی و ۲۱ ماه حبس در دادگاه تجدید نظر استان تهران 
خبر داد. محمود صادقی در مطلبی در صفحه توئیتر خود نوشت: » شعبه ۳۶ دادگاه تجدیدنظراستان تهران 
تجدیدنظر خواهی اینجانب از رأی دادگاه شعبه ۱۰۵۷ کارکنان دولت را رد کرد و رأی دادگاه بدوی مبنی بر 
۱۰ میلیون جزای نقدی و ۲۱ ماه حبس را عینا تأیید کرد.  دادگاه قبلا وقت احتیاطی برای ۲۸ تیر تعیین کرده 
بود اما امروز به صورت غیرمنتظره مبادرت به صدور رأی کرد.«دوم اردیبهشت ماه تعدادی از رسانه ها خبری 
درباره حکم بدوی ۲۱ ماه حبس و ۱۰ میلیون جزای نقدی برای محمود صادقی منتشر کرده بودند که در 
همان زمان صادقی در گفت وگویی با ایسنا گفت که برای او حکمی در دادگاه صادر شده که اکنون موضوع 

در مرحله بررسی دادگاه تجدیدنظر است.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم  خبرداد:

اهتمام مسئولان بر اتمام فاز نخست 
مترو تا پایان سال 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم از تلاش همه مسئولان استانی و مدیریت 
شهری برای اتمام فاز نخست مترو تا پایان سال ۹۹ خبر داد.

منصور درویشی با اشاره به اهمیت اجرای به موقع پروژه خط A مترو، اظهار 
داشت: جلسه شورای سازمان قطار شهری قم برای بررسی مسائل و مشکلات 
پیش روی روند پروژه مترو با حضور استاندار قم، فرمانده قرارگاه سازندگی 
شد.  برگزار  استانی  مسئولان  و  قم  شهردار  پیمانکار،  به عنوان  خاتم الانبیا 
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به محدودیت زمانی راه اندازی فاز 
نخست خط یک مترو طبق مصوبه شورای عالی فنی کشور تا انتهای سال 
۹۹ تصریح کرد: احداث پروژه خط یک مترو قم از سال ۹۰ آغازشده که مدت 
اولیه اجرای آن ۶۰ ماهه بوده است که به دلیل مشکلات مختلف ازجمله عدم 
تخصیص کامل اعتبارات عمرانی از سوی دولت در سنوات قبل، اختلافات 
قراردادی ناشی از نوسانات نرخ ارز، افزایش نرخ تورم و تحریم های ظالمانه، 
راه اندازی این پروژه به تعویق افتاده است. درویشی با بیان اینکه بازدیدهای 
دوره ای به منظور بررسی روند پروژه به صورت منظم برگزار می شود، ابراز کرد: 
برای اینکه بتوانیم مطابق با برنامه زمان بندی مشخص تا پایان سال ۹۹ فاز 
نخست این پروژه را تکمیل و راه اندازی کنیم، لازم بوده جلساتی در سطح 
مدیران کلان برای حل مشکلات این پروژه برگزار شود و این موضوع نیز مورد 
تأیید اعضای شورای سازمان قرارگرفته است. وی با تأکید بر همدلی بین ارکان 
پروژه مترو قم و همچنین اهتمام جدی شهرداری و سازمان قطار شهری مبنی 
بر پرداخت صورت وضعیت ها در صورت پیشبرد کار طبق برنامه کاری، یادآور 
به موقع  تأمین  پیمانکار مترو درخواست شده در اسرع وقت ضمن  از  شد: 
تجهیزات، تیم فنی مهندسی و اجرایی خود در پروژه مترو را جهت سرعت 
بخشیدن به پیشرفت کار، تکمیل کند. مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با 
تأکید بر لزوم حمایت و پشتیبانی فرماندهی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء از 
پروژه مترو، اضافه کرد: یکی دیگر از راهکارهای اساسی در سرعت بخشیدن 
به پیشبرد برنامه های کاری پروژه، تزریق منابع مالی دریافتی از شهرداری قم در 

کوتاه ترین زمان ممکن به این پروژه است.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  اعلام کرد:

هزینه 60میلیارد تومانی در بوستان  
هزار هکتاری 

از  بوستان  تنها در سه  امسال  و عمرانی شهرداری قم گفت:  معاون فنی 
مجموعه بوستان های هزار هکتاری شهر قم یعنی بوستان های کوثر، خضر و 
زائر ۶۰ میلیارد تومان هزینه می شود.  عباس حلوایی زاده ، با اشاره به پیگیری 
شهرداری برای تکمیل بوستان هزار هکتاری در جنوب شهر قم اظهار داشت: 
از جمله بوستان هایی که داخل طرح بوستان هزار هکتاری بوده می توان به 
بوستان کوثر، بوستان خضر و چند بوستان دیگر اشاره کرد.  وی با بیان اینکه 
این بوستان ها در شهر قم منحصربه فرد بوده و فرا منطقه ای هستند افزود: 
به  اینکه وسعت بسیاری دارند،  به جز  بوستان های مجموعه هزار هکتاری 
خاطر موقعیت توپوگرافی می تواند بهانه خوبی برای ورزش شهروندان باشند.  
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به قرار گرفتن باغ موزه دفاع مقدس 
در ابتدای بوستان هزار هکتاری شهر قم گفت: پیاده روسازی در طرفین این 
پروژه انجام شده و در حال تکمیل روشنایی محوطه هستیم و امیدواریم که کل 
این کارها امسال انجام شود.  وی با اشاره به قرارگیری بوستان خضر نبی)ع( 
عملیات  داد:  ادامه  خضر  گمنام  شهدای  تا  آوینی  شهید  بلوار  حدفاصل 
خاک برداری این بوستان تمام شده و بعضی قسمت پیاده روسازی انجام  و 
سکوهای نشیمن احداث شده است.  به گفته حلوایی زاده در کنار تجهیز کارگاه 
برای انجام کارهای روشنایی بوستان خضر، فاز نخست بوستان زائر هم در حال 
پیگیری است. وی با اشاره به اینکه تلاش داریم که فازی از این سه بوستان تا 
پایان شهریور تکمیل شود اضافه کرد: در بوستان زائر که بزرگ ترین بوستان این 
مجموعه محسوب می شود، مسیر دوچرخه سواری و زمین ورزش های مختلف 

دیده شده که به صورت فازبندی در حال احداث است.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم اعلام کرد:

دریافت عوارض نوسازی متناسب با 
1.5 درصد ارزش منطقه ای 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم بیان کرد: دریافت عوارض 
نوسازی متناسب با ۱.۵ درصد ارزش منطقه ای املاک است.

علی اصغر رنگرز جدی با اشاره به عوارض نوسازی و هزینه پسماند، گفت: 
عوارض نوسازی براساس ماده یک و دو قانون نوسازی مصوبه سال ۴۷ دریافت 
می شود که قانون جامعی است که هم بخش درآمد و هم بخش هزینه درآن دیده 
شده است. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: در این قانون 
عنوان شده برای تامین هزینه های شهری از جمله احداث پارک ها و خیابان های 
جدید، حفظ باغات و امکانات شهری این عوارض دریافت می شود. جدی ادامه 
داد: در ماده دو این قانون تعریف می کند که کلیه اراضی و ساختمان های 
باید  باید به نرخ ۱.۵ درصد ارزش براساس قیمت منطقه ای  محدوده شهر 
عوارض پرداخت کنند که در دو نوبت ۶ ماهه اول و دوم دریافت می شود. وی با 
بیان اینکه عوارض پسماند نیز از تولیدکننده پسماند دریافت می شود، گفت: با 
توجه به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا قیمت منطقه ای که قرار است در رابطه با 
نوسازی در نظر گرفته شود از تیرماه اعمال می شود. مدیرکل تشخیص و وصول 
درآمد شهرداری قم گفت: در قبال عوارض نوسازی احداث و اصلاح خیابان ها و 

معابر شهری، توسعه و نگهداری پارک ها و … صورت می گیرد.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم  اعلم کرد :

افزایش فضای سبز با احداث آرامستان 
جدید در قم 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: احداث فضای سبز در آرامستان 
جدید به صورت یک کمربند سبز می تواند عمل کند که بخشی به صورت جنگلی 
و بخشی نیز به صورت بوستان شهری اجرا خواهد شد.  سید امیر سامع در جلسه 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان در سالن جلسات کرامت استانداری، اظهار 
کرد: برای آرامستان بهشت معصومه)س( که بیش از ۲۰۰ هکتار است ۷۰ 
هکتار فضای سبز داریم و بخش کوچکی به قطعات و قبور اختصاص یافته است، 
همچنین این طرح برای آرامستان جدید نیز برای تلطیف هوا در نظر گرفته شده 
است. معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه در اطراف مسجد 
انجام شده است، گفت:  بوستان  زمینه  اقدامات خوبی در  مقدس جمکران 
برای این منظور بوستان ظهور در امتداد خیابان ظهور شکل گرفته و ۱۲ هکتار 
عرصه در این مسیر ساخته شده است. وی خاطرنشان کرد: احداث فضای سبز 
در آرامستان جدید به صورت یک کمربند سبز می تواند عمل کند که بخشی 

به صورت جنگلی و بخشی نیز به صورت بوستان شهری اجرا خواهد شد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

تقدیر از اجرای برنامه فرهنگی 
»ناخوانده مهمان«

رئیس شورای اسلامی شهر قم اجرای برنامه »ناخوانده مهمان« را در افزایش 
نشاط اجتماعی جامعه با وجود شیوع بیماری کرونا موثر دانست. عبدالله جلالی 
با اشاره به متفاوت بودن حال و هوای ماه مبارک رمضان نسبت به ماه های دیگر، 
اظهار کرد: ازجمله ویژگی های این ماه مبارک، عنایت خاص خداوند به بندگانش 
بوده و در این ماه، ایثار و فداکاری نمود بیشتری در جامعه دارد، همچنین ماه 
مبارک رمضان یک فرصت برای عبادت، تضرع و نیایش بیشتر به درگاه الهی است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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ای آدمیزاد! ... تنِ خود را به شکیبایی 
و دلت را به اندیشیدن ، خو ده .

سه شنبه -سی ام اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5038

تنبیه الخواطر: ج ٢ ص ٢٢9

طرح:فیروزه مظفری

درتعطیلات عید فطر به سفر نروید

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در استان قم گفت :همزمان با ایام ماه مبارک 
رمضان ۱۵هزار بسته مواد غذایی به ارزش هر بسته سیصد و بیست هزار تومان 
از سوی ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره (بین افراد آسیب دیده از کرونا و 

نیازمندان در استان قم توزیع شد.
حسن عندلیب در گفتگو با ایمان ضمن تشریح اقدامات ستاد اجرایی فرمان امام 
در قم در ایام کرونایی اظهار داشت :اوایل اسفند ماه سال گذشته همزمان با شیوع 
بیماری ویروس کرونا در استان قم بمنظور جلوگیری از ازدحام مردم در بیمارستان ها 
و مراکز درمانی ۴ کاروان درمانگاه سیار از سوی ستاد به استان قم اعزام و با استقرار 
در مناطق مختلف شهر قم طی بیست روز حدود بیست هزار نفر را ویزیت و داروی 

رایگاه به آنان اهدا نمود. 
توزیع 15 هزار پک مواد ضدعفونی کننده

وی افزود: یکی دیگر از اقدامات ستاد اجرایی در استان قم توزیع پانزده هزار پک 

مواد ضدعفونی کننده شامل محلول ضدعفونی کننده و ماسک و ژل ضدعفونی 
کننده و مایع شستشوی سطوح در بین مناطق محروم استان بود.وی ادامه داد در 
ایام تعطیلات نوروز نیز با اختصاص یک تانکر۱۸ هزار لیتری اقدام به ضدعفونی 

معابر شهر قم نمودیم .
وی در بخشی از سخنان خود با اشاره به فرمایش رهبر انقلاب مبنی برانجام 
رزمایش کمک مومنانه و مواسات اظهار داشت :پیرو سخنان رهبر معظم انقلاب 
رزمایش همدلی و احسان در ستاد اجرایی فرمان امام )ره ( برای توزیع یک 
میلیون بسته غذایی در سطح کشور بویژه در مناطق محروم آغاز شد. وی ادامه 
داد :سهم استان قم ۱۵هزار بسته مواد غذایی بود که عمده آن تاکنون بین افراد 
آسیب دیده از کرونا و نیازمندان توسط گروه های جهادی و تشکل های مردم 
نهاد توزیع شده است و تا پایان ماه رمضان الباقی بسته های مواد غذایی  نیز 

توزیع خواهد شد.
اهدا 11۰ بسته عذایی به کارگران فصلی بیکارشده 

عندلیب در بخش دیگری از سخنان خود گفت در ایام شهادت امام علی )ع (و 
لیالی قدر نیز طی مراسمی در مسجد جمکران تعداد ۱۱۰ بسته مواد غذایی به 
کارگران فصلی که بعلت شیوع کرونا بیکار شده بودند اهدا شد. وی ادامه داد :سفره 
افطاری  نیز برای آنان به همت خادم یاران رضوی در مسجد مقدس جمکران برپا 
شد.وی ادامه داد: ستاد اجرایی امام )ره( برای ایام بعد از ماه رمضان نیز در حال 
تدوین طرحی است تا برای اقشاری که به سبب کرونا شغل خود را از دست داده اند 

شغل ایجاد نماید،که اطلاعات بیشتر در این خصوص متعاقباً اعلام خواهد شد .
ادامه توزیع بسته های غذایی با کمک خیرین

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت طرح توزیع بسته های مواد غذایی با 
مشارکت خیّرین بعد از ماه مبارک رمضان نیز پیگیری خواهد شد و به هر میزان که 
خیّرین کمک نمایند به همان میزان ستاد نیز کمک خواهد کرد تا بسته های مواد 
غذایی تهیه و بین اقشار نیازمند توزیع گردد.وی در پایان گفت کلیه اقشار مردم می 
توانند از طریق شماره #۴۰۳۰* یا سایت ehsan.ir به هر میزان که توان دارند به 
ستاد کمک نمایند تا نسبت به تهیه بسته های مواد غذایی و توزیع آن بین نیازمندان 

کمک نمایند.

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در استان قم خبرداد:

توزیع ۱5هزار بسته غذایی بین نیازمندان درقم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
قم بر لزوم طراحی الگوی بومی روابط عمومی در 

استان قم تاکید کرد.
مهدی کلانترزاده در نشست »شورای هماهنگی 
به  که  اجرایی«  های  دستگاه  عمومی  روابط 
در  ارتباطات  و  روابط عمومی  ملی  روز  مناسبت 
به  اشاره  با  برگزار شد،  استانداری  کرامت  سالن 
شعار امسال هفته روابط عمومی اظهارداشت : 
روابط عمومی هوشمند، انسان سالم و جامعه سالم 
است، روابط عمومی هوشمند؛ مدیر هوشمند در 
حوزه روابط عمومی، سازمان هوشمند و سلامت 
جسمی و معنوی می خواهد که بذر این محصول 

را مدت هاست که ملخ خورده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
با اشاره به مباحثی که در این نشست مطرح شد، 
تصریح کرد: از جمله این موارد مطرح شده دستور 
و پیگیری مجدانه در جهت ارتقای روزافزون جایگاه 
روابط عمومی ها و مسئولین آن با خط کش نظارتی 

پرهیز از اقدام جزیره ای و منقطع و تسهیلات لازم 
مادی و معنوی با هدف ارتقای علمی و تحصیلاتی 

مسئولین روابط عمومی های استان است.
کلانترزاده اضافه کرد: مرتفع کردن موانع موجود 
در جهت راه اندازی دوره دکتری روابط عمومی هم 
در  استان قم و هم به عنوان استان پیشتاز در این 
عرصه و ورود مدیر ارشد استان در جهت ارزیابی 
اطلاع  ابزارهای  واقعیت  با  همراه  و  کارشناسانه 
از دیگر موارد  روابط عمومی ها  رسانی در دست 

مطرح شده بوده است.
وی بیان کرد: البته در این بین نقش تسهیل 
گران از جمله خانه مطبوعات و سایر انجمن ها و 
مجامع در جهت استفاده بهینه از ابزارها بسیار مهم 
و شفافیت سازی در این خصوص نیز از مهمات 

مطالبه خانواده روابط عمومی استان می باشد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
قم با بیان اینکه روابط عمومی ترکیبی زیبا از هنر، 
فن و فلسفه اجتماعی مدیریت یا همان مسئولیت 

اجتماعی است، گفت: روابط عمومی به ظاهر هنر 
هشتم خوانده می شود ولی جایگاه هنری ما روابط 

عمومی ها دیده نشده است.
کلانترزاده با اشاره به عدم طراحی الگوی بومی 
روابط  اخلاقی  منشور  فقدان  و  عمومی  روابط 
عمومی خاص استان قم، خواستار دستور مجدانه 
مدیران  غیر تخصصی  دیدگاه  اصلاح  جهت  در 
ارشد نسبت به اهمیت و کاربردهای روابط عمومی 
شد. وی با اشاره به لزوم تدوین نقشه مسیر تحول 
و  گزارش گیری  و  استان  عمومی های  روابط  در 
نظارت نقطه به نقطه، حمایت معنوی و حقوقی 
افزود:  و  خواند  ضروری  را  عمومی ها  روابط  از 
روابط عمومی های استان نقش خود را در تبیین 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی و تحقق شعار سال 
یعنی جهش تولید، مهم و حیاتی می داند که نیاز 
به تعیین فصلی خاص، زمینه سازی و حمایت 
در نگاه استانی و ملی جهت نقش آفرینی روابط 

عمومی ها دارد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تاکید کرد:

لزوم طراحی الگوی بومی روابط عمومی در استان قم

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم :

حریق گسترده درکارخانه چسب اطفا شد

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به حریق گسترده دریکی از 
کارخانه های تولید چسب در بلوار شهید خداکرم استان گفت: این حریق با حضور ۴۰ آتش نشانی و 

۱۳ دستگاه عملیاتی دقایقی پیش اطفا شد. 
حمید کریمی با اشاره به جزئیات این حادثه افزود: در ساعت ۱۰:۳۰ صبح دیروز حریق در یکی 
از کارخانه های تولید چسب به مرکز آتش نشانی قم اطلاع داده شد. وی ادامه داد: به دلیل حجم 
آتش سوزی گزارش شده، بلافاصله ۸ دستگاه اطفا حریق عملیاتی و ۳ دستگاه آب پاش و ۲ دستگاه 
آب پاش شهرداری و همچنین یک دستگاه لودر به همراه ۴۰ آتش نشان به محل حادثه اعزام شد. 
سخنگوی سازمان آتش نشانی قم اظهار داشت: به دلیل وجود مواد اشتعال زا در این کارخانه، حریق 
با سرعت زیاد گسترش یافته و تلاش کارگران برای خاموش کردن این آتش سوزی به نتیجه ای نرسید 
و حریق به سرعت به سه سوله این کارخانه سرایت کرد. کریمی با بیان اینکه خوشبختانه در این حادثه 
هیچ مصدوی در پی نداشت، گفت: با سرعت عمل آتش نشانان، حریق به سرعت کنترل و اجازه سرایت 
به چهارمین سوله داده نشد و هم اکنون حریق به طور کامل مهار و اطفا شده است. وی اظهارداشت: 
کار لکه گیری شعله های برجای مانده و مستعد شعله ورسازی مجدد درحال انجام است که با اتمام این 

عملیات، امکان براورد خسارت های وارده به این واحد تولیدی فراهم می شود.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف محموله یک میلیارد و 100 میلیونی قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف محموله وسایل جشن تولد خارجی قاچاق به ارزش 
یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال در قم خبر داد. سرهنگ بهادر اسماعیلی در گفت وگویی، بیان کرد: 
کارآگاهان اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم حین کنترل تردد خودروهای عبوری 
در محور سلفچگان – ساوه یک دستگاه کامیونت را متوقف کردند. وی گفت: راننده در مواجهه با 
کارآگاهان اذعان داشت خودرو حامل مقادیری کالا شامل بیسکویت و جامایعی و غیره بوده و از یکی 
از استان های مرکزی به مقصد تهران بارگیری کرده است، در ادامه با بررسی بار خودرو مشاهده شد 
پشت کالاهای بارگیری شده تعدادی کارتن وسایل جشن تولد خارجی شامل فشفشه بارگیری شده 
است. جانشین فرمانده انتظامی قم افزود: با توجه به اینکه راننده هیچ گونه مدارک مثبته گمرکی و 
بارنامه ای همراه نداشت، کامیون به اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان منتقل و در 
بازرسی از آن ۱۸۲ هزار و ۴۰۰ عدد فشفشه کیک جشن تولد کشف شد. اسماعیلی اضافه کرد: سپس 
نمونه کالا برای ارزش گذاری به گمرکات استان ارسال شد و کارشناسان ارزش آن را یک میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون ریال اعلام کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: سرانجام متهم به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان و درنهایت روانه زندان شد.
 

فرمانده انتظامی استان قم:

12۷ کیلوگرم مواد مخدر در قم کشف شد
فرمانده انتظامی استان قم گفت: ۱۲۷ کیلوگرم مواد مخدر در عملیات مشترک پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان های قم و فارس کشف شد.  سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگویی، بیان کرد: در 
پیگیری پلیس مبارزه با مواد مخدر قم مشخص شد یک قاچاقچی مواد افیونی قصد دارد محموله ای 
از مواد مخدر را به وسیله یک دستگاه کامیون از یک استان جنوبی به استان فارس حمل کند، بنابراین 
موضوع طی تعامل با پلیس مبارزه با مواد مخدر استان فارس، در دستور کار پلیس قرار گرفت. وی 
گفت: سپس طی هماهنگی با مقام قضایی، ماموران به محور مواصلاتی موردنظر اعزام شدند و با 
اقدام های پلیسی و کنترل تردد خودروهای عبوری سرانجام خودرو را شناسایی و متوقف کردند. 
فرمانده انتظامی قم اضافه کرد: در ادامه طی بازرسی از کامیون۷۷  کیلوگرم حشیش و ۵۰ کیلوگرم 
تریاک کشف و متهم دستگیر شد. میرفیضی گفت: درنهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.
 

پس از خروج از چرخه درمان بیماران کرونایی صورت  گرفت :

تولد نخستین نوزاد در بیمارستان فرقانی 
پس از بازگشت بیمارستان فرقانی به چرخه درمان عادی بیماران، نخستین نوزاد که یک دختر است 
در بلوک زایمان این بیمارستان متولد شد. به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، بعد از خروج بیمارستان 
فرقانی از سانتر تخصصی بیماران کووید۱۹، عملیات ضد عفونی از بیمارستان انجام و بستری بیماران 
غیرکرونایی صورت گرفت. صبح امروز، در بلوک زایمان این بیمارستان، نخستین نوزاد پس از کرونا 
که یک دختر است به دنیا آمد و حال مادر و نوزاد خوب گزارش شده است. بیمارستان فرقانی پس از 
پاکسازی و ضدعفونی پذیرای بیماران غیرکرونایی است و همشهریان بدون هیچ نگرانی می توانند از 

خدمات این بیمارستان بهره مند شوند.

محل  شناسایی  از  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
دپو ۱۳۸ دستگاه خودرو صفر کیلومتر در قم خبر 
داد.  سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: 
با توجه به نوسانات قیمت خودرو در بازار داخل، 
خودروهای  دپو  با  مقابله  و  مبارزه  تشدید  طرح 
صفر کیلومتر به صورت ویژه در دستور کار مأموران 

انتظامی استان قم قرار گرفت. فرمانده انتظامی 
استان قم افزود: در ادامه با تلاش کارآگاهان پلیس 
آگاهی استان ۲پارکینگ خصوصی و همچنین با 
تلاش مأموران کلانتری های ۲۲ و ۲۴ "پردیسان" 
یک گاراژ دپو خودروهای صفر کیلومتر شناسایی 
و با همکاری کارشناسان سازمان صنعت، معدن 

تعزیرات  سازمان  هماهنگی  و  استان  تجارت  و 
حکومتی استان مورد بازرسی قرار گرفت. به گزارش 
پایگاه خبری پلیس، سردار میرفیضی خاطرنشان 
کرد: در نتیجه این بازرسی ها ۱۳۸ دستگاه خودرو 
ایرانی و خارجی، بنا به نظر کارشناسان به ارزش 

بیش از ۱۰۰ میلیارد ریال کشف شده است.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:
شناسایی محل دپوی 1۳8  خودروی صفر کیلومتر در قم 

ستاد مبارزه با کرونا بر عدم مسافرت هموطنان در تعطیلات عید فطر تاکید 
کرد و نسبت به گسترش شیوع کرونا با انجام سفرها هشدارداد

مدیرعامل مخابرات استان قم از نصب 5 هزار پورت VDSL تا سه ماه آینده  
دراین استان خبرداد گفت :سرویس جدید VDSL که مشترکین میتوانند از 

اینترنت با حدود 4 برابر افزایش سرعت دریافت کنند در حال واگذاری است.
مهندس سیداسدا... دهناد که بمناسبت روز جهانی ارتباطات سخن می گفت 
با اعلام این مطلب اظهارداشت : سرویس جدید VDSL که مشترکین میتوانند از 
اینترنت با حدود 4 برابر افزایش سرعت دریافت کنند در حال واگذاری است و تا 
اکنون بیش از 7500 پورت نصب شده که از این تعداد 5700 پورت به مشترکین 
واگذار شده است. مدیر عامل مخابرات استان قم به استقبال خوب این سرویس از 
 ADSL سوی مشترکین اشاره کرد وافزود: در فاز یک و دو تغییر بسته مشترکین از
به VDSL و زیرساخت لازم برای 14000 پورت در حال انجام است. مهندس 
دهناد افزود: این توسعه و فراهم سازی زیرساخت این امکان را به مخابرات استان 
خواهد داد تا ظرف سه ماه آینده 50000 پورت VDSL نصب و آماده ارائه به 

مشترکین شود.وی با اشاره به افزایش میزان مصرف اینترنت از سوی مشترکین 
ولزوم استفاده از فضای مجازی علی الخصوص در بحران کرونا گفت: برخود فرض 
میدانیم تا این امکان را برای مشترکین فراهم کنیم که بتوانند اینترنت را با کیفیت 
و سرعت بالا دریافت و استفاده نمایند. مدیرعامل مخابرات استان در ادامه به 
واگذاری FTTH در استان هم اشاره کرد و افزود: برای 16000 مشترک بستر فیبر 
آماده واگذاری است که در صورت تقاضا میتوانند سرویس FTTH ) ارائه اینترنت از 
بستر فیبر تا منازل مشترکین (را دریافت کنند.دهناد افزود: در حال حاضر  2250 
مشترک از سرویس ftth استفاده میکنند و در شش ماهه اول امسال حدود 1500 
مشترک دیگر به این سرویس خواهند پیوست. وی درپایان  با تبریک  روز جهانی 
ارتباطات به شعار امسال ITU فناوری اطلاعات وارتباطات در خدمت توسعه 
پایداراشاره کرد وگفت : ما نیز با فراهم سازی بستر مناسب ارتباطی در استان در 

صدد تحقق پیش ازموعد این شعار در استان هستیم.

مدیرعامل مخابرات استان قم  خبرداد:

سرعت اینترنت قم 4 برابر افزایش می یابد 
نصب 5 هزار پورت VDSL تا سه ماه آینده


